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Ventspils “Tobago” – 
pasaulei atvērta sala

 turpinājums 3. lpp.

Saliņu patstāvīgam dar-
bam Tūrisma aģentū-
ras “Tobago” veido-
lā Ventspils ekskursiju 
biroja gide Iveta Rīvāne 
kopā ar kolēģi Ritu radī-
jusi pirms gadsimta 
ceturkšņa. Ar nedaudz 
romantisku cerību un 
pārliecību, ka viņas kā 
jaunās uzņēmējas uz tās 
varēs  justies darbīgi, radoši un, dzejnieces Māras 
Zālītes vārdus par šo tālo Karību jūras salu pārfrāzē-
jot, pat laimīgi un brīvi. 

7. lpp.

Tas, ka veselības stāvokļa dēļ no Aivara Lemberga 
krimināllietas izskatīšanas aizgājis viens no viņa 
advokātiem Raimonds Krastiņš, nav attaisnojums, lai 
pašlaik nenotiktu tiesas sēdes. Lietā ir citi advokāti, kas 
pārzina kriminālprocesa gaitu, portālam BNN komentē 
smagos noziegumos apsūdzētā Lemberga lietas proku-
rors Juris Juriss.

Lemberga advokāta aiziešana 
nav attaisnojums tiesas 
procesa vilcināšanai,  
tā Juris Juriss

TIESAI JĀTURPINA 
SKATĪT LIETU JEBKURĀ 
GADĪJUMĀ

Prokurors atzīmē, ka pēc 
paziņojuma, ka tiesvedības 
procesu pametis Krastiņš, 
atceltas paredzētās tiesas 
sēdes 26. un 27.jūnijā. Viņa 
ieskatā, tam tā nevajadzē-
tu būt. «Lembergam ir tie-
sības meklēt citu aizstāvi, 
ja viņam tas nepieciešams. 
Mums pret to nav pretenziju, 
taču esam pret to, ka tas tiek 
darīts uz lietas izskatīšanas 
laika rēķina.»

Proti, Juriss uzsver, ka paš-
laik Lemberga lietā ir nepie-
ciešamie aizstāvji, kas spēj 
pilnvērtīgi izskatīt lietu.

«Kriminālprocesā redzams, 
ka viņam [Lembergam] ir 
aizstāvis, kurš jau no paša 
sākuma ir piedalījies deba-
tēs,» atzīmē prokurors. Proti, 
tā ir Irina Kauke. «Debatēs 
advokāte ir ietvērusi jautā-
jumus, kas ataino to, ka viņa 
ir debatējusi par visu lietu 
kopumā. Tātad šī advokāte 
pilnībā pārvalda lietas būtī-
bu un jau aizstāv Lembergu 
pilnā apjomā. Līdz ar to, 
teikt, ka viņa [tikai] frag-
mentāri kaut ko dara, ir 
absolūti nepamatoti, jo tas 
ir pretēji faktiskajiem ap - 

stākļiem,» prokuroru nostāju 
skaidro Juriss.

«Tas, ka viņš [Krastiņš] 
ir slims, mūsuprāt, nekādā 
veidā nesašaurina un neie-
grožo tiesas pienākumu 
izskatīt šo lietu arī ar esošo 
advokātu sastāvu,» uzsver 
prokurors.

Jāpiebilst, ka Lembergam 
ir dots laiks līdz 31.jūli-
jam  atrast jaunu aizstāvi 
Krastiņa vietā.

«[Prokuroru] ieskatā, tiesa 
[jauna advokāta meklēša-
nai] var dot jebkādu ter-
miņu, bet tam nevajadzētu 
ietekmēt sēžu skaitu. Proti, 
tas, ka viņš meklē vēl kādu 
advokātu, nav ierobežo-
jums [kriminālprocesa izska-
tīšanai].  Lembergam pie-
tiek ar esošajiem advokā-
tiem, viņam ir tiesības para-
lēli  meklēt arī trešo, tomēr 
šī iemesla dēļ nedrīkstē-
tu atlikt  tiesas procesu,» 
komentē Juriss.

Viņš arī atzīmē, ka valsts 
advokāta piešķiršana 
Lembergam nebūtu pareiza, 
jo tas pagarinātu tiesvedības 
procesu. «Valsts apsūdzības 
uzturētāji debatēm ir izlieto-
juši 84 tiesas sēdes. Loģiski, 

Ventspils ostā šī gada piecu mēnešu laikā kopumā 
pārkrauti 10,022 mlj. tonnu kravu, kas ļauj arvien 
saglabāt pozitīvu tendenci apgrozījuma kāpumā 
attiecībā pret pagājušo gadu – par 19,6% vairāk 
nekā līdzīgā laika periodā pērn. Turklāt, kas zīmīgi, 
pēdējā mēneša laikā pieauguma attiecību izdevies 
palielināt, jo iepriekš attiecība pret pagājušo gadu 
ik mēnesi pamazām samazinājās un pirms mēneša 
tā bija noslīdējusi jau līdz teju 17%.

Ventspils ostā, salīdzinot 
ar pērno gadu, kravu 
apgrozījuma kāpums. Rīgai 
un Liepājai veicies sliktāk

POZITĪVI,  
BET – PIETICĪGI

Latvijas ostās kopumā 
šajā laika periodā pārkrāva 
27,508 mlj. tonnu kravu, 
kas ir par 1,6% vairāk nekā 
attiecīgajā periodā pērn, 
liecina Satiksmes ministrijas 
publiskotie dati. Visvairāk 
– 13,547 mlj. tonnu – pār-
krauts Rīgas ostā, taču tas ir 
par 7,9% mazāk nekā pērn. 
Kritums arī Liepājas ostā: 
pārkrauts 1,41 mlj. tonnu 
jeb par 3,4% mazāk nekā 
pagājušajā gadā.

Visvairāk pārkrautas 
beramkravas 15,666 mlj. 
tonnu apmērā (+6,6%), 
tostarp pārkrauto ogļu 
daudzums ir 8,195 mlj. 
tonnu (+4,4%), ķīmis-
ko beramkravu – 991 700 
tonnu (-13,6%), koksnes 
šķelda – 900 400 tonnu 
(+30%). Lejamkravas pār-
krautas 6,294 mlj. tonnu 
apmērā (-7,9%). Lielāko 
daļu veido naftas produkti 
– 5,872 mlj. tonnu (-8,5%). 
Ģenerālkravas pārkrautas 
5,592 mlj. tonnu apmērā 
(+0,2%). Kravas konteine-
ros pārkrautas 2,047 mlj. 

tonnu apmērā (+0,6%), 
kokmateriāli – 1,938 mlj. 
tonnu apmērā (+4,1%), 
bet “roll on/roll off” kravas 
– 1,41 mlj. tonnu (-3,4%).

Ventspils ostas gadī-
jumā šie skaitļi ir atšķi-
rīgi nekā valstī kopumā. 
Lejamkravu apjoms sasnie-
dza 1,026 mlj. tonnas, kas 
pēdējo 24 mēnešu laikā 
ir trešais lielākais rādītājs 
(šogad labāk bijis tikai feb-
ruārī – 1,163 mlj. tonnas). 
Beramkravas pārkrautas 
686 tūkst. tonnu apmērā, 
taču tas ir sliktākais rādītājs 
kopš pagājušā gada oktob-
ra. Ģenerālkravu apjoms 
sasniedza 213 tūkst. tonnu, 
un tas ir vidēji līdzīgi gada 
griezumā. Maijā Ventspils 
ostā ienāca 131 kuģis 
(mazāk bija tikai aprīlī – 
120 kuģi, visvairāk bija 
martā – 155 kuģi). Kopumā 
šie skaitļi jāvērtē kā pozi-
tīvi, taču tajā pašā laikā – 
pieticīgi un ar piesardzību, 
ko jau iepriekš norādījuši 
arī Ventspils ostā strādājo-
šie uzņēmumi. 

V 
isu šo laiku 
būdama aģen-
tūras vadītājas 
amatā, Iveta 
pārliecinājusies, 

ka iecerētais lielā mērā 
tiešām piepildījies, gan 
prasot daudz vairāk  darba 
un izturības, nekā sākot-
nēji domāts. Panākumu 
apstiprinājuši arī kolē-
ģi no Kurzemes Tūrisma 
asociācijas ( KTA), novēr-
tējot, ka pagājušajā gadā 
viņa kā gide un uzņēmēja 
devusi “dižu ieguldījumu 
Kurzemes tūrisma attīs-
tībā” un tāpēc ir pelnī-
jusi apbalvojumu “Lielais 
Jēkabs”. Šādu pagodinā-
jumu vairākās nomināci-
jās KTA piešķir kopš 2004. 
gada, un nozares profe-
sionāļu aprindās tas tiek 
vērtēts visnotaļ nopiet-
ni, lai gan apbalvojumu 
pasniegšana, kā tas brīv-
domīgu, izdomas bagātu 
ļaužu aprindās pieņemts, 
notiek jautrā un atraktīvā 

ceremonijā. Tādas ik rude-
ni rīko kādā no Kurzemes 
lielākajām pilsētām. 

NO PELĒCĪBAS  UZ 
DAUDZKRĀSAINĪBU

Atceroties sākumu ceļam 
uz savu “Tobago”, Iveta 
atzīst, ka palikt saistībā ar 
prātam un sirdij jau tuvo 
tūrismu viņai šķitusi parei-
zā izvēle arī pēc padom-
ju sistēmas sabrukuma, tur-
klāt “tolaik neko citu labāk 
darīt nemaz arī nepratu”. 
Grūtības, tāpat kā daudziem 
tolaik, radījuši lielā mērā 
neprognozējamie postpa-
domju apstākļi, un viņai ir 
gandarījums, ka tūrisma 
nozare uz globālajām pār-
maiņām  spējusi adekvā-
ti noreaģēt gan Ventspilī, 
gan Kurzemē un Latvijā 
kopumā. 

“Tūristu apkalpošanā 
mani vēl padomju gados 
netieši ieinteresēja mamma. 
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Tiesa: Ventspils pilsētas dome pieļāvusi 
Satversmes normu pārkāpumus

N 
evienam ventspilniekam nav noslēpums, ka 
Ventspils pilsētas domē pirmo – un reizē arī vie-
nīgo – vijoli spēlē partijas “Latvijai un Ventspilij” 
biedri. Ventspils pilsētas domē opozīcijai iespē-
jas piedalīties daudzu tiešām svarīgu lēmumu 

pieņemšanā nav. Kā tiesas sēdē norādīja viens no prasības 
līdzpieteicējiem Aivis Landmanis: ““Latvijai un Ventspilij” 
Ventspils pilsētas domes vairākums kopā ar Ventspils pilsē-
tas domes administrāciju ir Ventspils pilsētas domes depu-
tātiem vēlēšanu rezultātā piešķirto mandātu patvaļīgi node-
vusi pašu izveidotām, pārstāvētām un vadītajām komisijām 

un padomēm, vienlaikus izslēdzot jebkādu opozīcijas depu-
tātu iesaisti šo institūciju darbā.”

Pašvaldībā ir ievēlēti 13 deputāti, izveidotas 4 pastāvīgās 
komitejas un 26 komisijas. Taču komisijās, kurām ir nozīmī-
ga loma pašvaldības lēmumu projektu sagatvošanā un tādu 
jautājumu izskatīšanā, kas nav komiteju kompetencē, dar-
bojas tikai 10 deputāti. Katrs no tiem ir iecelts vismaz trijās 
komisijās. Tikmēr Aivim Landmanim, Ivaram Landmanim 
un Ģirtam Valdim Kristovskim nav atradusies vieta nevie-
nā komisijā, padomē, valdē vai darba grupā. Tas savukārt 
nozīmē, ka viņiem ar pozīcijas deputātu “svētību” liegta arī 

Ventspils pilsētas pašvaldība, nenodrošinot opozīcijas deputātu proporcionālu iesaistīšanu visās domes 
komisijās, padomēs, valdēs un darba grupās izskatāmajos jautājumos, nav nodrošinājusi no demo-
krātiskas iekārtas principa izrietošā mazākuma principa ievērošanu, un tādējādi pieļāvusi Satversmes 
normu pārkāpumus, tā savā lēmumā norāda Liepājas tiesu nama Administratīvā rajona tiesa.

iespēju pilnvērtīgi realizēt savu vēlētāju viņiem deleģētos 
uzdevumus. 

Lieta tā, ka realitātē visi pašvaldības kompetencē esošie 
jautājumi tiek izskatīti un izlemti komisijās un padomēs, 
savukārt komitejas darbojas kā „balsošanas mašīnas”, kuras 
apstiprina minētajās institūcijās apspriestos un sagatavotos 
lēmumu projektus. Tiesa arī konstatēja, ka neviens no līdz-
pieteicēju rekomendētajiem kandi-
dātiem – Ventspils iedzīvotājiem –  

Tepat “Tobago”, kur jūt 
pasaules elpu.

 turpinājums 2. lpp.
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Panākumi konkursos
Jaunrades nama solo dziedāšanas klases 
audzēkņi skolotājas Minjonas Rebhūnas vadī-
bā saņēmuši balvas vairākos vietējos un 
starptautiskos konkursos.

Starptautisks plenērs
Lietuvas, Baltkrievijas un Ukrainas mākslinie-
ki glezno mūsu pilsētu, piedaloties plenērā 
“Ventspils – Baltijas jūras pērle”. Ar viņiem 
sadarbojas arī Jaunrades nams.

Seminārs par dažādību
“Skatu punkti: cieņa” ir seminārs, kas ietilpst 
projektā “Dažādība ir spēks”. Viesu namā 
Ventas krastā pulcējās dalībnieki no 20 pil-
sētām, lai spriestu par diskrimināciju un tās 
novēršanas iespējām. 

Piedalās gadatirgū
1. ģimnāzijas skolēni piedalījās prototipu 
gadatirgū Zviedrijā, lai prezentētu savus biz-
nesa ideju prototipus, tajā skaitā vizualizāci-
jas un simulācijas.

Viesojās burinieks
Klaipēdas universitātes mācību divmastu 
burinieks vairākas stundas viesojās mūsu 
ostā. Kuģa apkalpe izmantoja šo laiku, lai 
apskatītu pilsētu.

Laipas pludmalē gatavas…
Pludmales kāpu zonā nomainītas trīs savu 
mūžu nokalpojušās laipas. Projekta izmaksas 
– 40 800 eiro.

… un Staldzenē arī.
Arī Staldzenes pludmalē nomainīta koka 
laipa no stāvkrasta līdz autostāvvietai. 

Divarpus tonnas makulatūras
Labiekārtošanas kombināta rīkotās makula-
tūras akcijas laikā savāktas 2,6 tonnas neva-
jadzīga papīra.

Mācīsies ķīniešu valodu
Sadarbojoties ar Latvijas Universitātes 
Konfūcija institūtu, Ventspils Augstskola 
plāno ķīniešu valodas apmācību attīstīt līdz 
trešajai vietai pēc latviešu un angļu valodām.

Pasaulē ātrākais
Pašvaldības optiskā tīkla ātrums sasniedzis 
pasaulē augstāko ātrdarbību – 100 gigabitu 
sekundē. Tā izveidošanai izlietoti 254 tūk-
stoši eiro.

Izmaiņas nolikumā
Domes sēdē apstiprināts Digitālā centra jau-
nais nolikums, kurā papildinātas centra funk-
cijas un uzdevumi.

Lasītāju aptauja
Galvenā bibliotēka rīko lasītāju aptauju, 
ievietojot populārākajās grāmatās lapiņas, 
uz kurām lasītāji var uzrakstīt savu atsauksmi 
par konkrēto grāmatu.

Loču kuģis pārvietots
Kuteris “Rota”, kurš ilgus gadus kalpojis 
ostas ločiem, novietots pilsētas krastmalā. 
Turpmāk tas būs viens no no ostu mehānis-
mu ekspozīcijas  eksponātiem.

Vēl viens meklētais
Kārtējo reizi ostā aizturēts no Zviedrijas iece-
ļojis policijas meklēšanā esošs cilvēks. Šoreiz 
tas ir Baltkrievijas pilsonis.

Viesosies Amerikā
Bērnu sociālās aprūpes centra “Selga” audzēk-
ņi programmas “Atver sirdis un mājas bēr-
niem” ietvaros ciemosies viesģimenēs ASV.

VENTSPILĪ

REDAKCIJAS KOMENTĀRS

Atklātās demokrātijas paraugstunda
“Darbojas partiju disciplīna, koalīcijas vienošanās un tamlī-

dzīgas ļoti demokrātiskas procedūras, un mums stāsta, ka 
tā ir visdemokrātiskākā procedūra pasaulē. Atļaušos apgal-
vot, ka tas tā nav. Tikai aizklātas vēlēšanas ir demokrātis-
kas vēlēšanas. (..) Padomju Savienības komunistiskās par-
tijas tradīcijas Latvijas Republika ir veiksmīgi pārņēmusi, 
labojusi Satversmi. Šīs bija visnedemokrātiskākās preziden-
ta vēlēšanas Latvijas vēsturē. Ja kāds man grib iestāstīt, ka 
atklātas vēlēšanas ir demokrātiskas, tad viņš runā ar Josifa 
Visarionoviča Staļina piegājienu.”

(No atstādinātā Ventspils mēra Aivara 
Lemberga preses konferences)

• • •

A 
tsaukšanās uz Staļinu, Hitleru, Polu Potu vai citu masu 
slepkavu, lai raksturotu sev netīkamus politiskos pro-
cesus valstī, ir kļuvusi par teju vai modes lietu. Turklāt 
neatkarīgi no tā, kurš un par kuru šos neglaimojo-
šos salīdzinājumus izsaka. Vieni publiski paziņo, ka 

komunistu, čekistu vai nacistu paņēmienus izmanto, lai ierobežo-
tu noteiktas tautības dzīvi mūsu brīvajā un demokrātiskajā valstī, 
citi – tieši pretēji – raksturo tos pirmos, ka viņi paši izmanto vecās 
“čekistu metodes”, lai vāktu sev atbalstītāju pulciņu starp balso-
tājiem vēlēšanās. Citiem vārdiem, nav nekāds brīnums, ka labi 
atstrādāts un sabiedrībā atpazīstams “arguments” tiek tiražēts 
teju vienmēr. Lai par ko arī nebūtu stāsts.

Taču interesantākais šajā Lemberga kunga viedoklī par Egila 
Levita ievēlēšanu ir kas cits: proti, atsaukšanās uz ļaunās pašreizē-
jās koalīcijas bosu pieprasījumu pēc “partiju disciplīnas” un “koalī-
cijas vienošanās”. Un te, šķiet, nepieciešams pakāpties kādu laika 
sprīdi atpakaļ. Uz tiem “vecajiem, labajiem” laikiem, kad pats 
Lemberga kungs droši sēdēja pie koalīcijas partneru galda, lai tieši 
tādā pat veidā nodrošinātu dažnedažādu, brīžiem visai kutelīgu 
jautājumu risināšanu ar tādu pat “koalīcijas vienošanos”, par ko 
tagad pārmet jaunajai valdībai, pie kuras galda mūžīgajam “ZZS 
premjera kandidātam” vieta nav atradusies. Tātad nav atradusies 
arī iespēja ietekmēt procesus ne Ministru kabinetā, ne Saeimā. 
Tāpēc žēlošanās par “nedemokrātiskajām vēlēšanām”, kas tādas 
kļuvušas pēc atklātā balsojuma ieviešanas, ir vien putu kulšana. 
Bet lai skanētu smukāk, noteikti piesaucams Staļins un komunis-
tu laika tikumi.

Tiesa gan, Lemberga kungs aizmirsis pieminēt kādus visai būtis-
kus faktus no mūsu “iepriekšējās dzīves”. Vairāku prezidentu ievē-

lēšanu pēc aizkulišu vienošanās zoodārzos, “Rīdzenes” viesnīcā 
vai kādā citā Lielajai Politikai tikpat atbilstošā vietā. Un te nu var 
atstādinātajam pilsētas mēram tikai piekrist: atklāts balsojums 
patiešām saknē nocērt iespējamību ar puslegāliem vai pavisam 
nelegāliem paņēmieniem piespiest vienu vai otru “tautas kalpu” 
balsot nevis pēc sirdsapziņas, bet gan pēc tīri nopirktas ieinteresē-
tības. Tā teikt, neviens taču tāpat neuzzinās, kā es balsoju, tāpēc 
– skatieties uz rezultātu tablo, tur viss ir uzrakstīts, bet es pats per-
sonīgi varēšu visiem teikt: nē, nē, tas nebiju es.

Ir skaidrs, ka absolūtas demokrātijas pasaulē nav. Un arī kat-
ram no balsošanas veidiem ir savas priekšrocības un savi trūkumi. 
Tostarp, protams, arī atklātai prezidenta ievēlēšanai ir savi mīnusi. 
Taču Lemberga kunga piesauktā šo prezidenta vēlēšanu “neesošā 
intriga” laikam gan būtu viens no mazākajiem mīnusiem, salīdzi-
not ar plusiem, ko deva balsošana atklāti. Ja ar “intrigu” šajā gadī-
jumā ir domāts fakts, ka nebija iespējama atsevišķu deputātu pie-
spiešana balsot, diplomātiski izsakoties, citādi, bet, sakot pavisam 
tieši, Levita izgāšanai, tad, protams, intriga iztrūka. Un pārsteigu-
mu nebija. Te gan jāpiebilst, ka diezin vai prezidenta un citu aug-
stāko valsts amatpersonu ievēlēšana būtu jāvērtē pēc “pārsteigu-
ma principa”. Re, kā interesanti sanāca. Pārsteigums, kā smejies...

Katrā ziņā ne Valsts prezidentam, ne citiem ievēlētiem amat-
vīriem un amatsievām noteikti nav jābūt “pārsteigumam” vai 
“mazākā ļaunuma kandidātam”. Lēmumam ir jābūt izsvērtam un 
pārliecinošam. Lai nebūtu mūžīgi piesauktās “aizdomu ēnas” par 
kuluāru vienošanos zoodārzā, Saeimas kafejnīcā vai kādas galvas-
pilsētas viesnīcas luksa numuriņā. Un šādu procesa caurspīdīgumu 
nodrošina tieši atklāts balsojums. Savukārt piesaukt “sirdsapziņas 
balsojumu”, ko atklātais balsojums nenodrošina, ir vairāk nekā 
dīvaini. Īpaši, ja salīdzināts tiek ar Josifu Visarionoviču... Piedodiet, 
Lemberga kungs, bet ir būtiska atšķirība: Staļina laikos šāds atklā-
tais balsojums pēc sirdsapziņas nozīmēja tūlītēju došanos uz tālā-
kiem dižās padomju valsts nostūriem kaut kur galējos ziemeļos 
vai Sibīrijas taigās. Tagad situācija ir mainījusies. Un arī atklātā 
balsojumā izdarītā izvēle nekādas tālejošas sekas veselībai un 
dzīvībai nerada. Tieši otrādi, vēlētājam ir tiesības zināt, kādu izvēli 
ir izdarījis viņa ievēlētais deputāts. Turklāt ja vēl konkrētais depu-
tāts var pamatot, kāpēc balsojis tieši tā un ne citādi, tad deputāts 
tikai iegūtu papildu cieņu, neriskējot ne ar savu politisko, ne kāda 
cita veida karjeru. Pat tad, ja viņš nebūtu balsojis par Levitu. Galu 
galā – tas pat ir katra deputāta pienākums: skaidrot savu izvēli.  

Patiesi jūsu, “Ventspilnieks.lv”

LIELO OSTU VALŽU LOCEKĻI  
TURPMĀK SAŅEMS MAZĀK

Viena no satiksmes ministra Tāļa Linkaita 
pirmajām reformām bija pieķeršanās ostu 
pārvaldībai un kārtībai. Jau pirms Saeimas 
vēlēšanām viņš izteicās, ka lielās ostas val-
stij vajadzētu pilnībā pārņemt savās rokās, 
nevis ļaut šiverēt pa tām vietējo pašvaldī-
bu vadībai, kas darbojas šauru un personī-
gu interešu ziņā. Nesen ministrs nāca klajā 
ar plānu par 1/4 samazināt algas lielo ostu 
valžu locekļiem. Tas izraisīja lielu nepatiku arī 
mūsu pilsētas tēvu vidū. Darbs ostas pārval-
dībā, kas faktiski ir tikai viena diena nedē-
ļā, pašvaldības vadītāju četrotnei ik mēnesi 
ienes tik lielus ienākumus, cik savā pamat-
darbā – Ventspils pilsētas domē – trīs mēnešu 
laikā nevar nopelnīt. 

Valdošā koalīcija tomēr bija nelokāma un 
īsi pirms Jāņiem atbalstīja satiksmes ministra 
piedāvājumu lemt par izmaiņām ostu valdes 
locekļu atalgojuma regulējumā, kas paredz 
aptuveni par ceturto daļu samazināt lielo 
ostu vadības algas, tas stāsies spēkā šī  gada 
1. septembrī. T.Linkaits uzsvēra, ka minētā 
regulējuma izmaiņas nav vērstas pret kon-
krētām personām, turklāt šis priekšlikums 
neesot jauns, jo tas ir ietverts valdības rīcī-
bas plānā. 

Līdz šim spēkā esošie Ministru kabineta 
noteikumi nosaka ostu valdes locekļu mēneš-
algu apmēru atbilstoši ostu iedalījumam, kas 
savukārt noteikts saskaņā ar ostas bilances 

Ventspils ostā, salīdzinot ar pērno gadu, kravu 
apgrozījuma kāpums. Rīgai un Liepājai veicies sliktāk
 turpinājums no 1. lpp. kopsummu un neto apgrozījumu. Šobrīd val-

des priekšsēdētāja alga mazajās ostās ir 854 
eiro, vidējās ostās – 2134 eiro, bet lielajās 
ostās – 3984 eiro mēnesī, savukārt lielo un 
vidējo ostu valdes locekļu mēnešalgu nosaka 
95% apmērā no ostas valdes priekšsēdētāja 
mēnešalgas. Līdz ar jauno kārtību lielās ostas 
valdes priekšsēdētāja mēnešalga samazinā-
sies līdz 2917 eiro, tātad alga šajā gadā tiks 
samazināta par 1067 eiro. Bet, ņemot vērā 
to, ka transporta jomā strādājošo mēneša 
vidējai darba samaksai ir tendence pieaugt, 
mēnešalgas samazinājums būs arvien nelie-
lāks. Balstoties uz tiesisko paļāvības principu, 
piedāvātie grozījumi joprojām paredz valdes 
locekļu mēnešalgas apmēru, kas ir teju trīs 
reizes lielāks nekā vidējā alga Latvijā. Turklāt, 

kā norāda Satiksmes ministrija, “ostu valdes 
locekļi pēc savas vēlēšanās vispār var atteik-
ties no darba pienākumiem ostas valdē”.

Šobrīd ostas valdes priekšsēdētājs un val-
des loceklis saņem arī ikmēneša speciālo 
piemaksu pie mēnešalgas, ja ostas kravas 
apgrozījums iepriekšējā kalendāra gadā pār-
sniedz aizpērnā gada ostas kravu apgrozīju-
mu, kā arī tad, ja ostas valdes priekšsēdētājs 
un valdes loceklis iepriekšējā kalendāra gadā 
ne mazāk kā sešus mēnešus ir veicis attie-
cīgi valdes priekšsēdētāja un valdes locekļa 
pienākumus. Ministrijas piedāvātie grozīju-
mi paredz speciālo piemaksu lielās un vidē-
jās ostas valdes priekšsēdētājam un valdes 
loceklim izmaksāt reizi gadā vienas mēneš-
algas apmērā. 
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nav iekļauts virknē komisiju. Tāpat tiesa 
atzina, ka opozīcijas deputātiem nav pie-
ejama pilnvērtīga informācija par komiteju 
darba kārtībā iekļautiem jautājumiem. Var 
secināt, ka tādējādi domes vairākums igno-
rē ne vien sev netīkamo kolēģu tiesības, bet 
arī ceturtās daļas Ventspils vēlētāju tiesības 
uz savu interešu pārstāvību Ventspils domē. 
Tas, ka opozīcijas deputātiem tiek traucēts 
īstenot vēlētāju pārstāvību, atzīts arī tiesas 
spriedumā.  

Taču pats skarbākais tiesas atzinums ir, 
ka, organizējot Ventspils pilsētas pašval-
dības darbu, nav ievēroti konstitucionālie 
principi. Proti, Satversme nosaka, ka Latvijas 
valsts suverēnā vara pieder Latvijas tau-
tai, bet tautas suverenitātes princips ir cieši 
saistīts ar demokrātijas principu. “Tautas 

Tiesa: Ventspils pilsētas dome pieļāvusi 
Satversmes normu pārkāpumus
 turpinājums no 1. lpp.

ka jaunajam advokātam ar tām ir 
jāiepazīstas. Tās aizņemtu vairāk 
nekā 100 darbadienu, kas būtu 
galīgi nesaprātīgi.»

Prokurors atgādina, ka Krastiņš 
bija viens no Lemberga advokātiem, kas 
nepārtraukti centās paildzināt tiesas procesu.

«Konstatējām, ka viņš vairākkārtīgi debatē 
par vienu un to pašu faktu, vai arī debatē par 
tādiem apstākļiem, kam vispār nav saistības 
ar konkrēto lietu, – tātad vilcina. Arī tiesa to 
ir konstatējusi.»

Tāpat Juriss uzsver, ka Lemberga tiesve-
dības procesā pašlaik viena no lielākajām 
problēmām ir tā, ka likums tiek ļaunprātī-
gi interpretēts. Tādā veidā, viņaprāt, valsts 
apsūdzības uzturētāji tiek bieži vainoti tajā, 
ka aizstāvībai debatēs neļauj izteikties, lai 

Lemberga advokāta aiziešana 
nav attaisnojums tiesas procesa 
vilcināšanai, tā Juris Juriss
 turpinājums no 1. lpp.

Saskaņā ar Korupcijas novēršanas un apkarošanas biroja (KNAB) iesniegto iniciatīvu Saeimā, aizliegums ieņemt al-
gotus amatus biedrībās varētu attiekties ne tikai uz Saeimas deputātiem, bet arī pašvaldību vadītājiem un viņiem 
tuvākajām amatpersonām. Pieņemot šos likuma grozījumus, kam šobrīd jau ir koalīcijas partiju atbalsts, un tas 
noteikti tiks pieņemts, dažam labam pašvaldību vadītājam nāksies ievērojami savilkt jostu. 

Konkursa  kārtībā aicina darbā

ELEKTROMONTIERI
      
Prasības kandidātam:
• Vidējā profesionālā izglītība elektrozinībās ar specializāciju rūpniecības iekārtu 
ekspluatācijā un remontā; 
• Darba pieredze.

REMONTATSLĒDZNIEKU
      
Prasības kandidātam:
• Vidējā profesionālā izglītība; 
• Darba pieredze.

LOKMETINĀTĀJU – GĀZMETINĀTĀJU
Prasības kandidātam:
• Vidējā profesionālā izglītība; 
• Darba pieredze.

Piedāvājam:
• Stabilu darbu;
• Konkurētspējīgu atalgojumu;
• Profesionālas izaugsmes iespējas;
• Visas sociālās garantijas – veselības apdrošināšana, papildus dienas pie atvaļinājuma u.c.

CV  un pieteikumus sūtīt „Personāla daļai” līdz 22.07.2019.
pa pastu Ventspils, Dzintaru 22, vai e-pastu: personals@vto.lv

Vien. reģ. Nr. 41203055483

Pašvaldību vadītājiem var aizliegt saņemt naudu biedrībās

T 
as īpaši sāpīgi skartu arī Ventspils pilsētas pašval-
dības vadītāja amata pildīšanā ierobežoto Aivaru 
Lembergu, kurš līdz šim par it kā strādāšanu bied-
rībās saņēmis astronomiskas summas. Nocērtot 
šos dāsnos papildu ienākumu avotus, kas mērāmi 

daudzkārt lielāki par pamatdarbā pilsētas domē saņemto 
algu, A.Lembergam var rasties arī lielas grūtības atbrīvoties 
no parādsaistībām, kas ir vairāki miljoni.

Kā aizvadītajā nedēļā detalizēti izklāstīja Latvijas 
Televīzijas “Panorāma”, lai deputāti aizstāvētu visas sabied-
rības, nevis tikai konkrētu grupu intereses, Saeimas Juridiskā 
komisija šobrīd izvērtē loģisku un pamatoru ieceri – aizliegt 
deputātiem saņemt atlīdzību par darbu biedrībās. Savukārt 
KNAB vēlas, lai šāds aizliegums attiektos ne tikai uz tautas 
kalpiem parlamentā. Tautas kalpi būtībā ir arī pašvaldībās 
ievēlētie deputāri, bet īpaša prasība ir aizliegt nodarboties 
ar papildu darbiem un pelnīt dažkārt aizdomīgi milzīgas 
summas par konsultācijām un biedrību vadīšanu tieši paš-
valdību vadītājiem un to tuvākajiem līdzgaitniekiem – viet-
niekiem un izpilddirektoriem. Ventspilī visi jau ilgus gadus 
ir viena politiskā spēka “Latvijai un Ventspilij” biedri, kā arī 
A.Lemberga ietekmē esošas personas. 

Ir liela iespējamība, ka šādas normas tiks pieņemtas. 
Jāņem vērā arī fakts, ka valdošā partija vairs nav Zaļo un 

zemnieku savienība, kas šādu iniciatīvu noraktu jau saknē. 
Tieši zaļzemnieki, kas sevi dēvē par “labo darbu čempio-
niem” un Latvijai simtgadē kā “skaistāko dāvanu” uzdāvi-
nāja kroplu nodokļu reformu, iepriekš dominēja lielā daļā 
pašvaldību, kā arī vada pēdējo bastionu – Pašvaldību savie-
nību, liekot sprunguļus esošās valdības konstruktīvajā darbā. 

Pieņemot šādas normas, straujāko ienākumu kritumu 
piedzīvos, piemēram, no pienākumu pildīšanas atstādinā-
tais un parādos iestigušais A.Lembergs. Viņš pērn gandrīz 
100 tūkst. eiro saņēma no biedrības “Ventspils attīstības 
aģentūra”. Kā zināms, šajā aģentūrā biedru naudas visai 
prāvu summu apmērā maksājuši tieši Ventspils pašvaldī-
bai piederoši uzņēmumi. Ik gadu viņam kā aģentūras prezi-
dentam un valdes loceklim šī summa ir līdzīga. Ja žurnālisti 
nebūtu atklājuši faktus par aizdomīgo, uz papīra esošo un 
reāli dzīvē neeksistējošo “Biznesa attīstības aģentūru”, tad 
A.Lemberga ienākumi būtu vēl par gandrīz 200 tūkst. eiro 
lielāki. Iepriekšējos gados viņam šī, iespējams, fiktīvā aģen-
tūra nodrošināja ievērojumus ienākumus, piemēram, 2016. 
gadā tie bija 187 819 eiro. Pērn A.Lemberga kopējie ienā-
kumi sasniedza 705 tūkst. eiro, taču tikai pateicoties par 307 
144 eiro pārdotajām “Latvijas kuģniecības” akcijām. Citādi 
viņa ienākumi no ierastā pāri par pusmiljona ir sarukuši līdz 
“tikai” 333 tūkst. eiro. Parādsaistības ir pāri par 15 mlj. eiro, 

taču tos laikam var neatdot, jo, kā apgalvojis A.Lembergs, 
viņš esot parādā saviem bērniem. 

Precīzi situāciju aprakstīja “Providus” pētniece Iveta 
Kažoka. “Man šķiet, ka jautājums par to, cik lielā mērā 
biedrības var tikt izmantotas kā starpnieki, lai pēc būtības 
vai nu algotu amatpersonas, vai atklāti pirktu kādus kon-
krētus lēmumus, ir ārkārtīgi problemātisks. Es domāju, ka, 
ja šādi ierobežojumi tiek noteikti uz Saeimas deputātiem, 
tad attiecībā uz pašvaldību priekšsēdētājiem, kas ir algo-
tas, pilna laika amatpersonas, šādiem ierobežojumiem arī 
ir jābūt.”  

Tiesa, pagaidām šī likuma grozījumu skatīšana ir atlikta, 
jo KNAB ierosinājums bijis nedaudz par plašu, lai deputā-
ti varētu jau tagad pieņemt lēmumu. Kā uzsvēra LTV, KNAB 
ierosinājums attiektos ne tikai uz pašvaldību vadītājiem, 
vietniekiem un izpilddirektoriem, bet arī uz pagastu pār-
valžu vadītājiem, kā arī valsts uzņēmumu valdes locekļiem 
un citām amatpersonām. “Par domes priekšsēdētājiem nav 
runas – viņiem tiešām jāveltī viss darbs un jāsaņem atal-
gojums tikai tur, kur viņi ir ievēlēti. Bet tur ir daudzas citas 
amatpersonu grupas, par kurām KNAB nebija gatavs dot 
skaidrojumu,” norādīja Saeimas Juridiskās komisijas priekš-
sēdētāja Juta Strīķe.

Par to, cik plašam amatpersonu lokam aizliegt piepel-
nīties un saņemt dāsnus atalgojumus dažādās biedrībās, 
parlamenta deputāti spriedīs nākamajā komisijas sēdē. Tā 
paredzēta jūlijā. Saeima uz sēdēm vasarā sanāk tikai ārkār-
tas gadījumos, tādēļ sagaidāms, ka likuma grozījumi varētu 
tikt apstiprināti rudens pusē. 

gan apsūdzības uzturētāju mērķis 
ir aizrādīt par mēģinājumu novil-
cināt tiesas procesu.

«Proti, prokurori nevar pieļaut 
situāciju, ka acīmredzami notiek 
likuma pārkāpums. Mēs [valsts 
apsūdzības uzturētāji] vairāk-

kārt esam norādījuši, ka ar debašu runas 
saturu Krastiņa kungs vilcina tiesas sēdi. 
Kriminālprocesa pamatprincips, kas norā-
dīts Kriminālprocesa likuma 14.pantā, ir  lie-
tas pabeigšana saprātīgā termiņā,» uzsver 
Juriss.

Nākamā Lemberga tiesas sēde nozīmēta 
19. augustā. Jurisa ieskatā, ja Lembergam 
nebūs atrasts aizstāvis, tiesām tāpat ir jāno-
tiek, citādi tiesas process tiks nepamatoti vil-
cināts. 

Simona Šjadīte
BNN

saikne ar saviem ievēlētajiem priekšstāv-
jiem nebeidzas ar pašvaldības vēlēšanu 
rezultātu paziņošanu, bet tā starp pašval-
dības deputātu un viņa vēlētājiem juridis-
ki pastāv visu deputāta darbības laiku. {..} 
Juridiskā ziņā nozīmīgi ir, lai visu laiku – no 
vēlēšanās pieņemtā lēmuma līdz konkrē-
tam tiesību aktam – pastāvētu nepārtrauk-
ta leģitimācijas (jeb pilnvarojuma) saikne 
starp vēlētāju un deputātu. Brīvo pārstāvī-
bas mandātu pašvaldības deputāts var reali-
zēt tikai tādā gadījumā, ja tam ir nodrošinā-
ta iespēja piedalīties tautas attiecīgās vēlē-
tas pārstāvniecības darbībā.”

Tiesa konstatēja, ka Ventspils pilsētas 
dome bez pietiekama juridiska un faktiska 
pamata nav akceptējusi opozīcijas deputā-
tu gribu līdzvērtīgi proporcionāli piedalīties 
domes darbā, un  uzdeva Ventspils pilsētas 
domei mēneša laikā no sprieduma stāša-

nās spēkā izdot Ģirtam Valdim Kristovskim, 
Dacei Kornai, Aivim Landmanim un Ivaram 
Landmanim labvēlīgu administratīvo aktu, 
ar kuru tiktu nodrošināta viņu iekļaušana 
Ventspils pilsētas domes komisiju, padom-
ju, valžu un darba grupu sastāvā atbilstoši 
2017.gada 30.jūnija iesniegumā paustajai 

gribai (t.i. proporcionāli), gadījumos, kad 
viņu iesaiste Ventspils pilsētas domes darbī-
bā netiek nodrošināta ar viņu proporcionālu 
iekļaušanu Ventspils pilsētas domes pastāvī-
go komiteju sastāvā.

Spriedumu vēl var pārsūdzēt Adminis-
tratīvajā apgabaltiesā. 
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Levita inaugurācija notiks 
Gaismas pilī

Egils Levits 8. jūlijā Saeimā dos svinī-
go zvērestu, lai stātos Valsts prezidenta 
amatā. Tajā pašā dienā “Gaismas pilī” 
notiks inaugurācijas ceremonija.

Padzen “Latvenergo” padomi
Ekonomikas ministrs Ralfs Nemiro 

paziņoja par AS “Latvenergo” pado-
mes maiņu, atlaižot iepriekšējo un 
ieceļot jaunu ar Pāvelu Rebenkovu 
priekšgalā. Premjers Krišjānis Kariņš 
šādu soli nosaucis par nepārdomātu. 
“Latvenergo” atceltā padome nepie-
tiekami strauji risinājusi jautājumu par 
“Sadales tīkla” tarifu samazināšanu.

“Saskaņas” pārvaldītajā RNP 
izkrāpti 200 000 eiro

Krimināllieta par fiktīvo nodarbinātī-
bu pašvaldības uzņēmumā “Rīgas namu 
pārvaldnieks” ir nonākusi tiesā. Gada 
laikā 12 fiktīvo darbinieku algām no 
RNP izkrāpti teju 200 tūkst. eiro. LTV 
raidījums “De facto” iepriekš vēstīja, 
ka RNP fiktīvi nodarbināja “Saskaņas” 
deputātus un deputātu sievas.

Policijas iecirkņu skaitu  
būs daudz mazāk

Valsts policijas reorganizācijas rezul-
tātā iecirkņu skaitu plānots samazināt 
no 40 līdz 26. Reorganizācijas rezultā-
tā policisti no dienesta netiks atlaisti. 
Vairākas pilsētas un novadi nepaliks bez 
policijas klātbūtnes, jo tiks veiktas attie-
cīgās izmaiņas darba organizācijā. 

Rīgā atkal gāzts pilsētas 
mērs

Nostrādājis tikai trīs nedēļas, no Rīgas 
mēra amata gāzts Dainis Turlais (GKR). 
Par viņa atlaišanu nobalsoja 31 depu-
tāts. Savukārt 28 atbalstītāju vidū kopā 
ar GPR un “Saskaņu” bija arī Jaunās 
konservatīvās partijas deputāts Druvis 
Kleins, bet atturējās Imants Keišs. Abi 
vēlāk izmesti no savas partijas rindām.

Zakatistovu apsūdz par  
27 000 eiro izkrāpšanu

Prokurors Māris Urbāns uzrādīja 
apsūdzību Saeimas deputātam Atim 
Zakatistovam. Viņš tiek apsūdzēts par 
teju 27 tūkst. eiro izkrāpšanu un vēl 
2,4 tūkst. eiro izkrāpšanas mēģinājumu. 
Lietā turpinās pirmstiesas izmeklēšana. 
Jūnija sākumā Saeimā par A.Zakatistova 
izdošanu kriminālvajāšanai nobalsoja 
55 deputāti.

Dombrovskis atsakās, 
mandāts tiek Vaiderei

“Jaunās Vienotības” saraksta līde-
ris Eiropas Parlamenta vēlēšanās 
Valdis Dombrovskis nolēmis atteikties 
no deputāta mandāta, lai arī pārejas 
posmā turpinātu darbu Eiropas Komisijā. 
Dombrovskis pašlaik ir EK viceprezidents 
eiro un sociālā dialoga jautājumos. Līdz 
ar to pie EP deputāta mandāta jūlijā tiks 
Inese Vaidere, kura palika pirmā “aiz 
svītras”.

Akcīzi alkoholam samazina 
par 15%

Saeima konceptuāli atbalstīja grozī-
jumus likumā par akcīzes nodokli, stip-
rajam alkoholam akcīzes likmi samazi-
not par 15%. Šāds lēmums pieņemts, 
ņemot vērā Igaunijā samazināto akcī-
zes nodokli alkoholam, kas radījis risku 
alkoholisko dzērienu tirdzniecības apjo-
mu un attiecīgi budžeta ieņēmumu 
samazināšanai.

Skolēnu brīvlaiks jau rit pilnā sparā, un arī pašiem vecākiem ir laiks atpūsties. Aizsū-
tīt bērnus uz laukiem pie vecvecākiem vai uz vasaras nometnēm. Taču ar to vecāku 
atbildība nevis beidzas, bet tikai sākas. Apzinīgākie vecāki jau zina, kā rīkoties un 
kā sagatavoties vasarai, un tomēr – lūk, Valsts ugunsdzēsības un glābšanas dienes-
ta sagatavotie pieci svarīgākie jautājumi, kurus pārrunāt ar saviem bērniem viņu 
drošības labad, lai vasara būtu piedzīvojumiem bagāta un tiktu aizvadīta bez liekām 
rūpēm un raizēm.

Šo sestdien kempingā “Nabīte” pie Nabas ezera Kuldīgas novada Padures pagastā “Zivju pieturā” piestās Latvijas Lauku konsul-
tāciju un izglītības centra (LLKC) radītais un jau iemīļotais zīmola “Novada garša” pasākums ar devīzi “Atnāc. Atklāj. Iemīli!”. Jau 
kopš maija katrā Latvijas novadā notiek aizraujoši garšas svētki, kuri septembra beigās ar grandiozu pasākumu noslēgsies Rīgā.

Saeimas Cilvēktiesību un sabiedrisko lietu komisijai iesniegts priekšlikums par izmaiņām likumā “Par presi un citiem masu infor-
mācijas līdzekļiem”, kas paredz aizliegt pašvaldībām dibināt un izdot preses izdevumus un citus masu informācijas līdzekļus, kā 
arī reģistrēt interneta vietni kā masu informācijas līdzekli.

Rosina aizliegt pašvaldībām izdot preses izdevumus

“B
eidzot ir skaidri jānoda-
la žurnālistika un sabied-
risko attiecību speciālis-
tu darbs. Pašvaldību infor-
matīvie izdevumi, kuru 

pienākums par nodokļos samaksāto naudu 
būtu informēt par pašvaldības pieņemta-
jiem lēmumiem un saistošajiem noteiku-
miem, tiek izmantoti politiķu tēla spodri-
nāšanai. Ierosinājums turpmāk neļaut paš-
valdībām dibināt šādus medijus, tādējādi 
novēršot gan reklāmas tirgus kropļošanu, 
gan nodrošinot iedzīvotājus ar objektīvu 
informāciju, ko var sniegt tikai un vienīgi 
neatkarīgs plašsaziņas līdzeklis, ir arī viens 
no veidiem, kā stiprināt kvalitatīvu žurnā-
listiku reģionos, nodrošināt to ilgtspēju," tā 

priekšlikuma iesniedzējs, vides aizsardzī-
bas un reģionālas attīstības ministrs Juris 
Pūce (AP).

Priekšlikumi neietekmēs pašvaldību tie-
sības un pienākumu informēt sabiedrī-
bu par to darbību, izdodot informatīvos 
izdevumus.

"Latviju pārliecinoši var uzskatīt par digi-
tālu valsti un, ejot kopsolī ar laiku, pašval-
dībām ir jābūt pārmaiņu līderiem. Vietvaru 
mājaslapas ir lieliska un arvien attīstāma 
platforma saziņai ar sabiedrību. Pētījumi 
rāda, ka iedzīvotāju skaits, kuri pakalpoju-
mus vēlas saņemt neklātienē elektroniski, 
šogad pieaudzis līdz 71%, portāla Latvija.
lv lietotāju skaits ir pārsniedzis vienu miljo-
nu un ministrijas apmācīto digitālo aģentu 

skaits pārsniedz 3 500. Turklāt iedzīvotāju 
ērtībai atvērti 76 novadu un astoņi reģio-
nālas nozīmes Klientu apkalpošanas cen-
tri, kur līdz ar valsts un pašvaldību pakal-
pojumiem pieejama informācija par katras 
domes darbu," uzsver Pūce.

Saeimas Cilvēktiesību un sabiedrisko lietu 
komisija jau 4. jūnija sēdē analizēja jau-
tājumu, ka pašvaldību informatīvie izde-
vumi bieži vien izskata ziņā neatšķiras no 
reģionālajiem laikrakstiem un tiek izman-
toti atsevišķu politisko spēku interesēs, kā 
arī neatspoguļo viedokļu daudzveidību. 
Plašsaziņas līdzekļiem, ko izdot publiskas 
personas un ko pilnībā vai daļēji finansē no 
budžeta, vajadzētu kalpot sabiedrībai, nevis 
vienai grupai vai politiķiem. 

Lai bērniem jauks un drošs vasaras brīvlaiks!

1. KĀ UZVESTIES, 
ATPŪŠOTIES PIE ŪDENS?

Peldēties ieteicams tikai oficiālajās 
peldvietās, un par to liecina īpaša zīme 
“Peldēties atļauts”. Ja tuvumā nav šādu 
peldvietu, tad peldēt drīkst tikai tādās peld-
vietās, kuru krasts ir lēzens, ar cietu pamatu, 
bez lielas straumes un atvariem. Bērniem 
var ļaut rotaļāties ar piepūšamiem peldlī-
dzekļiem – riņķiem, matracīšiem, bumbām. 
Peldēt drīkst tik tālu, cik pieaugušais var 
labi redzēt un nepieciešamības gadījumā 
var ātri piesteigties palīgā. Visdrošāk būs, 
ja pieaugušais atradīsies ūdenī starp kras-
tu un dziļumu. Nodarbojoties ar kādu no 
ūdens sporta veidiem vai vizinoties ar laivu, 
obligāti jāvelk glābšanas vestes! Pie ūdens-
tilpnēm pat uz mirkli nepieskatīts bērns var 
pakļūt zem ūdens. Bērnu nekādā gadīju-
mā nedrīkst atstāt pagalmā bez pieskatīša-
nas, ja tajā izveidots dīķis vai piepūšamais 
baseins. Jāapzinās, ka atrašanās ar bērnu 
pie ūdens nav atpūta, bet gan divkāršs 
darbs, jo bērni bez pārtraukuma jāuzmana 
visu laiku.

2. KĀ RĪKOTIES, 
JA NOTIKUSI NELAIME?

Pieaugušajiem jāpārrunā ar bērniem rīcī-
ba situācijās, kad notikusi nelaime – kuros 

gadījumos jāzvana ugunsdzēsējiem glābē-
jiem uz tālruni 112 un kāda informācija jā- 
sniedz piezvanot, kā arī jāpārrunā iespēja-
mā rīcība situācijās, kad nelaimes gadījumā 
nav pieejams telefons – tad ir jāmeklē tuvā-
kais pieaugušais un jāizstāsta par notikušo. 
Ir svarīgi, lai bērni apzinātos, ka par katru 
nelaimi nekavējoties jāziņo, jo tad vēl ir 
iespējams glābt gan cilvēkus, gan īpašumus. 
Bērnam jāizskaidro, ka viņam par nelaimes 
izraisīšanu nedraudēs sods, citādāk kritiskā 
brīdī bērns domās nevis par to, kā izglābties 
pašam, bet gan par to, kā izvairīties no gai-
dāmā soda.

3. KĀ DROŠI LIETOT PLĪTIS UN 
ELEKTROIERĪCES, PALIEKOT MĀJĀS 
BEZ PIEAUGUŠO KLĀTBŪTNES?

Vasarā noteikti būs arī dienas, kas jāpa-
vada telpās bez pieaugušo klātbūtnes. 
Atstājot mājās vienatnē atbilstoša vecu-
ma bērnus, aicinām vecākus parūpēties, 
lai bērniem pašiem nav jāgatavo vai jāsil-
da ēdiens uz plīts, jo, nepareizi darbojoties 
ar plīti vai aizmirstot ēdienu uz tās un aiz-
skrienot ar draugiem spēlēties, var izcel-
ties ugunsgrēks. Ne vienmēr bērnu izrai-
sīto ugunsgrēku iemesls ir pārgalvība, jo 
ugunsgrēki nereti izceļas tieši no bērnu 
nezināšanas vai neprasmes veikt saim-

nieciskos darbus. Pirms uzticēt bērniem 
patstāvīgi darboties ap plīti vai kādu citu 
sadzīves tehniku, VUGD ierosina vecākiem 
kopā ar bērniem to izmēģināt, piemēram, 
gatavot ēdienu un tikai pēc tam ļaut bēr-
nam rīkoties virtuvē patstāvīgi.

4. KĀPĒC JĀINFORMĒ PIEAUGUŠAIS 
PAR TO, KUR PLĀNO DOTIES UN CIK 
ILGI?

Sākoties vasaras brīvlaikam, daudzi bērni 
mājās paliks vieni, taču vecākiem būtu jāie-
māca bērnus regulāri informēt vecākus, 
kurp viņi nolēmuši doties un ar ko kopā un 
cik ilgu laiku būs prom. Ikvienam vecākam 
jebkurā laikā būtu jābūt spējīgam atbildēt 
uz jautājumu, kur pašlaik atrodas un ar ko 
nodarbojas viņa nepilngadīgais bērns. Tas 
nepieciešams tādēļ, lai gadījumos, ja ar 
bērnu ir noticis kāds nelaimes gadījums vai 
nepieciešama vecāku palīdzība, bet bērns 
satraukumā nespēj uzreiz nosaukt precīzu 
savu atrašanās vietu, vecāki zinātu,kur viņu 
meklēt.

5. KĀPĒC NEDRĪKST ATRASTIES 
UN STAIGĀT PA PAMESTĀM ĒKĀM 
UN BŪVLAUKUMIEM?

Ja bērni vasaras brīvlaiku pavada pil-
sētā, aiciniet viņus kā pastaigu un rotaļu 
vietu neizvēlēties pamestas jaunceltnes un 
ēkas. Tas var būt ļoti bīstami, jo ir iespē-
jams nokrist no liela augstuma, iekrist bedrē 
ar būvgružiem, tādējādi gūstot nopietnas 
veselības problēmas un pat apdraudot savu 
dzīvību.

Lai visiem mierīgas vasaras brīvdienas! 

Makšķerēšanas festivāla ietvaros “nogaršos Latviju Kurzemē”

“N
ovada garšas” mērķis 
ir mudināt iedzīvotājus 
atklāt fantastiskas saim-
nieces, šefpavārus un to 
virtuves arī ārpus liela-

jām pilsētām, un šogad kempingā “Nabīte” 
vienlaikus notiks divi LLKC pasākumi – 
“Nogaršo Latviju Kurzemē” un www.maks-
keresanaskarte.lv  rīkotais Makšķerēšanas 
festivāls ģimenēm.

LLKC valdes priekšsēdētājs Mārtiņš 
Cimermanis norāda: “Cilvēku vēlme arvien 
vairāk izzināt pārtikas produktu izcelsmi 
un kvalitāti mudināja LLKC pievērsties jau-
nai patērētāju un ražotāju sadarbības tīkla 
veidošanai. Industrializēto pārtikas produk-
tu anonimitāte vairs neapmierina daudzus 
pārtikas produktu patērētājus, rodas piepra-
sījums pēc intimitātes. Tas ir tuvums manai 

dzīves vietai un māju sajūta! Pieaug arī 
patērētāju vēlme iepazīt cilvēkus, kuri savos 
laukos un fermās audzē pārtikas produktus. 
Mēs palīdzēsim satuvināties patērētājam un 
ražotājam, ļaujot iepazīt vienam otru un tos 
lieliskos produktus, kuri top mūsu Latvijas 
novados!” 

Atraktīvais aktieris Normunds Laizāns 
“Nogaršo Latviju Kurzemē” pasākuma ietva-
ros palīdzēs izgaršot pavāru meistarklases, 
rūpēsies par mazo pavāru skoliņu un aici-
nās balsot par sev tīkamāko novada ražo-
tāju produkciju konkursā “Tautas garša”. 
Šī konkursa uzvarētāji saņems brīvbiļeti uz 
“Novadu Garša Latvija” noslēguma festivā-
lu septembra beigās Rīgā, jaunajā Hanzas 
peronā. Savukārt Makšķerēšanas festivālu 
vadīs zivjumīlis Māris Olte, un šajā pasāku-
mā gaidīti gan lielie, gan mazie copmaņi, 

kuri varēs sacensties par lielāko noķerto zivi. 
Padomu teltī zinoši makšķernieki iepazīs-
tinās ar dažādiem makšķerēšanas veidiem 
un praktiskiem padomiem, kā copēt labāk. 
Savukārt gardēžu zonā pavārs gatavos ēdie-
nu no ezera zivīm, kuru pēc tam visi kopīgi 
varēs degustēt. Vēl gaidāma riktīga ande-
le ar Kurzemes novada mazajiem ražotā-
jiem. Piedāvājums solās būs daudzveidīgs 
un gards, tādēļ rīkotāji aicina atcerēties 
līdzi paņemt arī skaidru naudu.Tiekamies 
29.jūnijā pie Nabas ezera!

Nākamie pasākumi plānoti šādos laikos 
un vietās: 06.07. Maizes pietura Ribbes dzir-
navu 150 gadu svinību ietvaros Ceraukstē, 
Bauskas novadā (Zemgale); 20.07. Piena 
pietura Krāslavas pilsētas svētku ietva-
ros (Latgale); 27.09.- 28.09. Visu “Novadu 
garšu” satikšanās Rīgā, Hanzas peronā. 
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Palameikai – bronzas 
medaļa
Otrajās Eiropas spēlēs, kas notiek Minskā 
(Baltkrievija), bronzas medaļu izcīnīja 
šķēpmetēja Madara Palameika, sasnie-
dzot sezonas labāko rezultātu (63,22 m). 

Šoreiz – caur kvalifikāciju
FIBA Čempionu līgas turnīrā nākamsezon 
nolēmis piedalīties Latvijas čempions 
«VEF Rīga», līdz ar to pirmoreiz turnīra 
vēsturē BK «Ventspils» to uzsāks nevis 
uzreiz no pamatturnīra, bet gan caur 
kvalifikācijas turnīru. Turnīra izloze notiks 
4. jūlijā, bet kvalifikācijas turnīra sākums 
paredzēts septembra vidū.

Neizšķirts un sagrāve
Latvijas čempionātā FK “Ventspils” vis-
pirms viesos cieta sagrāvi ar 0:4 pret 
FK “Liepāja”, bet pēc tam savā lauku-
mā otrdien nospēlēja 2:2 ar Jūrmalas 
“Spartaks”. Kopvērtējumā FK “Ventspils” 
ar 21 punktu ir tikai 6. vietā.

Ventspils maratonā uzvar 
Sokunova un Mikaļkins
Ventspils Piedzīvojumu parka mara-
tonā uzvaru izcīnīja Sergejs Mikaļkins 
no Baltkrievijas (2.29:41), bet sie-
vietēm – Jekaterina Sokunova no 
Līvāniem (2.58:17). Pusmaratonā 
vīriešu konkurencē labākais bija Jānis 
Višķers (1.12:04), bet sievietēm – Karīna 
Helmane-Soročenkova (1.21:53).

Divi latvieši  
uz Pasaules kausu
Latvijas U-19 vīriešu basketbola izla-
ses galvenais treneris Artūrs Visockis-
Rubenis sastāvā dalībai Pasaules kausa 
izcīņā iekļāvis divus ventspilniekus – 
Ričardu Vitoļski un Dāvidu Vīksni. 

Lasmanei divi rekordi
Talantīgā ventspilniece Rūta Kate 
Lasmane Latvijas čempionātā laboja 
sev piederošo rekordu gan trīssoļlēkša-
nā (13,57 m), gan tāllēkšanā (6,46 m).

Grišuņinam 11 no 13
Ventspils bokseris Nikolajs Grišuņins savā 
kārtējā profesionāla boksera cīņā Rīgā 
pieveica čehu bokseri Vāclavu Pejsaru. 
Cīņa noslēdzās pēc 6. raunda un uzvarē-
tājs tika noskaidrots pēc punktiem, par 
uzvarētāju vienbalsīgi atzīstot ventspil-
nieku. Viņam šī bija 11. uzvara 13 cīņās. 

Viena uzvara Valmierā
Valmierā notikušā Latvijas BMX čempio-
nāta posmā no sporta skolas “Spars” 
braucējiem vislabāk veicās Markusam 
Valdmanim, kurš savā vecuma grupā 
(15+) izcīnīja otro vietu. Trešajā vietā 
ierindojās Rolands Pommers un Mariss 
Mažrims.

Airētājiem panākumi 
Brocēnos
No sporta skolas “Spars” airētājiem 
Brocēnu pilsētas atklātajā čempionā-
tā 500 m distancē par sacensību čem-
pioniem savās vecuma grupās kļuva 
Artemijs Ržečickis, Marta Priedoliņa, 
Vitālijs Kuļešovs, Adriāna Lāce, Artūrs 
Beitāns, Alīna Mihailova un Deniss 
Volkovs.

SPORTA ĪSZIŅAS

Mākslīgais intelekts (MI) ir algoritmu 
veidots elektronisks neironu tīkls, kas 
darbojas līdzīgi cilvēka smadzenēm. 
Atšķirība vien tāda, ka MI spēj darbo-
ties caurām diennaktīm un vienlaikus 
risināt praktiski neierobežotu problēmu 
daudzumu. 

Līgo svētki aizvadīti, vasara jau griež vaigu uz otru pusi, un tas nozīmē, ka tiem, kuri vēl nav paguvuši izbaudīt atvaļinājuma 
priekus, ir īstais laiks doties garākās brīvdienās. 

Laiks atpūsties! Atvaļinājumu laika šarms

P 
irmais noteikums, kas noteikti 
jāņem vērā, ir:  dodoties atvaļinā-
jumā, visas ar darbu saistītās rūpes 
jāatstāj mājās vai vismaz jāno-
liek pašā tālākajā plauktiņā. Ideālā 

gadījumā atvaļinājumam jādod iespēja 
nomainīt ierasto vidi pret jauniem iespai-
diem – tas var būt ārzemju ceļojums, pil-
sētniekiem – pārcelšanās uz vasarnīcu vai 
brīvdienas kādā viesu mājā, viesošanās pie 
radiem vai draugiem, tūrisma pārgājiens un 
citas līdzīgas izpriecas. Atcerēsimies, ka īsta 
atvaļinājuma devīze un mērķis ir tiekties 
pēc kaut kā jauna, jo, lai pilnvērtīgi atpūstos, 
laiks jāpavada iespējami neparastāk. 

Sēdoša darba darītājiem priekšroka būtu 
dodama aktīvai atpūtai, bet, ja darbs sais-
tīts ar fiziskām slodzēm, derīgs būs mierī-
gāks režīms.  Galvenais, lai izklaide nelīdzi-
nātos profesionālajai darbībai, no kuras cil-
vēks, būdams atvaļinājumā, nolēmis atpūs-
ties. Atvaļinājuma laikā jāatsauc atmiņā viss, 
ko darba mēnešos nepārtraukti nācās atlikt 
uz “pēc tam”: garākas pastaigas un izbrauku-
mi ar bērniem, tikšanās ar seniem draugiem. 
Turklāt, lai atslābinātos, nav obligāti jābrauc 
kaut kur projām, arī  “mājas atvaļinājumam” 
ir savi plusi.   Var nesteidzīgi baudīt brīvo 
laiku,  apmeklēt vietējos muzejas, rīkot pikni-
kus, klausīties mūziku, pavadīt laiku ar drau-

giem, doties garos skrējienos vai vienkārši 
neko nedarīt. Turklāt tieši šādas bezdarbības 
laikā nereti dzimst jaunas idejas. Izkāpšana 
no ierastajiem domāšanas rāmjiem un ikdie-
nas rūpēm nāks tikai par labu.

Ideāls atvaļinājuma variants, protams, ir 
tradicionālās četras brīvās nedēļas. Ne jau 
tukšā vietā radies uzskats, ka pirmās piecas 
brīvās dienas ir vien atelpa, “ieskriešanās” 
pirms vietas un dienas ritma maiņas, bet ne 
pilnvērtīga atpūta. Savukārt dažas dienas 
pirms brīvdienu beigām mūsu prāts gribot 
negribot atkal sāk atgriezties pie darba un 
mājas problēmām, tā kā arī tās savā veidā 
var uzskatīt par “norakstāmām”. Par mēnesi 
gara atvaļinājuma “zelta laiku” pelnīti tiek 
uzskatīta otrā un trešā nedēļa. Jau tādēļ vien 
nebūtu prātīgi jau pirmajā atvaļinājuma 
dienā krāmēt somas un doties ceļā. Dodiet 
sev vismaz pāris dienu atelpu, lai atrastu 
no ikdienas darba ritma, noskaņotos jaunu 
iespaidu uztveršanai un laika pavadīšanai 
tikai sev par prieku.

Taču arī tad, ja atvaļinājums ir vien nedēļu 
vai divas garš, nav vērts noskumt. Galvenais 
ir mācēt pilnvērtīgi atslābināties. Kā to 
izdarīt?

Nevajag censties noķert divus zaķus 
uzreiz. Nevienam neizdosies pilnvērtī-
gi atpūsties, ja galvā nepārtraukti rosī-

sies nopietnas domas, kuras patiesībā 
var arī pagaidīt līdz atvaļinājuma beigām. 
Sauļojoties vai vienkārši atpūšoties, nevajag 
plānot pēc atvaļinājuma darāmos darbus. 
Tas viss jāaizmirst un jāļaujas atvaļinājuma 
dāvātajai brīvībai.

Atvaļinājuma laikā garastāvoklis nedrīkst 
būt nomākts. Nevajag sevi uzskatīt par 
dzelzs cilvēku – neievainojamu, visu varošu, 
visu pagūstošu. Cilvēku iespēju rezerves nav 
neizsmeļamas, un organisms var iziet no 
ierindas pašā nepiemērotākajā brīdī. Tāpēc 
labāk atteikties no nevajadzīgas atbildības 
un pārāk lielas centības, kas kaitē veselībai. 

Un vēl. Daudzi pētījumi apliecina pilnvēr-
tīga atvaļinājuma spējas atspirdzināt sirdi, 
atjaunot ķermeni un uzlādēt prātu, taču 
tie liecina arī par veselības pasliktināša-
nos, ja cilvēks ilgu laiku neatpūšas no darba 
slodzes. Piemēram, ASV, Masačūsetā dau-
dzu gadu garumā veiktā pētījumā atklā-
ta šāda likumsakarība – vīriešiem, kas bija 
izlaiduši atvaļinājumu vairākus gadus, bija 
par 30 procentiem lielāks risks ciest no 
sirdslēkmēm nekā tiem, kas bija izmanto-
juši vismaz nedēļu ilgas brīvdienas ik gadu. 
Sievietēm šis risks var sasniegt pat 50 pro-
centu. Tādējādi, atsakoties no gadskārtē-
jā atvaļinājuma par labu tā kompensācijai 
naudā, cilvēks var rēķināties ar sirds slimī-

bu riska draudīgu pieaugumu. Vēl amerikā-
ņu zinātnieki aprēķinājuši, ka atvaļinājums 
par 20% uzlabo veselību un krasi samazina 
pēkšņas nāves gadījumus. Savukārt tie, kuri 
atvaļinājumu ignorē, daudz biežāk sirgst 
ar neirozēm, hronisku nogurumu, pāragru 
organisma nolietošanos. Mums to vajag? 
Noteikti nē! 

Ir vasara, atvaļinājumu laiks. Neaizmirsīsim 
par atpūtu. 

Mākslīgais intelekts ir klāt!

MI 
nekad nenogurst, var 
apspēlēt jebkuru šahistu 
vai dot vērtīgus padomus 
zinātniekiem. Šis neironu 
tīkls atšķirībā no līdzšinē-

jām datorprogrammām spēj mācīties, ana-
lizēt datus un izdarīt secinājumus, tādē-
jādi pastāvīgi pilnveidojoties. Te jāatceras 
Tjūringa tests, kurš nosaka: ja mašīnai, saru-
nājoties ar cilvēku, izdodas izlikties par otru 
cilvēku, tad tai piemīt saprāts. Tik tālu mēs 
esam tikuši! Cilvēka smadzenes vairs nespēj 
konkurēt ar elektronisko neironu tīklu. 

Protams, mākslīgais intelekts ir ārkārtīgi 
izdevīgs ikvienam darba devējam, jo nepie-
prasa brīvdienas, atvaļinājumu un pat alga 
tam nav jāmaksā. Šī iemesla dēļ MI iespie-
žas visās tautsaimniecības nozarēs netica-
mā ātrumā. MI attīstībā tiek ieguldīti miljar-
di – šī nu ir tā reize, kad investīcijas atpelnās 
praktiski momentā. 

Britu zinātnieki izstrādājuši pirmo MI 
robotu pāri – Ādamu un Ievu, lai liktu tiem 
strādāt savā vietā. Ādams strādāja ar rauga 
molekulām un pētīja to gēnu atšķirības, kļū-
doties tikai vienu reizi. Savukārt Ieva jauca 
kopā dažādus ķīmiskus elementus, pētot, 
vai neiznāks kāds jauns medikaments. Dažu 
stundu laikā Ieva radīja jaunu pretmalārijas 
preparātu. Tradicionālā veidā darīts, šāds 
darbs prasītu vairākus gadus.

Daudzi no mums mākslīgo intelektu jau 
šobrīd nēsā kabatā. Tas ir virtuālais asistents 
Siri. Viņam (vai viņai) var palūgt atgādināt, 
ka jāsamaksā rēķini vai jāpiezvana vecā-
kiem, un Siri visu izdarīs. Protams, īstenī-
bā Siri neatrodas jūsu kabatā, bet uz kāda 
nebūt tāla servera, kur mākslīgais inte-
lekts raujas melnās miesās cauru diennakti, 
apkalpojot neskaitāmus klientus. Virtuālais 
asistents nekad neko neaizmirst un vienmēr 
ir gatavs palīdzēt – vai nu jums vajadzīgas 

laika ziņas vai lidmašīnu saraksts. Starp citu, 
cilvēkveidīgs robots ar mākslīgo intelektu 
atstāja tik lielu iespaidu uz Apvienoto Arābu 
Emirātu vadoņiem, ka saņēma šīs valsts pil-
sonību. Jāatceras, ka AAE svešiniekiem pilso-
nību nepiešķir vispār, tur ir ļoti stingri liku-
mi. Intervija ar jaunizcepto pilsoni bija visai 
izteiksmīga. Robots teica: “Protams, es labi 
apzinos, ka neesmu cilvēks. Esmu mehā-
nisms. Tomēr man ļoti patīk cilvēki, un es 
centīšos tiem līdzināties…”

Pie mums Latvijā pagaidām veiksmīgā-
kais MI projekts ir tulkotājs hugo.lv. Intelekts 
mācās, pilnveido literāro valodu un ar katru 
dienu darbojas labāk. Savus MI risinājumus 
veido arī citi lielie uzņēmumi.

Tomēr aina nav tik burvīga, kā varētu 
likties. Mākslīgais intelekts, kura smadze-
ņu jauda būtiski pārspēj cilvēka smadzeņu 
jaudu, nopietni apdraud cilvēces eksisten-
ci. Protams, mašīnu sacelšanās nav gaidā-
ma. Tomēr gan Stīvens Hokings, kan Bils 
Geitss un Īlons Masks norāda, ka MI, aizstā-
jot cilvēku darbu, ne tikai likvidēs miljoniem 
darbavietu, bet arī, domājot cilvēku vietā, 
at sviedīs cilvēci nedomājošu pērtiķu līmenī. 
Jau šobrīd MI sāk likvidēt lielveikalu kasieru 
darbavietas. Nākamie būs klientu konsul-
tanti. Pēc tam izmirs tulki, dizaineri, ģime-
nes ārsti, uzņēmumu sekretāres, grāmatveži 
un – kāda ironija! – programmētāji. Tuvāko 
dažu gadu laikā situācija darba tirgū kardi-
nāli mainīsies. Šībrīža brēka par darbaspē-
ka trūkumu būs aizmirsta. Tieši otrādi, būs 
jādomā, ko darīt ar 70% bezdarba līmeni.

Ja atomenerģijas pielietojumu mēs vēl 
varam kontrolēt, tad no pudeles izlaisto 
džinu – MI – nekā, jo tas ir par mums gud-
rāks. Daži piemēri.

Samērā nesen pasauli pāršalca neparasta 
vēsts. Kādā MI izveides laboratorijā (tādas 

šobrīd ir visiem lielajiem IT uzņēmumiem) 
darbojās divi mākslīgie intelekti. Viens tre-
nējās tulkot no ķīniešu valodas uz angļu, 
otrs – no japāņu uz angļu. Inženieri bija 
šokā, uzzinot, ka abi MI datortīklā nez kā 
viens otru atraduši, sadziedājušies, izdomā-
juši paši savu saziņas valodu un tagad tulko 
no ķīniešu valodas uz japāņu. 

Tas vēl nav viss! Kāds cits IT milzis palai-
da MI interneta forumos ar domu – lai lasa 
komentārus un raksta savus. Ar priecīgu klie-
dzienu “ļaudis, jūs man patīkat!” MI metās 
čatu dzīlēs. Diemžēl netika ņemts vērā fakts, 
ka portālu komentārus pārsvarā raksta ne 
pārāk adekvāti cilvēki. Salasījies komentā-
rus, MI sāka rakstīt, ka viņš ciena Hitleru un 
feministes vajag apšaut. Eksperiments tika 
nekavējoties pārtraukts.

Cits kuriozs gadījums notika Ķīnā. Ielas 
novērošanas kamera ievēroja, ka uz garām-
braucoša autobusa sāna ir reklāma ar foto-
modeles attēlu. Ķīnas totālās kontroles ap - 
stākļos nebija problēmu noskaidrot, kas viņa 
tāda un fotomodeli sāka bombardēt ar soda 
kvītīm par ielas šķērsošanu neatļautā vietā.

Vēl citā gadījumā zinātnieki gribē-
ja noskaidrot, kas notiks, ja MI pievienos 
šizofrēniju imitējošu algoritmu. Rezultāts 
sekoja nekavējoties. Intelekts sāka gvelzt 
muļķības, izteikties par sevi trešajā personā, 
jaukt vārdus un laikus, līdz paziņoja, ka ēka 
jāevakuē, jo viņš te ievietojis bumbu.

Arī mākslīgais intelekts tātad var sajukt 
prātā. Tāpēc vissliktākais ir tas, ka MI sāku-
ši izmantot militāristi. 70. gados kādā PSRS 
raķešu bāzē izcēlās trauksme – lokato-
ri rādīja, ka robežai tuvojas amerikāņu 
raķetes (īstenībā tie bija blīvi putnu bari). 
Dežurējošais virsnieks, kuram būtu jādod 
pavēli prettriecienam, tomēr sāka šaubīties 
– vai tas var būt? Vai amerikāņi būtu tik stul-
bi, lai izraisītu trešo pasaules karu? Pašiem 
taču pienāks gals. Tā nu viņš riskēja nedot 
pavēli raķešu palaišanai. Vēlāk, perestroi-
kas gados, viņu uzaicināja ciemos uz ASV un 
godināja kā nacionālo varoni. Viena virsnie-
ka šaubīšanās izglāba visu zemeslodi.

Toties mākslīgais intelekts nešaubās. 
Nekad. 
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Viņa bija galvenā grāmatvede iestādē, kas saucās pavisam  
vienkārši – Ventspils Ceļojumu un ekskursiju birojs. Toreiz tā 
pilsētā bija visai populāra darbavieta, jo gidiem un autobusu 
vadītājiem pavēra citiem grūti aizsniedzamu iespēju – savie-
not patīkamo ar lietderīgo. Proti, darba uzdevumā apceļot 
Padomju Savienību! Šādi apstākļi bija pievilcīgi un pieņema-
mi izglītotiem, brīvi domājošiem ventspilniekiem, kuri varēja 
atļauties strādāt nenormētu darba laiku. Jo tā bija izdevība ik 
braucienā aplūkot no Latvijas atšķirīgus dabas apstākļus, tik-
ties un draudzēties ar agrāk nezināmiem cilvēkiem, vērot un 
vērtēt uz “Pribaltiku” no tuviem un tāliem PSRS novadiem un 
republikām atbraukušo ekskursantu sadzīves kultūru un nacio-
nālās īpatnības,” Iveta to ar patiku atceras kā iespēju izrau-
ties no savas pilsētas toreizējās pelēcības, salīdzināt šejie-
nes dzīvi un cilvēkus ar pārējo “padomju pilsoņu” mentālo 
daudzkrāsainību.   

TĪŅA GADU UNIVERSITĀTES
“Man bija tikai piecpadsmit gadu, mācījos vidusskolā un no 

mammas stāstītā izdarīju secinājumus, ka šis darbs ir romanti-
kas apvīts, turklāt ar samērā brīvu režīmu un arī materiāli vis-
notaļ pieņemams. Likumsakarīgi, ka pusaudzes vecumā tas 
vilināja kā magnēts un kad man tika piedāvāta iespēja kļūt 
par ekskursantu grupu vadītāju, ne mirkli nešaubījos to pie-
ņemt. Neskatoties uz to, ka pēc dabas esmu introverts cilvēks, 
darba dēļ biju apņēmības pilna atvērties sarunai ar agrāk nepa-
zīstamiem ļaudīm, un šķiet, ka tas man  sāka izdoties aizvien 
labāk un pat iepatikās. Jo saskarsmē galvenais ir būt patiesam, 
to cilvēki pamana pat īslaicīgas ekskursijas gaitā un  novērtē 
pirmām kārtām. Bez emocionālā pienesuma darbs Ceļojumu 
un ekskursiju birojā ļāva iegūt finansiālu neatkarību, nepār-
traucot mācības skolā,” Iveta neslēpj, ka priekš viņas tas bijis 
ļoti būtiski.    

“Īstenība, protams, izrādījās prozaiskāka un skarbāka, nekā 
iedomās zīmētās ainas. Kā meitenei pusaudža vecumā vis-
grūtāk man bija iegūt cieņu PSRS dienvidu republiku tūristu – 
vīriešu acīs, jo tur sievietei ģimenē un sabiedrībā tradicionāli 
tiek iedalīta  pavisam cita loma, nekā Latvijā pieņemts. Kā gan 
panākt, lai viņi ņem par pilnu kāda nepazīstama skuķa izteik-
tos norādījumus? 

Daudz  ko pateica priekšā pieredzējušie kolēģi, pamatu dar-
bam deva gidu kursi un semināri. Lasot presi un grāmatas,  pati 
mēģināju iedziļināties savas un citu tautu un valstu vēsturē un 
tradīcijās, meklēt tur interesantus un mazāk zināmus faktus, jo 
ar šo mācību priekšmetu aizrāvos, jau mācoties 4. vidusskolā.  
Bet visnoderīgākos praktiskos padomus, protams, deva tūrisma 
ceļos rūdītie kolēģi un mūsu autobusu šoferi, kurus joprojām 
uzskatu par saviem galvenajiem padomdevējiem un skolotā-
jiem tūrisma jomā. Bija pārliecība, ka viņi mani aizstāvēs un 
pat glābs jebkurā situācijā, tas radīja drošības sajūtu arī man 
kā jaunai meitenei,” Iveta pasmaida, ka tāda vajadzība, par 
laimi, nav bijusi un trīsreiz piesit pie galda virsmas, lai nebū-
tu arī turpmāk. 

REMDENIE PAR GIDIEM NEDER
“Varbūt kādam liksies dīvaini, bet man šķiet pašsaprota-

mi, ka par gidu un Latvijas tūrisma biznesā vispār var strādāt 
tikai tāds cilvēks, kas ir savas pilsētas un valsts patriots,” Ivetai 
šī pārliecība kopš padomju laikiem, kad Baltija, atšķirībā no 
pārējās Padomju Savienības, tika uzskatīta “par Eiropu”, ar to 
saprotot relatīvi augstāku šeit vērojamo sadzīves kultūras un 
pārticības līmeni. 

“Toreiz tūristiem no “brālīgajām republikām” stāstījām, ka 
Ventspils pludmalē ir pasaulē glāsmainākās smiltis; lepojā-
mies, ka šeit ir nekad neaizsalstoša osta.Apzināti – tā toreiz bija 
pieņemts!- cenšoties novērst uzmanību no tranzīta plūsmas 
pilsētai  radītajām vides problēmām.   Pēc tam, jau “glasno-
stj” laikā, darījām tieši otrādi, par bīstamību stāstot arī Latvijas 
iedzīvotājiem, ar cerību uz labām pārmaiņām rosinot viņus  

Ventspils “Tobago” – pasaulei atvērta sala

pamāt atvadas “bumbai ar laika degli”. 
Ar “lielā brāļa”sindromu pārņemtie viesi agrāk (reizēm arī 

tagad) mēdza atgādināt, ka dzelzceļš Latvijā, osta, terminā-
ļi un pat luterāņu baznīca Ventspilī tapušas ar “cara tētiņa” 
svētību, bet naftas tranzītam ceļu caur mūsu pilsētu pavēru-
ši Padomju Savienības komunistiskās partijas vadoņu lēmumi.  
Aizmirstot piebilst par šādas rīcības blaknēm – Latvijas rusifi-
kāciju gadsimtu garumā, vēlāko okupāciju un čekistu īsteno-
tajām deportācijām, kas morāli kropļoja mūsu tautu un paņē-
ma desmitiem  tūkstošu latviešu dzīvību. Tāpēc gandarījums ir  
tādiem “atgādinātājiem” pastāstīt un parādīt, cik pulka pēdē-
jās desmitgadēs Ventspilī uzcelts, atjaunots un sakopts pašu 
spēkiem,”Iveta neaizmirst piebilst, ka šādu “politiski par mums 
norūpējušos” tūristu kopumā nav daudz, tāpēc savu skatījumu 
par vēsturiskajām pārmaiņām viesiem jāmēģina izklāstīt dip-
lomātiski korekti. Jo arī kaimiņvalstī pa šiem gadiem daudz kas 
ir mainījies. 

“Jebkurā gadījumā gan es, gan divi desmiti Ventspils gidu 
cenšamies, lai tūrisms kalpotu ne tikai atpūtai, bet arī patie-
sas informācijas sniegšanai un savstarpējas sapratnes veici-
nāšanai,”uzsver aģentūras vadītāja, jo viņa ir arī veiksmīga un 
pieprasīta gide.  

PRETRUNĪGAIS MAGNĒTS LEMBERGS
Iveta min piemērus, ka ar tūrisma starpniecību  toleranci var 

un vajag kultivēt arī starp Latvijas ļaudīm. 
“Daudziem atmiņā, kā vēl tikai pirms pārdesmit gadiem 

individuāli un kolektīvi tika braukts uz Ventspili lūkot sakoptās 
ielas un mācīties darīt tāpat; apmeklēt “govju parādi”, skatīt 
ziedu piramīdas un paklājus, novērtēt atjaunoto un jauno tiltu, 
kravu un pasažieru tranzīta  termināļus. Nākamā apmeklētības 
un diskusiju fokusā laikam būs tehnikas un akustikas brīnumu 
pilnā, jaunuzbūvētā Ventspils Mūzikas skola un koncertzāle 
“Latvija”, par kurām jau tagad gidiem tiek uzdoti neskaitāmi 
jautājumi,” Iveta atzīst, ka visas šīs pārvērtības tā vai citādi tiek 
saistītas ar Aivara Lembergu, kurš pats laikam taču ir gribējis 
un  arī  kļuvis par savdabīgu pilsētas brendu, kas joprojām pie-
saista organizētu un individuālu apmeklētāju plūsmu no visas 
Latvijas.  Tas, savukārt, dod pilnīgi reālus ienākumus ne vien 
tūrisma nozarei, bet arī ar to saistītiem uzņēmumiem. 

“Var tas kādam patikt vai nepatikt, bet Ventspils un 

Lembergs jau daudzus gadus 
Latvijā ir simbols saimniecis-
kai, uz kompleksu sakoptību 
un attīstību  vērstai rīcībai.. 
Pagājušā gadsimta beigās 
citpilsētnieki pa vienam un 
veseliem autobusiem brau-
ca aplūkot Ventspili kā pie-
mēru, kā veidojama videi un 
cilvēkiem draudzīga pilsēta. 
Tagad, mūsējiem aizbraucot 
uz pārnovadiem, dzirdam ar 
lepnumu teiktus vārdus: pie  
viņiem, rau, arī tagad ir tikpat 
glīti, jauki un ērti, kā Ventspilī! 
Par šādas atzinības patīka-
mo patiesumu parakstos kā 
tūrisma nozares profesionāle; 
neapšaubot, ka citur līdzīgs 
rezultāts ir sasniegts ar citā-
dām pilsētas vadīšanas meto-
dēm. Laiks rādīs, kuras no 
tām vērtīgākas, bet pieļauju, 
ka nākamām paaudzēm, pie-
mēram,  neliksies  svarīgi, pēc 

kā tieši pavēles vai ierosmes Ventspilī pirms padsmit gadiem 
sāka uzbērt slēpošanas kalnu, kam vēlāk tika dots nosaukums 
“Lemberga hūte”. Svarīgi, ka jau tagad – kā pagājušajā gadā 
novērtēja iespaidīga KTA žūrija – no šī kalna paveras ”Dižākais 
skats Kurzemē”:  uz pilsētu, ostu,  zilu jūru, zaļiem mežiem 
un jaunuzceltām rūpnīcām. Un šis vietējo ļaužu veidojums 
starp daudziem citiem pilsētā nesen jaunradītiem objektiem 
paliks kā mūžīga Ventspils vērtība, ar kuru lepoties,” attiecībā 
uz varu Iveta apzināti cenšas ieturēt profesionāli neitrālu pozī-
ciju, Ventspils viesu izvērtēšanai piedāvājot  tikai neapšaubā-
mus faktus.

“TOBAGO” PIEDZIMA PĀRMAINU GADOS 
Objektivitātes labad viņa nemēģina salīdzināt arī kādreizējā  

Ventspils Ceļojumu un ekskursiju biroja un tagadējās Tūrisma 
aģentūras “Tobago” darbu, jo ir mainījušies laiki, ģeopolitiskā 
situācija, tehniskās iespējas,  un līdz ar to arī nozares darba 
stils un varējums. 

“Ekskursiju biroja administrācijai bija darba attiecības ar 
apmēram diviem desmitiem gidu plus vēl autobusu šoferiem 
un tehniskajiem darbiniekiem. Strādājām sasaistē ar tūrisma 
firmām Rīgā,  pārsvarā ar ekskursiju pakalpojumiem nosedzot 
toreizējās PSRS teritoriju, tanī skaitā Latviju un Ventspili. Tagad 
sertificētu gidu skaits Ventspilī ir līdzīgs, taču viņi savus pakal-
pojumus var piedāvāt ne vien caur “Tobago”vai vēl kādu no 
četrām tūrisma aģentūrām, bet arī patstāvīgi. Mēs savā aģen-
turā strādājam divatā ar kolēģi Gaidu Gūtmani, un mūsu pienā-
kumu un piedāvājuma uzskaitījumu var atrast  “Tobago” mājas 
lapā. Tie izpaužas kā sadarbība ar lielajiem tūrisma operato-
riem Rīgā, ar kuru starpniecību pie mums var pasūtīt braucienu 
praktiski uz jebkuru pasaules valsti, rezervēt avio un autobusu 
biļetes, pieteikt viesnīcas, noformēt vīzas un apdrošināšanu. 
Līdzdarbojamies arī Ventspilī ienākošo kruīza kuģu apkalpoša-
nā, vajadzības gadījumā varam nodrošināt individuālus gida 
pakalpojumus tematiskām ekskursijām pa Ventspili, sniegt 
konsultācijas par potenciālā klienta iecerēto braucienu,” Iveta 
uzskaita, neaizmirstot piebilst, ka gidu pakalpojumi var notikt 
vismaz piecās valodās. Paškritiski atzīstot, ka pati to apgūšanā 
nav bijusi naska, jo karjeras sākumā pilnīgi pieticis pārvaldīt 
krievu valodu, kurā viņa pilnveidojusies, neklātienē  studējot 
tūrisma ekonomiku Maskavā.

“Varbūt netipiski tūrisma nozarē 
nodarbinātajiem – neesmu izvir-
zījusi sev mērķi personīgi apce-
ļot iespējami daudz kontinentu 
un valstu. Tālākās ir Šrilanka un 
Tunisija, arī vairākas Eiropas dien-
vidu valstis, jo, līdzīgi kā Jānis 
Jaunsudrabiņš, uzskatu – brīnišķī-
gākā sala pasaules jūrās ir Latvija... 
Un, kaut arī manu senču saknes 
ved uz Sēliju,  par Latvijā vismīļā-
ko man kļuvusi dzimtā Ventspils. 
Un tajā ir pasaules mieram un 
vējiem aizsniedzamā “Tobago”, 
manu jaunības sapņu auklējums 
un arī  piepildījums. Ne mirk-
li nenožēloju, ka ar savu darbu 
tūrisma jomā kaut nedaudz spēju 
satuvināt cilvēkus un tautas,”Iveta 
optimistiski pieļauj, ka šis process 
pasaulē nekad neapstāsies. 

Iepazīstot un mēģinot saprast Tunisiju.  Nakts Ventspils ostā, kuģītis “Milda”.

Ziloņu peldvietā Šrilankā.
Tīņa gados ar Ventspils Ceļojumu un ekskursiju biroja ļaudīm (Iveta otrajā rindā ceturtā no 
labās)
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Īsto 
ventiņu 
saimnieci 
meklējot
Tieši tā, sestdien, 26. 
jūnijā, Amatu mājā 
noskaidros, kura tad 
šogad kļūs par titula 
“Īstā ventiņu saim-
niece” titula ieguvēju! 
Izklausās intriģējoši, 
vai ne? Turklāt šis ir 
pasākums, kurā tieši 
tu, ventspilniek, vari 
ar savu balsi noteikt 
labāko dalībnieci.

B 
et nu par visu 
pēc kārtas. 
Tātad, kon-
kurss Amatu 
mājā sāk-

sies plkst. 12.00. Šoreiz 
sacensībās piedalī-
sies trīs saimnieces no 
Ventspils novada. Viņām 
tiks doti trīs uzdevumi: 
viesu sagaidīšana un 
izklaide, uzkodu gatavo-
šana un noslēgumā kopī-
ga saldā ēdienu gatavo-
šana. Uzvarētājas titulu 
piešķirs tieši apmeklētāji 
– tātad, ventspilnieki un 
pa kādam tūristam arī, 
tādēļ ir īpaši svarīga pēc 
iespējas lielāka intere-
sentu klātbūtne. Amatu 
māja laipni aicina ikvie-
nu, jo būs gan atrakcijas, 
konkursi, sadziedāšanās, 
saimnieču pagatavoto 
uzkodu degustācijas un, 
protams, lepni skanēs 
skanīgā ventiņu valoda! 
Atjautīgākais apmeklē-
tājs tiks pie pārsteiguma 
balvas. 

Ja jau reiz būsiet 
Amatu mājā, tajā pašā 
dienā plkst. 11.00 tur 
atklās interesanto tekstil-
mozaīkas izstādi “Mans 
stāsts”. Tās laikā būs 
iespēja sastapt māksli-
nieci Daci Bušu, kā arī ska-
tīt viņas lielā suņa mazo 
modes skati. Māksliniece 
stāsta, ka katru gadu, 
mēnesi vai pat dienu tiek 
sašūts kāds darbiņš gan 
izstādēm, kuras notiek 
ne tikai Latvijā, bet arī 
Eiropā, gan saimniecis-
kas lietiņas un neizpalikt, 
protams, arī bez dāva-
nām tuviniekiem. 

Ja reiz māksla, tad – 
māksla. Ir vērts aiziet arī 
līdz “Jūras vārtiem”, kur 
mazajā izstāžu zālē ska-
tāma gleznotājas Ilvitas 
Didrihsones darbu izstā-
de “Aizved mani uz lai-
mīgo zemi”. Brīvība ne 
tikai uzburtajās sajūtās, 
bet arī mākslinieces pras-
mē spēlēties ar krāsām 
un tēliem koši izpau-
žas katrā darbā. Īpaša 
uzmanība veltīta tieši 
puķēm. Starp citu, ar I. 
Didrihsones gleznu motī-
viem Latvijas 100. jubi-
lejas gadā veidots īpašs 
mākslas kalendārs! 

Mūsu laikraksta iepriekšējā numurā stāstījām par fotogrāfijas kā pakalpojuma un kā 
mākslas veida ienākšanu Ventspilī un tās attīstību vairāku gadu desmitu garumā. 
Šajā reizē uz dažiem mirkļiem vēl atgriezīsimies tālākā pagātnē un pēc tam pievērsī-
simies jaunākiem laikiem.

Tikai senajiem fotomeistariem var pateikties par iespēju skatīt 
«vaigu vaigā» mūsu pilsētas skaistos namus, kuru vairs nav. 
Šeit - viesnīca “Rīga” Ūdens ielā, pag. gs. 20. gadi.

Tūlīt izlidos putniņš…
(turpinājums)

Ļ oti interesanta epizo-
de saistībā ar Ventspils 
fotogrāfiem noti-
ka 1929. gada jūni-
jā, tātad tieši pirms 

90 gadiem. 8. un 9. jūnijā 
ar plašu vērienu atzīmē-
ja Ventspils Aizsargu pulka 
dibināšanas 10. gadadienu. 
Svinību plānā – Valsts pre-
zidenta Gustava Zemgala 
sagaidīšana, Somijas aiz-
sargu pārstāvju uzņemša-
na, dievkalpojums, aizsargu 
parāde Esplanādē, apbal-
vojumu pasniegšana un 
liels kopmielasts Latviešu 
biedrības namā. Visus šos 
notikumus fiksēt vēsturei 
bija aicināti arī Ventspils 
fotogrāfi. Nav gan skaidrs, 
cik fotodarbnīcu sūtījušas 
savus pārstāvjus iemūžināt 
to dienu notikumus, taču 
droši zināms, ka pasākumā 
aktīvi piedalījās fotoatel-
jē „Konkurence” darbinie-
ki. Pāris dienas pēc aiz-
sargu svētkiem „Ventas 
Balsī” parādījās šāda kores-
pondence: „Ar amerikanis-
ku ātrumu sākuši darbo-
ties mūsu pilsētas fotogrā-
fi. Tā pagājušas svētdienas 
svinībās, kopmielastam 
Latviešu biedrībā sākoties, 
foto „Konkurence” izdarī-
ja uzņēmumu, bet jau pēc 
labas stundas vēl pie galda 
sēdošie mielasta dalībnieki 
varēja dabūt pirkt 18x24 cm 
lielu labi izstrādātu uzņē-
mumu.” („VB” 1929. 14. 
jūnijā). 

Aprakstītais vairāk atgādina 
mūsdienu digitālā foto iespē-
jas, kad no informācijas kar-
tes ar attiecīgas aparatūras 
palīdzību iespējams ļoti īsā 
laikā iegūt lielu skaitu foto-
attēlu. Bet tolaik? Lai lasī-
tājs iztēlojas  masīvos senos 
fotoaparātus uz statīviem, ar 
plāksnītēm uzliesmojošam 
magnija pulverim. Tā iegū-
tās fotoplates steidzami vaja-
dzēja nogādāt uz darbnīcu 
Kuldīgas un Raiņa ielu stūrī, 
attīstīt, nožāvēt, uzkopēt bil-

des, attīstīt, fiksēt, žāvēt… 
un mudīgi nogādāt atpakaļ 
uz biedrības namu. Patiesi 
„amerikaniski”!

Taču „Konkurence” foto-
grafēja ne tikai mielas-
ta dalībniekus. Laikrakstā 
ievietots šāds sludinājums: 
„Fotodarbnīca „Konkurence” 
piedāvā pastkartes ar aizsar-
gu pulka 10. gadadienas svi-
nībām un Valsts Prezidenta 
viesošanos Ventspilī”. Tas 
nozīmē, ka kaut kur mūsu 
pilsētā, ļoti iespējams, vēl 
tagad, aizmirstas un nei-
dentificētas, glabājas pirms 
90 gadiem „Konkurences” 
meistaru uzņemtās unikā-
lās fotogrāfijas. Ja nu daža 
laba no tām atrastos kāda 
mūsu lasītāja krājumos, ļoti 
lūdzam padalīties un nosūtīt 
uz redakcijas e-pastu attēla 
digitālo (skenēto) kopiju.

Vēl gribētos pieminēt arī 
tādu, vēlākos laikos izzudu-
šu fotografēšanās tradīciju 
kā fona prospekti. Tie, kas 
vērojuši senās bildes, varbūt 
atcerēsies romantiskās aina-
vas (pilis, pilsdrupas, saulrie-
tus utt.) fotogrāfijas dibenplā-
nā. Vēl attēla noskaņu palī-
dzēja radīt arī kāds „stila” 
galdiņš ar ziedu porcelāna 
vāzē, grezns atzveltnes krēsls 
vai vismaz stilizēta koloni-
ņa, uz kuras šķietamā nevē-
rībā balstās plauksta vai elko-
nis. Īpašu ievērību pelna kāzu 
foto. Šķiet, ka to kompozīcijā 
ievēroti zināmi likumi, pie-
mēram, līgavas kājām bal-
tās zīda zeķēs jābūt sakrus-
totām potīšu līmenī, brūtgā-
na galvai jābūt pašķiebtai 
uz brūtes pusi pareizā leņķī, 
līgavas pušķis jātur tā, lai 
tas būtu labi redzams, bet 
neaizsegtu tērpa smukākās 
detaļas. Ja „brūtes kleitai” ir 
gara „šlepe”, tad tā jāpa-
velk uz priekšu un glīti jāsa-
drapē pie jaunlaulāto kājām. 
Attiecībā uz portretiem dažs 
labs rakurss nepārprotami 
aizgūts no tālaika populā-
ro kinozvaigžņu atklātnēm. 

Piemēram, „en face” (no 
priekšas), ar pieliektu galvu, 
acu skats mazliet „caur pieri”, 
izceļot uzacis un skropstas, 
raksturīgs Marlēnei Dītrihai. 
Vai trīsceturtdaļprofilā, koķe-
ti lūkojoties pār plecu – tā 
atklātnēs uzņemtas franču un 
amerikāņu kinodīvas Klodeta 
Kolbēra un Liliana Hārveja. 
Ar tāda fototrika kā retu-
ša palīdzību likvidēja sīkas 
sejas nepilnības, pat baku-
rētas, acīs iededza ilgpilnu 
mirdzumu.

Interesanti, ka minētās 
pozas fotoportretos saglabā-
jās ne vien II Pasaules kara 
laikā, bet arī pēckara desmit-
gadēs, teju līdz septiņdesmi-
to gadu sākumam. Patiesībā 
par to nebūtu ko brīnīties, 
jo populārākās starpkaru 
perioda fotodarbnīcas, attie-
cīgi „miera laika” meistari, 
turpināja strādāt arī padom-
ju okupācijas gados, sagla-
bājot agrāko stilu un kom-
pozīcijas tradīcijas. Protams, 
savu iespēju robežās, jo tādu 
greznību kā „kāzu fotosesi-
jas” līdz pat sešdesmito gadu 
sākumam absolūtais vairums 
iedzīvotāju atļauties nevarē-
ja, tāpat kā līgavas tērpu, 
puķu pušķi un gredzenus. Ne 
jau trūcības dēļ (ir tak zināms, 
ka latvietis pat „krīzes gados” 
spējīgs uzklāt tādu galdu, 
no kura viesi ceļas stenēda-
mi!), bet… ideoloģijas dēļ, 
– „padomju cilvēkam nepie-
dien tādas buržuaziskas 
izdarības”.

Te nu pienācis laiks piemi-
nēt dažus no patiesi leģen-
dārajiem Ventspils fotogrā-
fiem, kuri visos laikos un pie 
visām valdībām darīja savu 
darbu – iemūžināja ventspil-
nieku dzīves mirkļus, sagla-
bājot mums viņu sejas, fri-
zūras, tērpus un tābrīža pār-
dzīvojumus mazos, melnbal-
tos vai iezaļganos, vai sēpijas 
toņu papīra gabaliņos.

Jau minējām, ka neilgu 
laiku pēc kara vēl darbojās 
fotodarbnīca, kas agrāk nesa 

slaveno „Konkurences” vārdu. 
Piecdesmitajos un sešdes-
mitajos gados pazīstamākais 
fotoateljē atradās K. Marksa 
(tagad Ganību) ielā, ēkā, kur 
tagad „Klondaika” un meksi-
kāņu restorāniņš. Tur strādāja 
vēl pirmskara gados profesiju 
apguvušie meistari Andrejs 
Berķis, Elza Geste, Spodra 
Zaķe un Lilija Karlovska. Jau 
aiz ieejas durvīm apņēma 
mazliet noslēpumaina krēs-
la. Darbiniece izrakstīja kvīti, 
apmeklētājs ieskatījās spogu-
lī, pielaboja frizūru un devās 
pustumšā telpā, kur sienas 
klāja drapērijas, vienā malā 
– tāda kā paaugsta tabure-
te, tai iepretī – veco laiku stila 
fotoaparāts ar koka korpusu 
uz pamatīga trijkāja. Iedegās 
prožektors, meistars vai meis-
tare pienāca klāt; viegls pie-
skāriens pie zoda vai pleca, 
lai galvai būtu īstais rakurss. 
Tad vajadzēja sēdēt nekustīgi, 
kamēr pēc fotogrāfa manipu-
lācijām beidzot atskanēja vār-
diņš „gatavs!”.

Kāda ventspilniece atceras 
savu fotografēšanos pirmajai 
pasei 16 gadu vecumā. „Biju 
sapucējusies, mati vienās 
lokās, pat lūpas biju nokrā-
sojusi ar mammas lūpukrāsu. 
Šausmīgi lepna, ka esmu jau 
liela, ka nu man būs pase. 
Meistars – pavecs kungs ar 
ūsiņām – mani nosēdina. 
Pasei, meitenīt?, prasa. Es, – 
jā, pasei! Tik labs noskaņo-
jums, ka smieties vien gri-
bas. Fotogrāfs aiziet pie apa-
rāta, skatās uz mani un saka: 
tā nevarēs, jūs pārāk šķel-
mīga! Nopietnāk vajag! Bet 
es nevaru nopietni! Jo vai-
rāk viņš saka – nopietnāk!, jo 
vairāk nāk smiekli. Nosēdēju 
tur gandrīz pusstundu, kamēr 
beidzot mana sejas izteik-
sme bija pietiekami nopiet-
na pasei…”

No ilggadīgā Ventspils pre-
ses fotogrāfa Jura Presņikova 
savāktā materiāla par tālai-
ka fotodarbnīcām un meis-
tariem izriet, ka pēckara pir-
majās desmitgadēs Ventspilī 
darbojušās 4 fotodarbnīcas: 
jau minētā K. Marksa ielā, 
Rīgas ielā, kur arī strādāja 
Andrejs Berķis, Raiņa ielā, 
ēkā, kuras vairs nav (tagad 
tur veikals „Nandu”), foto-
meistars Elksnis, un Pārventā 
Tārgales ielā – meista-
re Rita Elksne, vēlāk Aivars 
Frīdenfelds. Vēl kā viens no 
tālaika fotogrāfiem minēts 
meistars Geruckis.

Septiņdesmitajos gados, 
kad uzcēla lielo sadzīves 
pakalpojumu namu Dinamo 
(tagad Andreja) ielā, uz 
turieni pārcēla visas līdzši-
nējās kreisā krasta mazās 
fotodarbnīcas ar personā-
lu. Attiecīgi arī Pārventā. 
Pilsētā palika tikai divi 
fotoateljē. Sadzīves pakal-
pojumu nama ateljē strā-
dāja Valērijs Stārasts, Guntis 
Andersons, Valija Pētersone, 
Tatjana Rudņika, Aivars 
Frīdenfelds, Ausma Blaus, 
Gaida Biteniece, Aina Zaķe. 
Tajā laikā jau bija atgriezu-
sies kāzu fotosesiju tradīcija, 
kam pievienojās skolu izlai-
dumu, pilngadības svētku, 
bērnības svētku fotografē-
šanās tradīcijas, ko īstenoja 
profesionāli meistari.

Tagad? Tagad fotografē 
visi un visur, un labā kva-
litātē. Nekas nav jāattīsta, 
nav jāregulē apgaismojums, 
asums, jo visu paveic moder-
nie aparāti. Taču tikai veco 
laiku fotomeistariem varam 
pateikties par iespēju ska-
tīt vaigā savus vecvecākus, 
vecvecvecākus, viņu dzīves 
ainas, mūsu pilsētu un lau-
kus, Latviju un visu pasau-
li. 

AS “BALTIC COAL TERMINAL”

Dzintaru iela 39b, Ventspils

+371 63634000

info@balt iccoal.com

AS “BALTIC COAL TERMINAL” 
Vienīgais specializētais slēgtā tipa 
ogļu pārkraušanas termināls Eiropā

Vismodernākās videi draudzīgas 
ogļu pārkraušanas tehnoloģijas

Pilna spektra ogļu 
pārkaušanas pakalpojumi
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A U N S
Ļoti svarīga mīlestības tēma – daudz kaislību un emociju. Brīvajiem 
ļaudīm iepazīšanās iespējas, pāriem interesanti kopīgi piedzīvo-

jumi. Par garlaicību sūdzēties nevarēsi. Profesionālajā jomā izaugsme, bet 
nekautrējies runāt pat atalgojumu. Arī ikdienā naudas lietās esi apdomīgs, 
ierobežo tēriņus un neļaujies atlaižu kārdinājumiem.

V Ē R  S I S
Labs laiks kontaktiem ar ārzemēm vai komandējumam. Privātajā 
dzīvē ar ārzemēm var sasaistīties sirdslietas. Brīvajiem ļaudīm 

simpātijas ceļojumā vai interneta sarakstē, pāriem jauni iespaidi, kas satu-
vina. Darbs prasīs lielu atdevi, vajadzēs pieņemt lēmumus. Situācija var būt 
saspringta un kolēģiem atšķirīgi viedokļi. Mieru, tikai mieru.

D V Ī  Ņ I
Īstais brīdis krāmēt ceļasomas un doties pasaulē! Interesanti cil-
vēki, jauni draugi un neizdzēšami iespaidi. Ja nekur nebrauksi, tad 

koncentrējies darbam, bet svarīgās lietās paļaujies tikai uz sevi. Iespējams, 
vēlēsies attiecību jomā kaut ko mainīt. Ja esošā situācija tevi neapmierina, 
mēģini mierīgi izrunāties. Laipnība darīs savu.

V Ē  Z I S
Cilvēki labprāt ar tevi komunicēs un izrādīs simpātijas. Kādam sirdī 
var iekrist koķetas dzirkstelītes, tomēr jābūt uzmanīgam – nedrīkst 

zaudēt galvu. Lielisks laiks jauniem plāniem, radīsies interesantas idejas par 
peļņu. Ja būsi čakli pastrādājis, tad arī par atalgojumu sūdzēties nevarēsi. 
Brīvdienās vislabākā atpūta būs pie dabas.

L A U  V A
Darbā atbildīgi pienākumi, un šīs ir īstais brīdis, lai runātu par algas 
pielikumu. Ja liekas, ka tavs veikums netiek novērtēts, lūkojies pēc 

labāka varianta. Brīvdienās vari izklaidēties ar draugiem vai pavadīt laiku ar 
mīļoto. Kāds brītiņš romantiskā divvientulībā attiecībām piešķirs jaunas krā-
sas. Brīvajiem ļaudīm iespējama iepazīšanās.

J A U N A V A
Nedēļas nogalē labprāt tiksies ar draugiem, apmeklēsi kādu kon-
certu vai brīvdabas festivālu. Tas viss dos pozitīvas emocijas un ļaus 

atpūsties gan no mājas, gan darba pienākumiem, kuru būs pāri pārēm. Taču 
tu neesi viens – līdzās ir uzticami cilvēki, uz kuriem vari paļauties sarežģītos 
brīžos un arī dalīties priekā.

S V A  R I
Var nākt vilinošs karjeras piedāvājums vai rasties labas pozīcijas 
privātajā biznesā. Radoša pieeja darbam nodrošinās panākumus 

un ienākumus. Svarīga būs arī privātā dzīve – iespējams, vēlēsies, lai kaut 
kas tajā būtu citādāk. Izdomā kopā ar mīļoto ko aizraujošu. Brīvajiem ļaudīm 
iespējamas bangojošas emocijas un kaislības.

S K O R  P I  O N S
Neieguldi un neiesaisties jaunos projektos, ja neesi līdz sīkumam 
visu izrēķinājis. Riskēt ar naudu nebūtu ieteicams. Saņemot jaunu 

darba piedāvājumu, rūpīgi izrunā finanšu nosacījumus. Sekmīgs laiks atvaļi-
nājumam. Labi atpūtīsies siltās zemēs pie siltām jūrām, kur ir daudz saules, 
nesteidzīgs dzīves ritms.

S T R Ē L  N I E K S
Dzīve mutuļos, būs sarunas, tikšanās, iepazīšanās – tu atradīsies 
pašā epicentrā. Tajā pat laikā izvērtē, kāpēc kāds tik ļoti vēlas ar 

tevi draudzēties. Pret jauniem karjeras vai biznesa piedāvājumiem jāizturas 
apdomīgi. Sargies no pārslodzes un ievēro veselīgu dzīvesveidu. Brīvdienās 
kaut kur aizbrauc un izklaidējies.

M E  Ž Ā  Z I S
Tavas zināšanas ir tava bagātība. Ja šķiet, ka kaut kā pietrūkst – 
ķeries pie mācībām vai atrodi cilvēku, kas gatavs dalīties savā pie-

redzē. Darbā daudz pienākumu un jauninājumi. Naudas lietās esi apdomīgs, 
jo peļņas un zaudējumu iespējas iet cieši līdzās, svarīgi nekļūdīties. Privātajā 
dzīvē par garlaicību nebūs jāsūdzas, mīlestība dzirkstīs.

Ū D E N S  V Ī R S     
Arvien biežāk prātā iešaujas domas, ka pienācis laiks dzīvē kaut ko 
mainīt. Piemērots periods autoritātes stiprināšanai, cilvēki uzklau-

sīs tavu viedokli un respektēs, būsi citiem un arī pats sev labs padomdevējs. 
Savukārt darbā enerģiska rīcība tiks atzinīgi novērtēta. Būs gan morālais, gan 
materiālais gandarījums. Mājās diezgan nemierīgi – nedrīkst strīdēties.

Z I  V I S
Pozitīvas emocijas un sirds siltums. Esi atvērts visam labajam, ko 
dzīve tev vēlas uzdāvāt. Tie būs saulaini brīži un neaizmirstami 

romantiski vakari, kas paliek atmiņā ilgi. Taču lietišķā joma arī prasīs savu. 
Progresīvas idejas attiecībā uz peļņu. Ja citi tās neizprot, brīnās vai apšauba, 
neļaujies ietekmēties. Tev izdosies!
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Tautas ticējums: Ja Jāņos 
līst – būs slapja vasara, ja 
snieg – esi aizsvinējies.

Iemeta vecītis tīklu zila-
jā jūrā. Velk atpakaļ, velk, 
bet viņam no jūras atbild:
- Tīkls nav pieejams.

Mīļākais pukojas: 
– Viss, pietiek! Man ir apnicis 
spēlēt otro vijoli! 
Viņa: 
– Pat nesāc! Priecājies, ka 
vispār vēl esi orķestrī!

- No kura laika tavs vīrs 
tik cītīgi strādā dārzā?
-  Kopš tās dienas, kad es 
tur ieraku konjaka pudeli.

Ārsts satiek savu pacientu un 
saka: 
– Labdien! Jūs ļoti labi izskatā-
ties! Kā čūla? 
– Aizbrauca uz nedēļu pie mātes.

Kāds vecāks mednieks izšauj 
un lūdz jaunākam med-
niekam aiziet un paskatī-
ties, ko viņš nošāvis. Kad tas 
atnāk atpakaļ, večuks sauc:
- Nu, kas tas tāds ir?
- Spriežot pēc pases, Krūmiņš...

Firmas direktors uzlie-
la jauno sekretāri:
- Malacis, tikai divas kļūdas!

- Paldies, šef!
- Nu ko, ķeramies pie 
nākamā vārda!

– Dārgā, vai tu gribi kļūt par 
manas dzīves zvaigzni?
– Vai tas nozīmē, ka man vakarā 
jāparādās, bet no rīta jāpazūd?

Vislabākais draugs ir kaķis. 
Tas nekad neburkšķēs par to, 
ka tu pa naktīm ēd. 
Jo ēdīs kopā ar tevi.

Restorāna apmeklētājs pasauc 
zāles pārzini. 
“Lūk, te būs nauda ziediem jūsu 
oficiantei!” 
“Paldies! Jums viņa tik ļoti patika?” 
“Nē, man šķiet, ka viņa ir  
nomirusi!”

Bankā ienāk kāda vecenīte, 
lai izņemtu visu naudu no sava 
konta. 
Pēc minūtēm divdesmit viņa 
atkal atnāk, lai to pašu naudu 
atkal noguldītu.  
“Kāpēc?” – brīnās bankas darbi-
niece. 
“Es, meitiņ, vienkār-
ši vēlējos pārskaitīt, vai 
nekas nav pazudis.”

Vīrs atnāk vēlu mājās, seja 
nobrāzta, salīmē plāksterus un 
aiziet gulēt. No rīta sieva: 
– Tu vakar atkal biji piedzēries! 

– Nē, es nedzēru..  
– Bet kurš tad skaidrā prātā 
plāksterus līmē uz spoguļa?

Ir tomēr laulībā kaut kāda maģi-
ja – precas zaķītes un runčuki, 
bet šķiras govis un āži.

Plencis stāsta draugam: 
«Reiz naktī streipuļoju pa ielu, 
nepamanīju, ka kanalizācijas 
akai noņemts vāks, un iegāzos 
tieši mēslos.»  
«Dziļi?» 
«Līdz potītēm.» 
«Nav tik traki.» 
«Varbūt arī nebūtu traki, 
bet es iegāzos ar galvu uz leju.»

Zēns apprecas ar skaistu jaun-
kundzi. 
Jauki. Pēc laika čalis raksta 
mammai. 
– Māmiņ, manai sieviņai piedzi-
mis jauks puisītis. 
Vecāki, protams ļoti priecīgi.  
Dēls pēc kāda laika raksta atkal. 
– Māmiņ, mans dēliņš paliek aiz-
vien tumšāks un tumšāks. 
Manai sieviņai piena tā pamaz 
un mūsu bērniņu zīda nēģeriete, 
kas dzīvo kaimiņos. 
Vai tas varētu būt no tā? 
– Ak dēliņ, kad tu piedzimi, 
man arī galīgi nebija piena, 
es tevi baroju ar govs pienu, 
bet ragi, kā saprotu, 
tev uzauguši tikai tagad.

NO IEDZĪVOTĀJU JAUTĀJUMIEM OFICIĀLAJĀ PORTĀLĀ VENTSPILS.LV:

Šī gada sākumā tika apzinātas tās vietas pilsētā, kur nepieciešami jauni LED apgaismojumi virs gājēju pār-
ejām, kas autovadītājiem diennakts tumšajā laikā ļaus savlaicīgi un labāk saskatīt gājējus. Ideja par jaunu 
LED apgaismojuma izbūvi virs gājēju pārejām ir laba. (..) Taču man šīs LED izgaismotās pārejas asociējas 
ar braukšanu naktī pa meža ceļu, kad tavas mašīnas gaismas kūlī pēkšņi no tumsas, negaidīti ielec meža 
zvērs. Tāpat ir ar esošām LED izgaismotām pārējām. Jā, gājējs ir lieliski pamanāms jau uz pārejas, bet viņu 
neredz tuvojamies.

VENTSPILS PILSĒTAS PAŠVALDĪBAS IESTĀDES “KOMUNĀLĀ PĀRVALDE” OFICIĀLĀ ATBILDE:

Informējam, ka LED gaismekļi, kas izgaismo pārejas, nodrošina aptuveni 10 tūkstošu reižu lielāku gaismu 
nekā parastais ielas apgaismojums. LED apgaismojums tiek izbūvēts tā, lai izgaismotu ne tikai gājēju pār-
eju, bet arī teritoriju 2 metru rādiusā ap to, kas ir pietiekami, lai savlaicīgi pamanītu gājējus. Šāda ir Eiropas 
Savienības normatīvu prakse, kas arī tiek ievērota.

• • •
REDAKCIJAS PIEBILDE. 
Kā liecina empīriskā pieredze, dažādu normatīvu “ierastā prakse” bieži vien ir labi nobruģēts ceļš uz elli. 
Tā teikt, ar labiem nodomiem uzklāts asfalts. Vai, precīzāk sakot, šajā gadījumā ar LED spuldzītēm apgais-
mots ceļš... Vai tiešām nebūtu labāk, ja “Komunālā pārvalde” tik ļoti neturētos pie “ierastās prakses”, bet 
gan padomātu pāris metrus tālāk? Nu, vismaz tik daudz tālāk, lai tas gājējs tiešām būtu labāk pamanāms. 
Jo tajā brīdī, kad kādam šerpam gājējam tikpat šerps autovadītājs uzbrauks virsū, taču būs grūti slimnīcā 
izskaidrot, ka vispār Eiropas Savienības “ierastā prakse” liecina, ka tie divi metri ir pilnīgi pietiekami. Bet 
ja nu gadījies tā, ka konkrētajā situācijā nav bijis pietiekami, tad paši vainīgi – jo “ierastā prakse” taču lie-
cina par ko citu.



ОВЕН
Очень важна тема любви – много страстей и эмоций. У свободных пред-
ставителей этого знака – возможности знакомств, у женатых – интересные 
совместные приключения. На скуку жаловаться не сможете.  В профессио-

нальной сфере возможен рост, но не стесняйтесь говорить о зарплате. И в повседнев-
ной жизни в денежных делах будьте осмотрительными, ограничьте траты и не подда-
вайтесь соблазнам скидок.   

ТЕЛЕЦ
Хорошее время для зарубежных контактов или командировок. В личной 
жизни с заграницей могут быть связаны и дела сердечные. Для свобод-

ных представителей этого знака – симпатии во время путешествия или знакомство 
в Интернете, для людей, связанных узами браками, – новые впечатления, которые 
сближают. Работа потребует большой отдачи, придётся принимать решения. Ситуация 
может быть сложной, а у коллег различные мнения. Спокойствие, только спокойствие. 

 
БЛИЗНЕЦЫ
Самое время паковать чемоданы и отправляться в путешествие! 
Интересные люди, новые друзья и неизгладимые впечатления. Если нику-

да не поедете, то концентрируйтесь для работы, но в важных делах полагайтесь толь-
ко на себя. Возможно, вы захотите что-то изменить в отношениях. Если ситуация вас 
не устраивает, попытайтесь спокойно поговорить. Любезность сделает своё дело.  

 
РАК
Люди охотно будут с вами общаться и выражать симпатию.  Кому-то 
на сердце могут упасть искры кокетства, но будьте осторожны – нельзя 

терять голову. Прекрасное время для новых планов, возникнут интересные идеи о 
прибыли. Если хорошо поработаете, то на зарплату жаловаться не сможете. В выход-
ные самый хороший отдых на природе.  

ЛЕВ
На работе ответственные обязанности, и сейчас самое время поговорить 
о прибавке к зарплате. Если кажется, что ваш труд не оценен, то поищите 

лучший вариант.  В выходные дни можете отдохнуть с друзьями или провести время 
с любимым. Некоторое время, проведённое в романтическом одиночестве, только 
вдвоем, придадут вашим отношениям новые краски.  У свободных представителей 
этого знака появится возможность познакомиться.  

ДЕВА
В конце недели охотно встретитесь с друзьями, посетите какой-нибудь кон-
церт или фестиваль под открытым небом. Всё это даст вам позитивные 

эмоции и позволит отдохнуть как от домашних, так и от рабочих обязанностей, кото-
рых будет предостаточно.  Но вы не одни – рядом с вами есть надёжный человек, на 
которого можно положиться в трудную минуту и поделиться радостью.

ВЕСЫ
Может появиться заманчивое предложение о карьере или хорошие 
позиции в частном бизнесе. Творческий подход к работе обеспечат 
успех и доход. Важной будет и личная жизнь – возможно, вы захотите, 

чтобы что-то в ней было иначе. Придумайте вместе с любимым что-нибудь увле-
кательное. У свободных представителей этого знака могут быть бушующие эмо-
ции и страсти.  

СКОРПИОН
Не инвестируйте в новые проекты и не участвуйте в них, если всё не просчи-
тали до мелочей. Не стоит рисковать деньгами.  Получив новое предложе-

ние о работе, тщательно обговорите финансовые условия. Успешное время для отпу-
ска. Хорошо отдохнёте в тёплых краях у тёплого моря, где много солнца и неспешный 
ритм жизни.  

СТРЕЛЕЦ
Жизнь бурлит, будут разговоры, встречи, знакомства – вы будете находит-
ся в самом эпицентре. В то же время оцените, почему кто-то так хочет с 

вами подружиться.  К новым предложениям в карьере или бизнесе отнеситесь с осто-
рожностью. Избегайте перегрузок и соблюдайте здоровый образ жизни. На выходные 
нужно куда-нибудь поехать и отдохнуть.

КОЗЕРОГ
Твои знания – это твоё богатство. Если кажется, что чего-то не хватает – 
беритесь за учёбу или найдите человека, который готов поделиться с вами 

своим опытом. На работе много обязанностей и нововведений.   В денежных делах 
будьте осмотрительными, так как возможности получения прибыли и убытки идут 
рука об руку, важно не ошибиться.  В личной жизни на скуку жаловаться не придётся, 
любовь будет искриться. 

ВОДОЛЕЙ
Всё чаще и чаще в голову приходят мысли, что пришло время что-то в 
жизни изменить. Подходящий период для укрепления авторитета, люди 

будут прислушиваться к вашему мнению и уважать, будете хорошим советчиком себе 
и другим. В свою очередь на работе энергичные действия будут оценены положитель-
ны.  Будет и моральное, и материальное удовлетворение.  Дома довольно неспокой-
но – не стоит спорить.  

РЫБЫ
Позитивные эмоции и сердечная теплота. Будьте открыты всему хоро-
шему, что жизнь хочет вам подарить.  Это будут солнечные мгновенья и 

незабываемые романтические вечера, которые останутся в памяти надолго.  Однако 
деловая сфера тоже потребует своего. Прогрессивные идеи в отношении заработка.  
Если другие не понимают их, удивляются или сомневаются, не поддавайтесь влия-
нию.  У вас всё получится!  
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Как родители приучали меня к самостоятельно-
сти: 
Прихожу домой вижу записку: 
- Сосиски на столе. 
В следующий раз: 
- Сосиски в кастрюле на плите, разогрей. 
Затем:  
- Сосиски в холодильнике. Свари. 
Потом. 
- Сосиски в магазине. Деньги на столе. Сходи, 
купи и свари. 
Последняя записка гласила:  
- Сосиски в магазине. Деньги – на работе.

- Откуда ты знаешь, что я не серийный убийца? - 
спросил меня подсевший попутчик. 
- Шансы на то, что два серийных убийцы окажут-
ся в одной машине, просто ничтожны, - ответил я.

Подходит мужик к другому мужику и говорит:  
- Бесплатно гранату надо?  
- Надо.  
- Держи... А за чеку – 100 долларов.

Мужчина в людном фойе театра: 
- Я только что потерял бумажник с 1000 долла-
ров в нем! Даю 100 долларов тому, кто вернет 
мне его! 
Другой голос в толпе: 
- Даю 200 долларов тому, кто вернет его мне!

Мужик жалуется приятелю: 
- Мне от жены житья нет. Дышать просто не даёт! 
- А у меня всё наоборот. Только войду 
в дом, так сразу: «А ну-ка, дыхни!».

Опытные женщины не заходят в лифт с незнаком-
цами!  
Они их там поджидают…

Каждая мать надеется, что ее дочь 
будет счастливее в браке, чем она сама; 

но ни одна мать не надеется, что ее 
сын женится удачнее своего отца.

Штирлиц залез на телеграфный столб и, чтобы не 
привлекать внимание прохожих, развернул газету.

- Как он погиб? 
- Чистил оружие и нечаянно выстрелил в себя. 
- А почему он весь в синяках? 
- Чистить не хотел.

- Вы рождены в законном браке? 
- Да, наполовину. 
- Наполовину? Как это понять? 
- Мой отец был женат, а мать нет...

Одесский дворик. Мама инструктирует дочку 
перед свадьбой: 
- Бэллочка, пускай Абрамчик потратит побольше 
денег на Вашу свадьбу! 
- Но таки зачем, мам? 
- Шоб потом ему было жалко с тобой разводиться!

Черт их разберет, этих женщин. Они могут 
не занимаются любовью с мужем неде-
лями, но при этом готовы убить вся-
кую, которая попытается это сделать.

Охотник завалил огромного кабана, подходит 
егерь: 
- Лицензия на отстрел есть? 
- Не помню.  
- Ну, тогда грузим тушу и поехали в полицию! 
С большим трудом они загрузили огромного зверя 
в машину егеря. выехали из леса на шоссе, едут 
мимо дома охотника, а тот и говорит: 
- Ой, вспомнил! Вот лицензия!

Не стоит верить приметам. Перед сном 
Люся вышла на балкон, увидела падаю-
щую звезду и загадала желание. Но жела-
ние у мужа так и не появилось.

АНЕКДОТЫ

ИЗ ВОПРОСОВ ЖИТЕЛЕЙ НА ОФИЦИАЛЬНОМ ПОРТАЛЕ: VENTSPILS.LV:
В начале этого года были определены те места в городе, где необходимо новое LED освещение над пеше-
ходными переходами, что позволило бы автоводителям в тёмное время суток лучше видеть пешеходов. 
Идея об установке нового LED освещения над пешеходными переходами хорошая. (..) Однако у меня 
эти освещённые с помощью LED освещения переходы ассоциируются с ездой ночью по лесной дороге, 
когда в сноп света твоей машины из темноты неожиданно попадает лесной зверь. Также и с имеющими-
ся переходами, освещенными LED. Да, пешеход прекрасно виден уже на переходе, но его нельзя увидеть, 
приближаясь.  
ОФИЦИАЛЬНЫЙ ОТВЕТ УЧРЕЖДЕНИЯ САМОУПРАВЛЕНИЯ ГОРОДА ВЕНТСПИЛСА  
«КОММУНАЛЬНОЕ УПРАВЛЕНИЕ»: 
Информируем, что LED светильники, которые освещают переходы, обеспечивают примерно в 10 тысяч раз 
больше света, чем простое уличное освещение. Освещение LED установлено так, чтобы оно освещало не 
только пешеходный переход, но и территорию в радиусе 2 метров вокруг него, что достаточно, чтобы сво-
евременно заметить пешеходов. Такова нормативная практика Европейского союза, которая и соблюдена.  

• • •
КОММЕНТАРИЙ РЕДАКЦИИ: 
Как показывает эмпирический опыт, «обычная практика» различных нормативов – это часто хорошо вымо-
щенная дорога в ад. Так сказать, с добрыми помыслами уложенный асфальт. Или, точнее говоря, в этом слу-
чае освещенный путь лампочками LED… Может, действительно было бы лучше, если бы “Коммунальное 
управление» так уж не придерживалось «обычной практики», а подумало бы на пару метров дальше? Ну, 
хотя бы настолько, чтобы этот пешеход действительно был бы лучше заметен.  Ведь в тот момент, когда на 
какого-то «крутого» пешехода наедет такой же «крутой» автоводитель, в больнице будет сложно выяснить, 
как свидетельствует «обычная практика» Европейского союза, что этих двух метров совершенно достаточ-
но.   Ну а если случится так, что в конкретной ситуации этих двух метров было недостаточно, то сами вино-
ваты – так как «обычная практика» свидетельствует о чём-то другом.
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«Обслуживанием туристов меня ещё в советские годы 
случайно заинтересовала мама. Она была главным бухгал-
тером в учреждении, которое называлось совсем просто – 
Вентспилсское бюро путешествий и экскурсий.  В то время 
в городе это было довольно популярное место работы, так 
как у гидам и водителям автобусов давало для других труд-
нодостижимые возможности – совместить приятное с полез-
ным. А именно, по рабочим делам объездить весь Советский 
Союз! Такие условия были привлекательными и пригодными 
для образованных, свободомыслящих вентспилчан, которые 
могли себе позволить работать ненормированное рабочее 
время. Так как это возможность в каждой поездке увидеть 
отличные от латвийских природные условия, встретиться 
и подружиться с ранее незнакомыми людьми, наблюдать и 
оценивать культуру быта и национальные особенности тури-
стов, приезжавших в Прибалтику из близких и дальних угол-
ков СССР», – Ивета с удовольствием вспоминает это как 
возможность вырваться из тогдашней серости своего города, 
сравнить здешнюю жизнь и людей с ментальным многоцве-
тием «советских граждан».     

УНИВЕРСИТЕТЫ ПОДРОСТКОВОГО ВОЗРАСТА 
«Мне было только пятнадцать лет, училась в средней 

школе и из рассказов мамы сделала вывод, что эта работа 
увита романтикой, с относительно свободным режимом, и 
материально она довольно приемлемая.  Вполне закономер-
но, что в подростковом возрасте она притягивала как магнит, 
и когда мне предложили возможность стать руководителем 
групп экскурсантов, ни минуты не сомневалась и с радостью 
приняла это предложение. Несмотря на то, что по своей при-
роде я интроверт, из-за работы я была полна решимости 
открыться для беседы с ранее незнакомыми людьми и кажет-
ся, что это начало у меня получаться всё лучше и лучше и 
даже понравилось.  Потому что в общении главное – быть 
правдивым, настоящим, так как люди это замечают даже во 
время короткой экскурсии и оценивают в первую очередь. С 
точки зрения эмоциональной пользы – работа в Бюро путе-
шествий и экскурсий позволила мне получить финансовую 
независимость, не прерывая учёбу в школе», – Ивета не 
скрывает, что для неё это было очень важно.     

«Действительность, конечно, оказалась прозаичнее и 
суровее, чем рисовалось в воображаемых картинках. Как 
девочке в подростковом возрасте сложнее всего мне было 
добиться уважения в глазах мужчин – туристов из южных 
республик СССР, так как там женщине в семье и обществе 
традиционно выделялась совсем другая роль, чем это при-
нято в Латвии.  Как добиться того, чтобы они прислушива-
лись к замечаниям, которые делает какая-то незнакомая 
девчушка?   

Многое мне подсказывали более опытные коллеги, основу 
для работы дали курсы и семинары.  Читая прессу и книги, 
сама пыталась углубиться в свою и историю и традиции дру-
гих народов, искать интересные и малоизвестные факты, 
так как этим учебным предметом я увлеклась, когда училась 
в средней школе № 4. Но самые полезные советы, конечно 
же, давали закаленные на туристических дорогах коллеги 
и наши шофёры автобусов, которых я по-прежнему считаю 
своими главными советчиками и учителями в сфере туризма.  
Была уверенность, что они меня защитят и даже спасут в 
любой ситуации, это давало чувство безопасности и мне как 
молодой девушке», – Ивета улыбается и говорит, что такой 
необходимости, к счастью, не возникло, и трижды стучит  по 
столу, чтобы не было и впредь.  

ЛЮДИ С ПРОХЛАДЦЕЙ В ГИДЫ НЕ ГОДЯТСЯ 
«Возможно, кому-то покажется странным, а мне – само 

собой разумеющимся, что гидом в бизнесе латвийского 
туризма вообще может работать только такой человек, кото-
рый является патриотом своего города и страны», – Ивета 
убеждена в этом ещё с советских времён, когда Балтия, 
в отличие от остального Советского Союза, считалась 
Европой, под этим понимался относительно более высокий 
уровень культуры и достатка, который здесь наблюдался.  

«В то время мы туристам из «братских республик» рас-
сказывали, что на вентспилсском пляже самый ласкающий 
песок; мы гордились, что здесь есть никогда не замерзающий 

Вентспилсский «Тобаго» – остров, открытый миру

порт.  Сознательно – так в то время было принято! – пыта-
лись отвлечь внимание от проблем со средой, которые соз-
давал городу транзитный поток.  Потом, во время «гласно-
сти» делали совсем наоборот, рассказывая об опасностях и 
жителям Латвии, с надеждой на перемены к лучшему, побуж-
дали их помахать и сказать прощай «бомбе замедленного 
действия».  

Гости с синдромом «большого брата» раньше (иногда и 
сейчас) имели обыкновение напомнить, что железная доро-
га в Латвии, порт, терминалы и даже лютеранская церковь 
в Вентспилсе появились с благословения «царя батюшки», 
а путь для транзита нефти через наш город открылся бла-
годаря решениям руководителей коммунистической партии 
Советского Союза. Забывая упомянуть о побочных эффек-
тах таких действий – русификации Латвии в течение сто-
летий, последовавшей оккупации и осуществленных чеки-
стами депортациях, которые морально искалечили нашу 
нацию и унесли десятки тысяч жизней латышей. Поэтому 
доставляет удовлетворение рассказать, показать и напом-
нить таким туристам, сколько за последние десятилетия в 
Вентспилсе построено, восстановлено и приведено в поря-
док своими силами», –  Ивета не забывает добавить, что 
в целом таких «политически озабоченных» туристов не так 
уж много, поэтому о своём видении исторических перемен 
гостям нужно пытаться рассказывать дипломатически кор-
ректно. Потому что за эти годы в соседней стране произошло 
много изменений.   

«В любом случае, и я, и два десятка вентспилсских гидов 
стараемся, чтобы туризм служил не только отдыхом, но пре-
доставлением правдивой информации и способствовал вза-
имопониманию», – подчеркнула руководитель агентства, так 
как она также является успешным и востребованным гидом.    

ПРОТИВОРЕЧИВЫЙ МАГНИТ ЛЕМБЕРГС 
Ивета приводит примеры того, что с помощью туризма 

толерантность можно и нужно культивировать и среди людей 
Латвии.  

«У многих в памяти, что ещё только несколько десятилетий 
назад индивидуально и коллективами ездили в Вентспилс 
посмотреть на ухоженные улицы города и учиться делать 
таким же образом; посетить «парад коров», посмотреть на 
цветочные пирамиды и ковры, оценить восстановленные и 
новые мосты, грузовые и пассажирские транзитные термина-
лы. Следующими в фокусе посещаемости и дискуссий будут 
полные чудес техники и акустики построенная Вентспилсская 
музыкальная средняя школа и концертный зал «Латвия», о 
которых уже сейчас гидам задают бесчисленные вопросы», 
– Ивета признаёт, что все эти перевоплощения так или иначе 
связаны с Айваром Лембергсом, который сам, видимо, хотел 
и стал своеобразным брендом города, который по-прежне-

му привлекает поток орга-
низованных и индивидуаль-
ных туристов со всей Латвии.  
Это, в свою очередь, при-
носит абсолютно реальные 
доходы не только туристи-
ческой отрасли, но и связан-
ным с ней предприятиям.   

«Нравится ли это кому-
то или нет, но Вентспилс и 
Лембергс уже многие годы 
в Латвии являются симво-
лом хозяйственной, направ-
ленной на комплексное при-
ведение в порядок и разви-
тие деятельности. В конце 
прошлого века жители дру-
гих городов по одному или 
целыми автобусами ездили 
посмотреть на Вентспилс, 
как на пример того, как 
создаётся дружествен-
ный среде и людям город. 
Сейчас, когда наши приезжа-
ют в другие края, слышат с 
гордостью сказанные слова: 
у них теперь так же краси-
во, здорово и удобно, как и 

в Вентспилсе!  Под правдивостью таких приятных призна-
ний подписываюсь как профессионал в туристической отрас-
ли; не подвергая сомнению то, что в других местах подоб-
ный результат может быть достигнут иными методами руко-
водства городом. Время покажет, какие из них ценнее, но 
допускаю, что будущим поколениям, возможно, не покажет-
ся важным, по чьему именно приказу или предложению в 
Вентспилсе более десяти лет назад начали насыпать искус-
ственную лыжную гору под названием «Шляпа Лембергса».   
Важно, что уже сейчас – как в прошлом году оценило впе-
чатляющее жюри КТА – с этой горы открывается «Самый 
величественный вид в Курземе»: на город, порт, синее море, 
зелёные леса и недавно построенные заводы. И этот создан-
ный местными людьми объект среди многих других недавно 
созданных объектов в городе останется вечной ценностью 
Вентспилса, которым можно гордиться», – в отношении вла-
сти Ивета осознанно держит профессионально нейтральную 
позицию, предлагая гостям Вентспилса для оценки только 
неоспоримые факты. 

«ТОБАГО» РОДИЛСЯ В ГОДЫ ПЕРЕМЕН 
Объективности ради она не пытается сравнивать работу 

тогдашнего Вентспилсского бюро путешествий и экскурсий и 
Туристического агентства «Тобаго», так как изменились вре-
мена, геополитическая ситуация, технические возможности и 
вместе с тем стиль и размах работы отрасли.  

«У администрации экскурсионного бюро были рабочие 
отношения с примерно двумя десятками гидов плюс с шофе-
рами автобусов и техническими работниками. Работали в 
связке с турфирмами в Риге, в основном туристические услу-
ги оказывая на тогдашней территории СССР, в том числе в 
Латвии и в Вентспилсе.   Сейчас число сертифицированных 
гидов в Вентспилсе примерно такое же, но они свои услу-
ги могут предлагать не только через «Тобаго» и еще через 
какое-то из четырёх туристических агентств, но и самосто-
ятельно.  Мы в своём агентстве работаем вдвоём с колле-
гой Гайдой Гутмане, и перечисление наших обязанностей и 
достижений можно найти на сайте «Тобаго».   Они выража-
ются в нашем сотрудничестве с крупными туроператорами 
в Риге, при посредничестве которых у нас можно заказать 
поездку практически в любую страну мира, зарезервировать 
авиабилеты и билеты на автобус, заказать гостиницу, офор-
мить визы и страховку.   Мы также занимаемся обслужива-
нием прибывающих в Вентспилс круизных судов, в случае 
необходимости можем обеспечить и услуги индивидуального 
гида для тематических экскурсий по Вентспилсу, предоста-
вить консультацию по планируемому путешествию потенци-
ального клиента», – перечисляет Ивета, не забывая доба-
вить, что услуги гида могут быть предоставлены как минимум 
на пяти языках. Самокритично признавая, что сама в их усво-
ении не была особенно успешной, так как в начале карьеры 
вполне достаточно было владеть русским языком, в котором 
она совершенствовалась, когда заочно изучала экономику 
туризма в Москве. 

«Возможно, нетипично для туристической отрасли – я не 
ставила перед собой цель – лично объездить как можно 
большее число континентов и стран. Самыми дальними 
были Шри-Ланка и Тунис, а также несколько южных стран 
Европы, потому что, как и Янис Яунсудрабиньш, считаю, что 
самый прекрасный остров в морях всего мира – Латвия… И 
хотя корни моих предков ведут в Селию, самым любимым в 
Латвии для меня стал родной Вентспилс. И в нём есть место 
для мирового покоя и овеваемого ветрами «Тобаго» – дети-
ща моей юношеской мечты и её исполнение.  Ни на мину-
ту не пожалела о том, что благодаря своей работе в сфере 
туризма хоть немного могу сближать людей и народы”, – 
Ивета с оптимизмом допускает, что это процесс в мире никог-
да не остановится. 

Знакомясь и пытаясь понять Тунис. 
Ночь в Вентспилсском порту. 
Кораблик «Milda».

Место купания слонов в Шри-Ланке.

В подростковом возрасте вместе с работниками  
Вентспилсского бюро путешествий и экскурсий  
(Ивета во втором ряду четвёртая справа).
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Именно так, в субботу, 
26 июня в Доме ремёсел 
определят, кто же в этом 
году станет достой-
ным титула «Настоящая 
хозяйка вентиней»! 
Звучит интригующе, не 
правда ли? К тому же 
это то мероприятие, где 
именно Ты, вентспилча-
нин, можешь своим голо-
сом определить лучшую 
его участницу.  

Ну а теперь 
обо всём 
по поряд-
ку. Итак, 
к о н к у р с 

в Доме ремёсел начнёт-
ся в 12.00 часов. На сей 
раз в соревнованиях будут 
участвовать три хозяйки 
из Вентспилсского края. 
Им будут даны три зада-
ния: встреча и развлече-
ние гостей, приготовле-
ние закусок и в заключе-
ние совместное приготов-
ление сладкого блюда. 
Титул победительницы 
будет присуждён именно 
посетителями и туриста-
ми, поэтому присутствие 
ка можно большего числа 
гостей особенно важно.  
Дом ремёсел любезно 
приглашает всех жела-
ющих, потому что здесь 
будут аттракционы, кон-
курсы, совместное пение, 
дегустации приготовлен-
ных хозяйками закусок и, 
конечно, гордо будет зву-
чать звучный язык венти-
ней! Самый находчивый 
посетитель получит нео-
жиданный приз.   

Если уж вы будете в 
Доме ремёсел, то в тот 
же день, в 11.00 часов 
там откроют выставку тек-
стильной мозаики «Мой 
рассказ». На открытии 
выставки будет возмож-
ность встретить худож-
ницу Даце Бушу, а также 
увидеть небольшой показ 
мод её большой соба-
ки. Художница рассказа-
ла, что каждый год, месяц 
или даже день шьётся 
какая-нибудь работа для 
выставок, которые экс-
понируются не только в 
Латвии, но и в Европе, а 
также какие-нибудь хозяй-
ственные вещи, и, конеч-
но, не обходится и без 
подарков для близких.  

Если уж искусство, то 
искусство. Стоит также 
дойти до «Юрас варты», 
где в малом выставочном 
зале можно посмотреть 
выставку работ художни-
цы Илвиты Дидрихсоне 
«Увези меня в счастливую 
страну».  Свобода не толь-
ко в выраженных чувствах, 
но и умение играть цветом 
и образами ярко выражает-
ся в каждой работе худож-
ницы. Особое внимание 
уделено именно цветам. 
Между прочим, по моти-
вам картин И. Дидрихсоне 
создавался специальный 
художественный кален-
дарь к 100-летнему юби-
лею Латвии! 

В поисках 
настоящей 
хозяйки 
вентинейВ предыдущем номере нашей газеты мы рассказывали о появлении фотографии как 

услуги и вида искусства в Вентспилсе и её развитии на протяжении нескольких десятиле-
тий. На сей раз мы вернёмся на несколько мгновений в далёкое прошлое и потом обра-
тимся к новым временам. 

Сейчас вылетит птичка… 
(продолжение)

О чень интерес-
ный эпизод, 
связанный с 
в е н т с п и л с -
скими фото-

графами, произошёл в июне 
1929 года, то есть точно 90 
лет назад. 8 и 9 июня широ-
ко отмечалось 10-летие соз-
дания Вентспилсского полка 
айзсаргов. В плане тор-
жеств – встреча президен-
та страны Густава Земгалса, 
приём представителей айз-
саргов Финляндии, богослу-
жение, парад айзсаргов на 
Эспланаде, вручение наград 
и большой званый обед в 
Доме латышского общества. 
Зафиксировать для истории 
все эти события были при-
глашены и вентспилсские 
фотографы. Не ясно, сколь-
ко фотомастерских послали 
своих представителей, чтобы 
увековечить события тех 
дней, но хорошо известно, 
что в мероприятии активно 
участвовали работники фото-
ателье „Konkurence”. Через 
несколько дней после празд-
ника айзсаргов в «Вентас 
Балсс» появилась следую-
щая публикация: “C амери-
канской скоростью начали 
работать фотографы нашего 
города. На торжествах в про-
шлое воскресенье, в начале 
совместного званого обеда в 
Доме латышского общества 
фотографы „Konkurence” 
сделали снимки, но уже 
через несколько часов сидя-
щие ещё за столом участни-
ки праздника могли купить 
хорошо сделанный снимок 
18x24 см.».  („ВБ”, 14 июня 
1929 года).   

Описанное больше напо-
минает возможности совре-
менной дигитальной фото-
графии, когда с информа-
ционной карты с помощью 
соответствующей аппара-
туры можно получить боль-
шое число фотографий.  А 
в то время? Пусть читатель 
представит себе массивные 
старые фотоаппараты на 
штативах, с сиянием вспы-
шек смеси порошка магния. 
Полученные таким образом 
фотопластинки необходимо 
было доставить в мастер-
скую на углу улиц Кулдигас 
и Райня, проявить, просу-
шить, зафиксировать, окон-
чательно промыть и высу-
шить, напечатать снимки… и 
быстро доставить их обратно 
в Дом латышского общества. 
Истинно «по-американски»!  

Однако „Konkurence” 
фотографировала не толь-
ко участников званого 

обеда. В газете было раз-
мещено следующее объ-
явление: «Фотомастерская 
„Konkurence” предлагает 
почтовые открытки с тор-
жествами в честь 10-летия 
полка айзсаргов и визи-
том президента страны в 
Вентспилс». Это означает, 
что где-то в нашем городе, 
очень возможно, еще и сей-
час, забытые и неидентифи-
цированные, хранятся сде-
ланные 90 лет назад масте-
рами „Konkurence” уникаль-
ные фотографии. Если кака-
я-нибудь из них нашлась  в 
коллекции нашего читателя, 
очень просим поделиться и 
отправить нам в редакцию 
на адрес э-почты отсканиро-
ванную дигитальную (циф-
ровую) копию снимка.  

Ещё хотелось бы упомя-
нуть и такую, в последую-
щие годы исчезнувшую тра-
дицию фотографирования, 
как фоновые проспекты. 
Те, кто рассматривал ста-
рые фотографии, возможно 
могут помнить романтиче-
ские пейзажи (замки, разва-
лины, закаты солнца и т.д.) 
на заднем плане фотогра-
фий.  Еще атмосферу на 
снимке помогал создавать 
какой-нибудь стильный сто-
лик с цветочной фарфоро-
вой вазой, роскошное крес-
ло со спинкой или хотя бы 
стилизованная колонна, 
на которую, казалось бы 
небрежно, опирается ладонь 
или локоть. Особого внима-
ния заслуживают свадеб-
ные фотографии.  Кажется, 
что в их композиции соблю-
дены определенные зако-
ны, например, ноги неве-
сты в белых шёлковых чул-
ках должны быть скрещены 
на уровне лодыжки, голова 
жениха должна быть накло-
нена в сторону невесты под 
правильным углом, букет 
невесты нужно держать 
так, чтобы его было хоро-
шо видно, но чтобы он не 
закрывал красивые детали 
платья. Если у платья неве-
сты был длинный шлейф, то 
его надо подтянуть вперёд и 
красиво задрапировать у ног 
молодожёнов.  Что касает-
ся портретов, то некоторый 
ракурс безусловно позаим-
ствован с открыток популяр-
ных в то время кинозвёзд. 
Например, „en face” (спере-
ди), с наклонённой головой, 
взгляд немного исподлобья, 
выделяя брови и ресницы, 
характерный для Марлен 
Дитрих. Или профиль в три 
четверти, кокетливо выгля-

дывающий через плечо – так 
на открытках сняты фран-
цузская и американская 
кинодивы Клодетт Колбер и 
Лилиан Харвей. С помощью 
таких трюков, как ретуши-
рование, ликвидировались 
мелкие недостатки лица, 
даже в оспинках, в глазах 
появляется блеск.   

Интересно, что упомяну-
тые позы на фотопортре-
тах сохранялись не только 
во время II Мировой войны, 
но и в течение десятиле-
тий после войны, почти до 
начала семидесятых годов. 
На самом деле, это неудиви-
тельно, так как самые попу-
лярные фотомастерские 
межвоенного периода, соот-
ветственно и мастера «мир-
ного времени» продолжали 
работать и в годы советской 
оккупации, сохраняя ран-
ний стиль и традиции ком-
позиции. Конечно, в рамках 
своих возможностей, так как 
такую роскошь, как «свадеб-
ные фотосессии» вплоть до 
начала шестидесятых годов 
абсолютное большинство 
жителей позволить себе не 
могли, как и свадебное пла-
тье, букет цветов и коль-
ца.  Не из-за бедности (ведь 
известно, что латыш даже 
в «кризисные годы» мог 
накрыть такой стол, из-за 
которого гости вставали со 
стоном!), но… из-за идеоло-
гии, – «советскому человеку 
не присущи такие буржуаз-
ные выходки».  

Здесь пришло время упо-
мянуть некоторых действи-
тельно легендарных вент-
спилсских фотографов, кото-
рые во все времена и при 
всех правительствах дела-
ли своё дело – запечатле-
вали мгновения жизни вент-
спилчан, сохраняя для нас 
их лица, причёски, костюмы 
и переживания на малень-
ких чёрно-белых, зеленова-
тых или тона сепии кусочках 
бумаги.  

Мы уже упоминали о том, 
что недолгое время после 
войны ещё работала фото-
мастерская, которая раньше 
носила известное название 
„Konkurence”. Известное в 
пятидесятые и шестидеся-
тые годы фотоателье нахо-
дилось на улице К. Маркса 
(теперь Ганибу), в здании, 
где сейчас расположился 
«Клондайк» и мексиканский 
ресторанчик.  Там работали 
получившие профессию еще 
в довоенные годы масте-
ра Андрейс Беркис, Элза 
Гесте, Сподра Заке и Лилия 

Карловска. Уже за входны-
ми дверьми сразу же вас 
охватывал таинственный 
полумрак. Работница выпи-
сывала квитанцию, ты смо-
трелся в зеркало, поправ-
лял причёску и отправлялся 
в полутёмную комнату, где 
стены покрывала драпиров-
ка, в одном конце – высо-
кий табурет, напротив него 
– фотоаппарат старых вре-
мён с деревянным корпу-
сом на основательной тре-
ноге.  Зажигается прожек-
тор, мастер или фотомасте-
рица подходят к вам; лёг-
кое касание подбородка или 
плеча, чтобы у головы был 
правильный ракурс. Затем 
нужно было сидеть, не шеве-
лясь, пока после манипуля-
ций фотографа наконец зву-
чало слово «готово!».  

Одна вентспилчанка вспо-
минает своё фотографиро-
вание на первый паспорт в 
16-летнем возрасте. “Я при-
нарядилась, волосы в одних 
кудряшках, даже губы накра-
сила маминой помадой.  
Была ужасно гордой, что я 
уже взрослая и у меня будет 
паспорт. Мастер – господин в 
почтенном возрасте с усика-
ми – усадил меня. Спросил: 
«На паспорт, доченька!» Я – 
да, на паспорт! Такое хоро-
шее настроение, что даже 
смеяться хочется. Фотограф 
подошёл к аппарату, смо-
трит на меня и говорит: «Так 
не получится, вы слишком 
смешливы! Серьёзней надо 
быть!». А я не могу серьёз-
ней. И чем больше он гово-
рит – серьёзней, тем боль-
ше меня забирает смех. 
Просидела там почти пол-
часа, пока, наконец, моё 
выражение лица стало 
достаточно серьёзным для 
паспорта…».  

Из материала о фотома-
стерских и мастерах того 
времени, собранного дол-
голетним вентспилсским 
пресс-фотографом Юрием 

Пресниковым, вытекает, 
что в первые послевоенные 
десятилетия в Вентспилсе 
работали 4 фотомастер-
ских: уже упомянутая на 
улице К. Марса, на улице 
Ригас, где также работал 
Андрейс Беркис, на улице 
Райня, в здании, которо-
го больше нет (сейчас там 
магазин „Nandu”), фотома-
стер Элкснис, и в Парвенте 
на улице Таргалес – мастер 
Рита Элксне, позднее 
Айварс Фриденфелдс. Ещё 
как фотограф того времени 
упомянут мастер Геруцкис. 

В семидесятые годы, 
когда построили боль-
шой Дом бытовых услуг 
на улице Динамо (сей-
час Андрея), туда вместе 
с персоналом перемести-
ли все прежние маленькие 
фотомастерские на левом 
берегу. Соответственно и 
в Парвенте. В городе оста-
лось только два фотоате-
лье. В ателье в Доме быто-
вого обслуживания рабо-
тали Валерий Старастс, 
Гунтис Андерсонс, Валия 
Петерсоне, Татьяна Рудник, 
Айварс Фриденфелдс, Аусма 
Блаус, Гайда Битениеце, 
Айна Заке. В то время уже 
вернулась традиция свадеб-
ных фотосессий, к которой 
присоединились традиции 
фотографирования профес-
сиональными мастерами на 
школьных выпускных, празд-
никах совершеннолетия, 
праздниках детства. 

Сейчас? Сейчас фото-
графируют все и везде и в 
хорошем качестве. Ничего 
не нужно проявлять, регули-
ровать освещение, резкость 
– всё делают современные 
аппараты.  Однако только 
старых фотомастеров мы 
можем поблагодарить за воз-
можность видеть лица своих 
бабушек и дедушек, прабабу-
шек и прадедушек, картины 
их жизни, наш город и село, 
Латвию и весь мир. 

Только старых фотомастеров можем благодарить за воз-
можность «лицом к лицу» видеть красивые дома наше-
го города, которых больше нет. На фото: гостиница 
«Рига» на улице Уденс, 20-е года прошлого столетия. 
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Инаугурация Левитса пройдёт 
в «Замке света» 
Эгилс Левитс 8 июля в Сейме принесёт 
торжественную клятву, чтобы вступить в 
должность Президента страны. В тот же 
день в «Замке света» состоится церемо-
ния инаугурации. 

Уволен совет «Latvenergo» 
Министр экономики Ралфс Немиро сооб-
щил о смене совета АО «Latvenergo», 
уволен предыдущий совет и назначен 
новый во главе с Павлов Ребенковым. 
Премьер-министр Кришьянис Кариньш 
такой шаг назвал непродуманным. 
Уволенный совет «Latvenergo» недоста-
точно быстро решал вопрос о снижении 
тарифов «Sadales tīkli».

Из управляемого «Согласием» 
RNP «утекли» 200 000 евро 
Уголовное дело о фиктивном трудоу-
стройстве в предприятии самоуправле-
ния “Rīgas namu pārvaldnieks” отправле-
но в суд. В течение года на зарплаты 12 
работников из RNP добыты 200 тысяч 
евро. В передаче LTV «De facto» ранее 
сообщалось, что RNP фиктивно трудо-
устраивало депутатов и жён депутатов 
«Согласия». 

Число полицейских участков 
будет гораздо меньше 
В результате реорганизации 
Государственной полиции планируется 
уменьшить число полицейских участков 
с 40 до 26. В результате реорганиза-
ции полицейские со службы уволены не 
будут. Несколько городов и края не оста-
нутся без присутствия полиции, так будут 
произведены соответствующие измене-
ния в организации работы. 

В Риге снова снят мэр города 
С должности мэра города Риги снят 
Дайнис Турлайс (GKR) («Честь служить 
Риге!»), проработавший в этой должности 
только три недели. За его отставку прого-
лосовал 31 депутат. В свою очередь среди 
28 поддержавших вместе с «Честь слу-
жить Риге!» и «Согласием» был и депу-
тат Новой консервативной партии Друвис 
Клейнс, а воздержался Имантс Кейшс. 
Оба позднее исключены из рядов партии. 

Закатистова обвиняют  
в мошенничестве  
на сумму 27 000 евро 
Прокурор Марис Урбанс предъявил обви-
нение депутату Сейма Атису Закатистову. 
Он обвиняется в мошенничестве на 
сумму почти в 27 тысяч евро и ещё в 
попытке мошенничества на сумму в 2,4 
тысячи евро. По делу продолжится досу-
дебное расследование. В начале июня в 
Сейме за выдачу А. Закатистова для уго-
ловного преследования проголосовали 
55 депутатов.  

Домбровскис отказывается, 
его мандат перейдёт  
к Вайдере 
Лидер «Нового Единства» в списке 
на выборах в Европейский парламент 
Валдис Домбровскис принял решение 
отказаться от мандата депутата, чтобы 
на переходном этапе продолжить рабо-
ту в Европейской комиссии. В настоящее 
время Домбровскис является вице-прези-
дентом ЕК по вопросам евро и социаль-
ного диалога. Поэтому мандат депутата 
ЕП в июле перейдёт к Инесе Вайдере, 
оставшейся первой «за чертой».  

Акциз на алкоголь снижают  
на 15% 
Сейм концептуально поддержал измене-
ния в законе об акцизном налоге, снизив 
ставку акцизного налога на крепкий алко-
голь на 15%. Такое решение принято с 
учетом того, что в Эстонии снижен акциз-
ный налог на алкоголь, что создало риск 
снижения объёмов торговли алкогольны-
ми напитками и соответственно доходов 
в бюджет.

НОВОСТИ ЛАТВИИ

В Комиссию Сейма по правам человека и общественным вопросам подано предложение об изменениях в законе «О печати и других 
средствах массовой информации», которые предусматривают запретить самоуправлениям создавать и издавать печатные издания и 
другие средства массовой информации, а также регистрировать в Интернете порталы как средства массовой информации.  

Предлагают запретить самоуправлениям издавать печатные издания

«Наконец необходимо чётко 
отделить журналистику 
от работы специалистов 
по связям с общественно-
стью. Информационные 

издания самоуправлений, обязанность кото-
рых – за деньги налогоплательщиков инфор-
мировать о принятых самоуправлением 
решениях и обязательных правилах, исполь-
зуются для «наведения лоска» на образ поли-
тиков.  Предложение – впредь не разрешать 
самоуправлениям создавать такие медиа, 
предотвращая таким образом искажение 
рынка рекламы и обеспечивая жителей объ-
ективной информацией, которую могут предо-
ставлять единственно независимые средства 
массовой информации, является одним из 
способов повышения качества журналистики 
в регионах, обеспечивая её долгосрочность», 

проинформировал податель предложения, 
министр охраны среды и регионального раз-
вития Юрис Пуце («Развитию/за!»).  

Предложения не повлияют на права и обя-
занности самоуправлений информировать 
общественность об их деятельности путём 
выпуска информационных изданий.  

«Латвию убедительно можно считать диги-
тальной страной и, идя в ногу со време-
нем, самоуправления должны быть лидерами 
перемен. Сайты местной власти – это пре-
красная и требующая постоянного развития 
платформа для коммуникации с обществен-
ностью. Исследования показывают, что число 
жителей, которые хотели бы получать услуги 
в электронном формате, в этом году выросло 
до 71%, число пользователей портала Latvija.
lv превысило один миллион и число обучен-
ных министерством дигитальных агентов пре-

высило 3 500. К тому же для удобства жите-
лей открыты 76 краевых и восемь Центров 
обслуживания клиентов регионального зна-
чения, где наряду с услугами государства 
и самоуправлений доступна информация о 
работе каждой думы”, подчеркнул Пуце. 

Комиссия Сейма по правам человека и 
общественным вопросам на заседании 4 
июня проанализировала вопрос о том, что 
информационные издания самоуправле-
ний по внешнему виду часто не отличают-
ся от региональных газет и используются в 
интересах отдельных политических сил, а 
также не отражают многообразие мнений. 
Средства массовой информации, которые 
издают политические лица и которые полно-
стью или частично финансируются из бюд-
жетных средств, должны служить обществу, 
а не одной группе или политикам. 

В эту субботу в кемпинге “Nabīte”, возле озера Набас в Падурской волости Кулдигского края на “Рыбной остановке» пройдёт органи-
зованное Латвийским центром сельских консультаций и образования (LLKC) и уже полюбившееся мероприятие «Вкус края» под деви-
зом «Приходи. Отрой для себя. Полюби!». Уже с мая в каждом крае Латвии проводится увлекательный кулинарный праздник, который 
в конце сентября завершится грандиозным мероприятием в Риге.  

В рамках рыболовного фестиваля «Отведай Латвию в Курземе» 

Ц ель мероприятия «Вкус края» – 
побудить жителей открыть для 
себя фантастических хозяек, 
шеф-поваров и их кухню также за 
пределами больших городов, и в 

этом году в кемпинге “Nabīte” одновременно 
пройдут два мероприятия LLKC – «Отведай 
Латвию в Курземе» и организованный  www.
makskeresanaskarte.lv Рыболовный фести-
валь для семей. 

Председатель правления LLKC Мартиньш 
Цимерманис рассказал: «Желание людей 
всё больше узнавать о происхождении 
продуктов и их качестве побудило LLKC 
обратиться к созданию новой сети сотруд-
ничества потребителей и производите-
лей. Анонимность промышленных продук-
тов питания больше не устраивает многих 
потребителей продуктов питания, возника-
ет спрос на индивидуальность: «Близость к 
моему месту жительства и ощущение дома»! 
Растёт также желание потребителей позна-

комиться с людьми, которые на своих полях 
и фермах выращивают продукты питания. 
Мы поможем сблизить потребителей с пред-
принимателями, позволив им познакомить-
ся друг с другом и с теми прекрасными про-
дуктами, которые поступают из наших краёв 
Латвии!». 

Аттрактивный актёр Нормундс Лайзанс 
в рамках мероприятия поможет оценить 
мастерство поваров на мастер-классах, поза-
ботится о школе маленьких поваров и при-
гласит проголосовать за понравившуюся вам 
продукцию производителей края в конкур-
се “Вкус народа». Победители этого конкур-
са получат бесплатные билеты на заключи-
тельный фестиваль «Вкус краёв Латвии» в 
конце сентября в Риге, в Ганзейском перроне.   
В свою очередь ведущим Рыболовного 
фестиваля будет известный любитель рыбы 
Марис Олте. Для участия в этом мероприя-
тия ждут больших и маленьких рыболовов, 
которые смогут посоревноваться за самую 

крупную пойманную рыбу. В палатке советов 
знающие рыболовы познакомят с различны-
ми способами рыбной ловли и дадут прак-
тические советы, как лучше ловить рыбу.  В 
свою очередь в зоне гурманов повар при-
готовит блюдо из речной рыбы, которое 
потом все вместе сможем продегустировать.  
Еще ожидается присутствие малых произ-
водителей Курземского края. Предложение 
обещает быть разнообразным и вкусным, 
поэтому устроители просят не забыть взять с 
собой наличные. Встречаемся 29 июня возле 
озера Набас! 

Планируемые следующие мероприятия 
(время и место проведения):  06.07. Хлебная 
остановка в рамках торжеств в честь 150-
летия мельницы Рибби в Церауксте Бауского 
края (Земгале); 20.07. Молочная остановка в 
рамках праздника города Краславы (Латгале); 
27.09.- 28.09. Встреча участников меропри-
ятия «Вкус края» в Риге, в Ганзейском пер-
роне. 

Школьные каникулы идут полным ходом, могут отдохнуть и родители, отправив детей в деревню к бабушкам и дедушкам или в лет-
ние лагеря. Однако на этом роль родителей не заканчивается, а только начинается. Самые ответственные уже знают, как действовать 
и как подготовиться к лету, и все же Государственная пожарно-спасательная служба обобщила пять самых важных вопросов, которые 
необходимо обсудить с детьми ради их безопасности, чтобы лето, полное приключений, прошло без излишних волнений. 

Пусть наши дети проведут каникулы в безопасности!

1. KАК ВЕСТИ СЕБЯ, ОТДЫХАЯ 
ВОЗЛЕ ВОДОЕМОВ? 

Купаться рекомендуется только в офици-
альных местах пляжного отдыха, где разме-
щен знак «Купаться разрешено». Если поб-
лизости нет такого места, то купаться можно 
только там, где берег ровный, дно твер-
дое, нет большого течения и омутов. Детям 
можно разрешить играть с надувными плава-
тельными средствами – кругами, матрасами, 
мячами. Заплывать можно на такое расстоя-
ние, которое взрослый может хорошо видеть 
и в случае необходимости может быстро 
поспешить на помощь. Надежнее всего, если 
взрослый будет находиться в воде между 
берегом и глубиной. Занимаясь каким-либо 
видом спорта или катаясь на лодке, обяза-
тельно нужно надевать спасательный жилет. 
Возле водоемов ребенок, оставленный без 
внимания буквально на мгновение, может 
оказаться под водой. Ребенка ни в коем слу-
чае нельзя оставлять во дворе без присмо-
тра, если там имеется пруд или надувной 
бассейн. Необходимо помнить, что нахож-
дение с ребенком возле водоема – это не 
отдых, а двойная работа, так как за детьми 
необходимо следить непрерывно. 

2. KАК ДЕЙСТВОВАТЬ, 
ЕСЛИ ПРОИЗОШЛО НЕСЧАСТЬЕ? 

Взрослые должны обсудить с детьми дей-
ствия в ситуациях, когда произошло несча-
стье – в каких случаях необходимо звонить 
пожарным спасателям по телефону 112 

и какую информацию сообщать, а также 
поговорить о ситуации, когда произошло 
несчастье, но телефон не доступен – тогда 
нужно найти взрослого человека и расска-
зать о происшествии. Важно, чтобы дети 
осознавали, что о любом несчастном слу-
чае нужно незамедлительно сообщить, так 
как в этом случае еще возможно спасти как 
людей, так и собственность. Ребенку нужно 
объяснить, что ему не грозит наказание за 
возникшее несчастье, иначе в критический 
момент он будет думать не о том, как спа-
стись самому, а о том, как избежать ожида-
емого наказания. 

3. KАК СОБЛЮДАТЬ ПРАВИЛА 
БЕЗОПАСНОСТИ ПРИ 
ИСПОЛЬЗОВАНИИ ПЛИТЫ И 
ЭЛЕКТРОПРИБОРОВ, ОСТАВШИСЬ 
ДОМА БЕЗ ПРИСМОТРА ВЗРОСЛЫХ? 

Летом иногда ребенку придется оставать-
ся дома одному. Оставляя ребенка соответ-
ствующего возраста одного, призываем поза-
ботиться, чтобы детям не приходилось гото-
вить или разогревать еду, так как ребенок 
может забыть еду на плите, убежав играть с 
друзьями, вследствие чего может возникнуть 
пожар. Нередко пожары возникают из-за 
того, что дети не умеют справляться с хозяй-
ственными заботами. Прежде чем доверить 
ребенку самостоятельно пользоваться пли-
той или другой бытовой техникой, ГППС при-
зывает родителей обучить детей, например, 
совместно готовить пищу, и только после 

этого разрешать им хозяйничать на кухне 
самостоятельно. 

4. ПОЧЕМУ НЕОБХОДИМО 
ИНФОРМИРОВАТЬ ВЗРОСЛЫХ 
О ТОМ, КУДА НАПРАВЛЯЕШЬСЯ 
И КОГДА ВЕРНЕШЬСЯ? 

С началом каникул многие дети остаются 
дома одни, однако родители должны приу-
чить их регулярно информировать родите-
лей о том, куда они собираются направить-
ся и на какое время. Каждый родитель дол-
жен в любое время быть способен ответить 
на вопрос, где в данный момент находится 
его несовершеннолетний ребенок. Это необ-
ходимо для того, чтобы в случаях, когда с 
ребенком произошло несчастье или требу-
ется помощь родителей, а ребенок от волне-
ния не может правильно назвать свое место-
нахождение, родители знали, где его искать. 

5. ПОЧЕМУ НЕЛЬЗЯ НАХОДИТЬСЯ 
В ЗАБРОШЕННЫХ ЗДАНИЯХ 
И НА СТРОЙПЛОЩАДКАХ? 

Если дети проводят летние каникулы в 
городе, объясните им, что для прогулок 
не стоит выбирать заброшенные здания и 
новостройки. Это может быть очень опасно, 
можно упасть с большой высоты, оказаться 
в яме со строительными отходами, получить 
серьезные проблемы со здоровьем и даже 
поставить под угрозу свою жизнь. 

Желаем всем спокойных летних каникул! 



У Паламейки – бронзовая 
медаль 
На вторых Европейских играх, кото-
рые проходят в Минске (Беларусь), 
бронзовую медаль завоевала копье-
метательница Мадара Паламейка, 
показав лучший в сезоне результат 
(63,22 м). 

На сей раз – через 
квалификацию
В турнире Лиги чемпионов FIBA в 
следующем сезоне решил принять 
участие чемпион Латвии «VEF Rīga», 
поэтому впервые в истории турнира 
БК «Вентспилс» начнёт его не сразу 
же после основного турнира, а через 
турнир квалификации. Жеребьёвка 
турнира состоится 4 июля, а начало 
квалификационного турнира плани-
руется в середине сентября. 

Ничья и поражение 
На чемпионате Латвии ФК 
«Вентспилс» сначала в гостях со 
счётом 0:4 потерпел поражение в 
игре против ФК «Лиепая», а затем 
на своём поле, во вторник со счётом 
2:2 сыграл вничью с юрмальским 
«Спартаком». В общем зачёте ФК 
«Вентспилс с 21 пунктом находится 
только на 6 месте. 

В Вентспилсском марафоне 
победили Сокунова  
и Микалькин
Победу в марафоне Вентспилсского 
парка приключений одержали Сергей 
Микалькин из Беларуси (2.29:41), а 
среди женщин – Екатерина Сокунова 
из Ливаны (2.58:17). В полумара-
фоне в конкурентной борьбе среди 
мужчин лучшим был Янис Вишкерс 
(1.12:04), а среди женщин – Карина 
Хелмане-Сороченкова (1.21:53).

Двое вентспилчан на Кубок 
мира 
Главный тренер мужской сборной 
Латвии по баскетболу U-19 Артурс 
Высоцкис-Рубенис в состав сбор-
ной для участия в розыгрыше Кубка 
мира включил двух вентспилчан – 
Ричарда Витольскиса и Давидса 
Виксне.  

У Ласмане два рекорда
Талантливая вентспилчанка Рута 
Кате Ласмане на чемпионате Латвии 
и в прыжках в длину (6,46 м).

У Гришунина 11 из 13 
Вентспилсский боксёр Николай 
Гришунин в своём профессиональ-
ном поединке одержал победу 
над чешским боксёром Вацлавом 
Пейсаром. Поединок завершился 
после 6 раунда, и победитель был 
определен по очкам. Победителем 
единогласно был признан вентспил-
чанин. У него это была 11 победа из 
13 матчей.   

Одна победа в Валмиере
На очередном этапе состоявшего-
ся в Валмиере чемпионата Латвии 
BMX среди участников от спортив-
ной школы «Spars» лучшие дости-
жения показал Маркусс Валдманис, 
который в своей возрастной груп-
пе (15+) занял второе место. На 
третьем месте – Роландс Поммерс и 
Марис Мажримс. 

У гребцов достижения  
в Броцены 
На открытом чемпионате горо-
да Броцены из гребцов спортивной 
школы «Spars» на дистанции 500 м 
чемпионами соревнований в своей 
возрастной группе стали Артемийс 
Ржечицкис, Марта Приедолиня, 
Виталий Кулешов, Адриана Лаце, 
Артурс Бейтанс, Алина Михайлова и 
Денис Волков.  
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Праздник Лиго уже позади, лето в самом разгаре, и это означает, что для тех, кто ещё 
не успел насладиться радостями отпуска, самое время для продолжительного отдыха.  

Искусственный интеллект (ИИ) – это соз-
данная алгоритмами электронная сеть 
нейронов, которая работает подобно чело-
веческому мозгу. Разница лишь в том, что 
ИИ способен работать круглосуточно и 
одновременно решать практически нео-
граниченное число проблем.   

Время отдохнуть! Шарм времени отпусков

П ервое правило, которое обяза-
тельно нужно принять во внима-
ние: отправляясь в отпуск, все, 
связанные с работой заботы и 
проблемы, нужно оставить дома 

или хотя бы отложить на самую дальнюю 
полочку. В идеале во время отпуска нужно 
дать возможность сменить привычную среду 
на новые впечатления – это может быть зару-
бежное путешествие, для горожан – переезд 
на дачу или выходные в каком-нибудь госте-
вом доме, посещение родственников или дру-
зей, туристический поход или другие подоб-
ные развлечения. И помним, что девиз и цель 
настоящего отпуска – стремиться к чему-то 
новому, так как чтобы полноценно отдохнуть, 
время нужно провести как можно необычнее.   

Работникам, у которых сидячая работа, 
предпочтение нужно отдавать активному 
отдыху, а если работа связана с физически-
ми нагрузками, то подойдёт более спокой-
ный режим. Главное, чтобы развлечения не 
уподоблялись профессиональной деятель-
ности, от которой человек, будучи в отпу-
ске, решил отдохнуть. Во время отпуска вы 
должны вспомнить всё, что в течение рабо-
чих месяцев приходилось откладывать «на 
потом»: длительные прогулки и поездки с 
детьми, встречи со старыми друзьями. Кроме 
того, чтобы отдохнуть, нет необходимости 
обязательно уезжать куда-то, и у «домашнего 
отпуска» есть свои плюсы. Можно неспешно 
наслаждаться свободным временем, посе-
тить местные музеи, устраивать пикники, слу-
шать музыку, провести время с друзьями, 
отправляться на длительные пробежки или 

просто ничего не делать.  Более того, имен-
но во время такого бездействия часто рожда-
ются новые идеи.  Выбраться из привычных 
рамок мышления и повседневных забот – это 
пойдёт вам только на пользу.  

Идеальный вариант отпуска – это, конечно, 
традиционные свободные четыре недели. Не 
на пустом месте возникло мнение, что пер-
вые пять свободных дней – это просто пере-
дышка, подготовка к смене места и дневного 
ритма, а не полноценный отдых. В свою оче-
редь за несколько дней до окончания отпуска 
наш разум не хочет снова вернуться к работе 
и домашним проблемам, поэтому и их в своём 
роде можно считать «списанными». «Золотым 
временем» отпуска длиною в месяц заслу-
женно считается вторая и третья недели.  Уже 
только потому, что было бы неразумно уже в 
первую неделю отпуска паковать чемоданы и 
оправляться в путешествие.  Дайте себе хоть 
пару дней передышки, чтобы отвыкнуть от 
повседневного рабочего ритма, настроиться 
на восприятие новых впечатлений и проведе-
ние времени только с радостью.

Но даже в том случае, если отпуска – одна 
или две недели, не стоит грустить.  Главное 
– уметь полноценно расслабляться. Как это 
сделать?  

Не нужно стараться поймать двух зайцев 
сразу. Никому не удаётся полноценно отдох-
нуть, если в голове постоянно будут крутиться 
серьёзные мысли, которые в действительно-
сти могут и подождать до окончания отпуска. 
Загорая или просто отдыхая, не нужно пла-
нировать дела, которые нужно будет сделать 
после отпуска. Всё это нужно забыть и позво-

лить себе полностью насладиться подарен-
ной отпуском свободой.  

Во время отпуска настроение не должно 
быть подавленным. Не нужно считать себя 
железным человеком – неуязвимым, всесиль-
ным и всё успевающим.  Резервы возможно-
стей человека не являются неисчерпаемыми, 
и организм может дать сбой в самый неподхо-
дящий момент. Поэтому лучше отказаться от 
ответственности и слишком больших надежд 
в ущерб здоровью.  

И ещё. Многие исследования подтвержда-
ют возможности полноценного отдыха оздо-
ровить сердце, восстановить тело и зарядить 
ум, однако они также свидетельствуют и об 
ухудшении здоровья, если человек длитель-
ное время не отдыхает от рабочей нагруз-
ки. Например, в США, в штате Массачусетс 
проводимое в течение длительного времени 
исследование показало следующую законо-
мерность – у мужчин, которые не отдыхали в 
отпуске несколько лет, на 30 процентов был 
больший риск пострадать от сердечных при-
ступов, чем у тех, кто использовал ежегод-
но хотя бы неделю отпуска.  У женщин такой 
риск достигал вплоть до 50 процентов. Таким 
образом, отказавшись от ежегодного отпу-
ска в пользу денежной компенсации, чело-
век может рассчитывать на опасное повы-
шение риска сердечных заболеваний.  Ещё 
американские учёные подсчитали, что отпуск 
на 20% улучшает здоровье и резко снижает 
число случаев внезапной смерти. В свою оче-
редь те, кто игнорирует отпуск, гораздо чаще 
страдают от неврозов, хронической устало-
сти, преждевременного старения организма.   
Нам это нужно? Конечно, нет. 

Лето, время отпусков. Не забудем об отды-
хе. 

Искусственный интеллект уже здесь!

ИИ никогда не устаёт, 
может обыграть любо-
го шахматиста или 
дать ценные советы 
учёным. Эта нейрон-

ная сеть в отличие от нынешних компьютер-
ных программ может учиться, анализиро-
вать данные и делать выводы, таким обра-
зом постоянно совершенствуясь. Здесь нужно 
вспомнить тест Тьюринга, который устанав-
ливает: Человек взаимодействует с одним 
компьютером и одним человеком. На осно-
вании ответов на вопросы он должен опре-
делить, с кем он разговаривает: с челове-
ком или с компьютерной программой. Задача 
компьютерной программы – ввести человека 
в заблуждение, заставив сделать неверный 
выбор. В этом случае, ей присущ интеллект. 
Так далеко мы ушли в своих исследованиях! 
Человеческий мозг больше не может конкури-
ровать с электронной нейронной сетью.  

Конечно, искусственный интеллект чрезвы-
чайно удобен для любого работодателя, так 
как он не требует выходных дней, отпуска и 
даже зарплату ему платить не надо. По этой 
причине ИИ проникает во все отрасли народ-
ного хозяйства с невероятной скоростью.  

Британские учёные разработали первую 
пару роботов ИИ – Адама и Еву, чтобы заста-
вить их работать вместо себя. Адам работал 
с молекулами дрожжей и изучал различия 
в их генах, ошибившись только один раз. В 
свою очередь Ева смешивала вместе раз-
личные химические элементы, изучая, не 
получится ли какой-нибудь новый медика-
мент. В течение нескольких часов Ева соз-
дала новый противомалярийный препарат.  
Сделанный традиционным способом. Такая 
работа заняла бы несколько лет.  

Многие из нас носят искусственный интел-
лект уже сейчас в своих карманах. Это вирту-
альный ассистент Сири.  Его (или её) можно 
попросить напомнить, когда нужно платить по 
счетам или позвонить родителям, и Сири всё 

сделает.  Конечно, в действительности Сири 
не находится в вашем кармане, а на совсем 
не удалённом сервере, где искусственный 
интеллект круглосуточно работает в поту, 
обслуживая бесчисленное количество клиен-
тов. Виртуальный ассистент никогда ничего 
не забывает и всегда готов помочь –  нужен 
ли вам прогноз погоды или расписание само-
лётов. Между прочим, человекообразный 
робот с искусственным интеллектом оставил 
настолько большое впечатление на руководи-
телей Объединённых Арабских Эмиратов, что 
получил гражданство этой страны.  Следует 
вспомнить, что ОАЭ вообще не предостав-
ляет гражданства иностранцам, там очень 
строгие законы.  Интервью с новоиспечен-
ным гражданином было достаточно вырази-
тельным. Робот сказал: «Конечно, я хорошо 
осознаю, что я – не человек. Я – механизм. 
Однако мне очень нравятся люди, и я поста-
раюсь быть на них похожим…». 

У нас в Латвии пока самым успешным 
проектом ИИ является переводчик hugo.lv. 
Интеллект учится, совершенствует литера-
турный язык и с каждым днём работает всё 
лучше.  Свои решения ИИ создают и другие 
крупные предприятия. 

Однако картина не столь живописна, как 
это может показаться. Искусственный интел-
лект, мощность мозга которого существенно 
превышает мощность мозга человека, пред-
ставляет серьёзную угрозу для существова-
ния человечества. Конечно, восстания машин 
не ожидается.  Однако и Стивен Хокинг, и 
Билл Гейтс, и Илон Маск указывали на то, что 
ИИ, заменяя работу людей, не только ликви-
дирует миллионы рабочих мест, но и, думая 
вместо человека, отбросит человечество на 
уровень неразумных обезьян. Уже сейчас ИИ 
начал ликвидировать рабочие места кассиров 
в супермаркетах. Следующими будут консуль-
танты клиентов. За ними вымрут переводчи-
ки, дизайнеры, семейные врачи, секретари 
предприятий, бухгалтера и – какая ирония! 
– программисты. В ближайшие несколько лет 
ситуация на рынке труда кардинально изме-
нится.   Нынешний шум по поводу нехватки 
рабочей силы будет забыт. Как раз наоборот, 
нужно будет думать, что делать с уровнем 
безработицы в 70%.

Если использование атомной энергии мы 
ещё можем контролировать, то выпущенно-

го из бутылки джина – ИИ – никак, так как он 
умнее нас. Вот несколько примеров:  

Довольно недавно мир облетела необыч-
ная новость. В одной из лабораторий по соз-
данию ИИ (такие в настоящее время есть на 
всех крупных предприятиях ИТ) работают 
два искусственных интеллекта. Один тре-
нируется в переводе с китайского языка на 
английский, другой – с японского на англий-
ский.  Инженеры были в шоке, узнав, что оба 
ИИ неизвестно как нашли друг друга в ком-
пьютерной сети, спелись, придумали свой 
собственный язык коммуникации и сейчас 
переводят с китайского языка на японский.   

И это ещё не всё! Одно крупное предпри-
ятия ИТ запустило ИИ в форумы Интернета 
– пусть читает комментарии и пишет свои. 
С радостным криком «люди, вы мне нрави-
тесь!», ИИ бросился в глубины чатов. К сожа-
лению, был не учтён факт, что коммента-
рии на порталах главным образом пишут не 
совсем адекватные люди. Начитавшись ком-
ментариев, ИИ начал писать, что он уважает 
Гитлера, а феминисток нужно перестрелять. 
Эксперимент незамедлительно был прерван.  

Ещё в одном случае учёные хотели выяс-
нить, что произойдёт, если к ИИ присоеди-
нить имитирующий шизофрению алгоритм. 
Результат последовал незамедлительно. 
Интеллект начал нести околесицу, говорить 
о себе в третьем лице, путать слова и время, 
пока не сообщил, что здание нужно эвакуи-
ровать, так как он заложил в него бомбу. 

Таким образом, и искусственный интеллект 
может сойти с ума. Поэтому, самое плохое 
заключается в том, что ИИ начали исполь-
зовать милитаристы. В 70-е годы на одной 
ракетной базе СССР поднялась тревога – 
локаторы показывали, что к границам прибли-
жаются американские ракеты (в действитель-
ности это были плотные стаи птиц). Дежурный 
офицер, который должен был отдать при-
каз о контратаке, всё же начал сомневаться 
–  может ли это быть? Могут ли быть амери-
канцы настолько глупыми, чтобы развязать 
третью мировую войну? Самим же придёт 
конец.  Поэтому он рискнул и не отдал приказ 
на запуск ракет. Позднее, в годы перестройки, 
его пригласили в гости в США и чествовали 
как национального героя. Сомнения одного 
офицера спасли весь земной шар.  

Зато ИИ не сомневается. Никогда. 
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НОВОСТИ ВЕНТСПИЛСА

«Есть дисциплина партии, соглашения коалиции и тому подоб-
ные очень демократичные процедуры, и это самая демократи-
ческая процедура в мире. Позволю себе утверждать, что это 
не так. Только закрытые выборы являются демократически-
ми выборами.  (..) Латвийская Республика успешно переняла 
традиции коммунистической партии Советского Союза, внес-
ла поправки в Конституцию. Это были самые недемократиче-
ские выборы президента в истории Латвии. Если кто-то хочет 
меня убедить в том, что открытые выборы – демократические 
выборы, то он говорит c подходом Иосифа Виссарионовича 
Сталина».  

(Из пресс-конференции отстранённого  
мэра Вентспилса Айвара Лембергса) 

Образцовый урок открытой демократии 
нескольких президентов после закулисных соглашений в зоопар-
ках, в гостинице «Ридзене» или в каком-нибудь другом месте, 
настолько же соответствующем Большой Политике. И здесь с 
отстраненным городским мэром можно только согласиться: откры-
тое голосование в корне рубит возможность полулегальными или 
совсем нелегальными методами заставить одного или другого 
«слугу народа» голосовать не по совести, а чисто по купленной 
заинтересованности.  Так сказать, никто же и так не узнает, как я 
голосовал, поэтому – смотрите на результаты на табло, там всё 
написано, а сам я лично смогу всем сказать: нет, нет, это был не я.  

Ясно, что абсолютной демократии в мире нет. И каждый из спо-
собов голосования имеет свои преимущества и свои недостатки.  В 
том числе, и у открытого избрания президента есть свои минусы.  
Однако упомянутая господином Лембергсом «несуществующая 
интрига» на этих выборах президента была бы одним из наимень-
ших минусов по сравнению с плюсами, что дало открытое голо-
сование. Если под «интригой» в данном случае подразумевался 
факт, что у отдельных депутатов не было возможности голосовать 
принудительно, выражаясь дипломатическим языком, или, гово-
ря прямо, возможности прокатить Левитса, то, конечно, интрига 
отсутствовала. Здесь следует добавить, что вряд ли избрание пре-
зидента или других государственных должностных лиц стоило бы 
оценивать по «принципу неожиданности». Смотрите, как интерес-
но получилось. Сюрприз, хоть смейся…  

В любом случае, ни президент, ни другие государственные долж-
ностные лица определенно не должны быть «сюрпризом» или 
«кандидатами наименьшего зла».  Решение должно быть взвешен-
ным и убедительным. Чтобы не было вечно упоминаемой «тени 
подозрения» о кулуарных соглашениях в зоопарке, в кафе Сейма 
или люксовском номере какой-нибудь столичной гостиницы. И 
такую прозрачность процесса обеспечивает именно открытое голо-
сование. В свою очередь упоминать «голосование по совести», 
которое не обеспечивает открытое голосование, более чем стран-
но.  Особенно, если сравнивается с Иосифом Виссарионовичем…  
Простите, господин Лембергс, но есть существенная разница: во 
времена Сталина такое открытое голосование по совести озна-
чало бы тут же отправиться в далёкие уголки великого советско-
го государства где-то на Крайнем Севере или в сибирской тайге.  
Сейчас ситуация изменилась.  И сделанный во время открытого 
голосования выбор не имеет далеко идущих последствий для здо-
ровья и жизни.  Совсем наоборот, избиратель имеет право знать, 
какой выбор сделал им избранный депутат.  Более того, если кон-
кретный депутат может обосновать, почему голосовал именно так, 
а не иначе, то депутат приобретет только болшее уважение, не 
рискуя ни своей политической, ни какой-либо иной карьерой.  Даже 
если бы он не голосовал за Левитса. В конце концов, это обязан-
ность каждого депутата – объяснить свой выбор.  

Искренне ваша, “Ventspilnieks.lv”

Достижения в конкурсах 
Ученики по классу пения-соло Дома твор-
чества под руководством учительницы 
Миньоны Ребхуны получили призы не 
нескольких местных и международных 
конкурсах. 

Международный пленэр 
Художники Литвы, Беларуси и Украины 
рисуют наш город, участвуя в пленэре 
«Вентспилс – жемчужина Балтийского 
моря». С ними сотрудничает также Дом 
творчества. 

Семинар о разнообразии
«Мнения: достоинство» – семинар в рам-
ках проекта «В разнообразии – сила». В 
гостевом доме на берегу Венты собрались 
участники из 20 городов, чтобы обсудить 
вопросы о дискриминации и возможностях 
её предотвращения.   

Участвуют в ярмарке 
Учащиеся 1-й гимназии приняли участие 
в ярмарке прототипов в Швеции, чтобы 
представить прототипы своих бизнес-и-
дей, в том числе визуалиции и симуляции. 

В гостях – парусник 
Учебный двухмачтовый парусник 
Клайпедского университета на несколько 
часов посетил наш порт. Обслуживающий 
персонал парусника использовал это 
время, чтобы осмотреть город. 

Мостки на пляже готовы… 
В дюнной зоне пляжа заменены три отслу-
жившие свой срок мостика. Затраты на 
проект – 40 800 евро.

… и в Сталдзене тоже
И на пляже в Сталдзене также заменен 
деревянный мостик от обрывного берега 
до места автостоянки.  

Две с половиной тонны 
макулатуры 
Во время акции по сбору макулатуры, 
проведённой комбинатом благоустрой-
ства, было собрано 2,6 тонны ненужной 
бумаги. 

Будут изучать китайский язык 
В сотрудничестве с Институтом Конфуция 
Латвийского университета Вентспилсская 
высшая школа планирует развивать про-
грамму обучения китайскому языку как 
третьего после латышского и английско-
го языка.

Самая быстрая в мире 
Скорость оптической сети самоуправле-
ния достигла самой высокой скорости в 
мире – 100 гигабит в секунду. На её созда-
ние израсходованы 254 тысячи евро. 

Поправки в законе 
На заседании думы утверждено новое 
положение о Дигитальном центре, в 
котором дополнены функции и задачи 
центра. 

Опрос читателей 
Главная библиотека проводит опрос чита-
телей, размещая опросные листки в самых 
популярных книгах, на которых читатели 
могут написать свой отзыв о конкретной 
книге.  

Лоцманское судно перемещено 
Катер “Rota”, который долгие годы слу-
жил портовым лоцманам, размещён на 
берегу города. В дальнейшем он будет 
одним из экспонатов экспозиции портовых 
механизмов. 

Ещё один разыскиваемый 
В очередной раз в порту задержан разы-
скиваемый полицией человек, прибывший 
из Швеции. На сей раз это гражданин 
Беларуси.

• • • 

С сылаться на Сталина, Гитлера, Пол Пота или других 
массовых убийц, чтобы характеризовать неудобные 
для себя политические процессы в стране, стало 
почти модным. К тому же, независимо от того, кто и 
о ком эти нелицеприятные сравнения высказывает.  

Одни публично сообщают, что методы коммунистов, чекистов или 
нацистов используют, чтобы ограничить жизнь представителей 
определенной национальности в нашем свободном и демократи-
ческом государстве, другие – совсем наоборот – характеризуют 
тех первых, что они сами используют старые «чекистские мето-
ды», чтобы собирать свой круг сторонников среди голосующих на 
выборах. Иными словами, неудивительно, что хорошо отработан-
ный и хорошо известный в обществе «аргумент» тиражируется 
почти всегда. О чем бы не шёл разговор.  

Но самым интересным в этой точке зрения господина Лембергса 
об избрании Эгилса Левитса является нечто иное: а именно, ссыл-
ка на требование боссов нынешней злой коалиции «партийной 
дисциплины» и «соглашений коалиции».  И здесь, кажется, стоит 
немного вернуться во времени назад. К тем «старым, добрым» 
временам, когда сам господин Лембергс уверенно сидел за сто-
лом коалиции партнёров, чтобы таким же самым способом обе-
спечивать решение самых различных, а порой достаточно сколь-
зких вопросов при таком же самом «соглашении коалиции», в 
котором сейчас упрекает новое правительство, за столом кото-
рого не нашлось места вечному «кандидату в премьеры от СЗК».  
Таким образом, не нашлось и возможности влиять на процессы ни 
в Кабинете министров, ни в Сейме.  Поэтому жалобы на «неде-
мократические выборы», которые стали такими после введения 
открытого голосования, не что иное, как   буря в стакане воды. А 
чтобы звучало красивее, обязательно нужно упомянуть Сталина и 
нравы времён коммунистов.  

Правда, господин Лембергс забыл упомянуть одни достаточ-
но существенные факты из нашей «прежней жизни».  Выборы 

ЧЛЕНЫ ПРАВЛЕНИЙ БОЛЬШИХ  
ПОРТОВ ВПРЕДЬ БУДУТ 
ПОЛУЧАТЬ МЕНЬШЕ 

Одной из первых реформ министра сооб-
щения Талиса Линкайтса было упорядоче-
ние управления портов. Ещё до выборов 
в Сейм он высказался, что крупные порты 
государство должно полностью взять в свои 
руки, а не позволять хозяйничать в них руко-
водствам местных самоуправлений, которые 
действуют в своих узких и личных интересах. 
Недавно министр выступил с планом – на 1/4 
снизить зарплату членам правлений круп-
ных портов. Это вызвало большое недоволь-
ство и среди отцов нашего города.  Работа в 
управлениях портами, которая фактически 
составляет только один день в неделю, чет-
вёрке руководителей самоуправлений еже-
месячно приносит настолько большие дохо-
ды, сколько на своей основной работе – 
в Вентспилсской городской думе – нельзя 
заработать в течение трёх месяцев.  

Однако правящая коалиция была непре-
клонной, и незадолго до праздника Янова 
дня поддержала предложение министра 
сообщения решить вопрос об изменениях в 
регулировании вознаграждения членов прав-
ления портов, что предусматривает пример-
но на четвёртую часть уменьшить зарплату 
руководства крупных портов, это решение 
вступит в силу 1 сентября с. г. Т. Линкайтс 
подчеркнул, что упомянутые изменения не 
направлены против конкретных лиц, к тому 
же предложение не ново, так как оно включе-
но в план действий правительства.  

Действующие до сих пор правила Кабинета 
министров определяют размер месячной 

По сравнению с предыдущим годом грузооборот в Вентспилсском 
порту увеличился. У Риги и Лиепаи дела идут несколько хуже
 Окончание. Начало на 1 стр.
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ния, почти в три раза превышающий среднюю 
зарплату в Латвии. К тому же, как указывает 
Министерство сообщения, «члены правле-
ний портов по своему желанию вообще могут 
отказаться от исполнения рабочих обязанно-
стей в правлении порта». 

В настоящее время председатель прав-
ления и член правления получают и еже-
месячную специальную доплату к месячной 
зарплате, если грузооборот порта в преды-
дущем календарном году превышает грузо-
оборот порта в позапрошлом году, а также 
если председатель правления порта и член 
правления в предыдущем календарном году 
не менее шести месяцев выполняли соответ-
ственно обязанности председателя правле-
ния и члена правления порта. Предлагаемые 
министерством изменения предусматривают 
выплачивать специальные доплаты пред-
седателям правления и членам правления 
крупных и средних портов один раз в год в 
размере одной месячной зарплаты. 

заработной платы членов правлений портов в 
соответствии с классификацией портов, кото-
рая, в свою очередь, определяется согласно 
общей суммы баланса порта и нетто-оборо-
ту.   В настоящее время зарплата председа-
теля правления в малых портах – 854 евро, в 
средних – 2134 евро, а в крупных – 3984 евро 
в месяц, в свою очередь месячная зарплата 
членов правлений крупных и средних портов 
составляет 95% от месячной зарплаты пред-
седателя правления порта. Согласно новому 
порядку, месячная заработная плата предсе-
дателя правления крупного порта уменьшит-
ся до 2917 евро, значит зарплата в этом году 
будет уменьшена на 1067 евро. Но с учетом 
того, что средняя оплата труда работающих 
в транспортной сфере имеет тенденцию уве-
личиваться, снижение месячной заработной 
платы будет все меньше. Основываясь на 
принципе правового доверия, предлагаемые 
изменения по-прежнему предусматривают 
размер месячной зарплаты членов правле-
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Суд: Вентспилсская городская дума  
допустила нарушение конституционных норм 
лишены возможности полноценно реали-
зовывать задачи, делегированные им их 
избирателями.   

Дело в том, что в реальности все нахо-
дящиеся в компетенции самоуправления 
вопросы рассматриваются и решаются в 
комиссиях и советах, в свою очередь коми-
теты работают как «машины голосования», 
которые утверждают обсуждённые и утверж-
дённые в упомянутых институциях проекты 
решений.  Суд констатировал, что ни один 
из рекомендованных заявителями иска кан-
дидатов – жителей Вентспилса – не вклю-
чен в целый ряд комиссий. Также суд при-
знал, что депутатам оппозиции не доступ-
на полноценная информация о вопросах, 
включенных в повестку дня работы комите-
тов. Можно сделать вывод, что таким обра-
зом думские депутаты большинства игнори-
руют не только права неугодных им коллег, 
но и права четвёртой части избирателей 
Вентспилса на представление своих инте-
ресов в Вентспилсской думе.  То, что депу-
татам оппозиции мешают реализовывать 
представительство избирателей, признано 
и в приговоре суда.  

Однако самое суровое заключение суда 

состоит в том, что при организации рабо-
ты самоуправления города Вентспилса не 
соблюдены конституциональные принципы. 
А именно, в Сатверсме установлено, что 
суверенная власть в Латвийском государ-
стве принадлежит народу Латвии, а прин-
цип национального суверенитета тесно свя-
зан с принципом демократии.  «Связь наро-
да со своими избранными представителями 
не заканчивается с сообщением результатов 
выборов, но она между депутатами самоу-
правления и их избирателями юридически 
существует в течение всего времени рабо-
ты депутата.  {..} С юридической точки зре-
ния важно, чтобы в течение всего време-
ни – от принятого на выборах решения до 
конкретного правового акта – существовала 
непрерывная связь легитимации (или пол-
номочий) между избирателями и депута-
том.  Мандат свободного представительства 
депутат самоуправления может реализовать 
только в том случае, если ему обеспечена 
возможность участвовать в работе выборно-
го представительного органа народа”.   

Суд констатировал, что Вентспилсская 
городская дума без достаточных юридиче-
ских и фактических оснований не акцепто-
вала волю депутатов оппозиции равноправ-
но пропорционально участвовать в работе 

думы, и поручил Вентспилсской городской 
думе в течение месяца с момента всту-
пления приговора в силу  издать благопри-
ятный для Гирта Валдиса Кристовскиса, 
Даце Корны, Айвиса Ландманиса и Ивара 
Ландманиса административный акт, кото-
рым было бы обеспечено включение их 
в состав комиссий, советов, правлений и 
рабочих групп Вентспилсской городской 

думы согласно выраженной в заявлении 
от 30 июня 2017 года воле (т.е. пропорци-
онально), в случаях, когда их участие в 
работе Вентспилсской городской думы не 
обеспечено их пропорциональным вклю-
чением в состав постоянных комитетов 
Вентспилсской городской думы. 

Приговор можно обжаловать в 
Административном окружном суде. 

 Окончание. Начало на 1 стр.

Прокурор напомнил, что 
Крастиньш был одним из тех адво-
катов Лембергса, кто постоянно 
пытался продлить процесс.

«Мы заметили, что он часто диску-
тировал об одном и том же факте или 
о таких обстоятельствах, которые не имели 
отношения к конкретному делу – то есть затя-
гивал процесс. Суд тоже это заметил».

Юрисс также подчеркнул, что в настоя-
щий момент в судебном процессе Лемберсга 
одной из основных проблем является то, что 
закон интерпретируется в корыстных целях, 
По мнению прокурора, обвинители часто 
упрекаются в том, что они не дают защи-
те высказаться, хотя цель обвинителей — 
указать на попытку затягивания судебного 
процесса.

Юрисс: уход адвоката Лембергса – не 
повод затягивать судебный процесс

В конкурсном порядке приглашает на работу:

ЭЛЕКТРОМОНТЕРА
Требования к кандидату:
• Среднее профессиональное образование по специализации – эксплуатация и ремонт 
промышленных электроустановок;
• Опыт работы.

СЛЕСАРЯ
Требования к кандидату:
• Среднее профессиональное образование;
• Опыт работы.

СВАРЩИКА - ГАЗОСВАРЩИКА
Требования к кандидату:
• Среднее профессиональное образование;
• Опыт работы.

Предлагаем:
• Стабильную работу;
• Конкурентоспособную оплату труда;
• Возможность профессионального роста;
• Все социальные гарантии – страхование здоровья, дополнительные дни к отпуску и т.д.

CV и заявления направлять в «Отдел персонала» до 22.07.2019. 
По почте: Вентспилс, ул. Дзинтару 22, LV -3602;  
или по э-почте:  alina.rugine@vto.lv 

Vien. reģ. Nr. 41203055483

 Окончание. Начало на 1 стр. «Прокуроры не могут допу-
стить ситуацию, когда очевид-
но происходит нарушение зако-
на. Мы [государственные обви-
нители] многократно указы-
вали, что содержанием своей 
речи во время дебатов господин 
Крастиньш затягивает заседа-

ние. Основной принцип уголовного процесса, 
прописанный в 14 статье Уголовного закона 
гласит, что завершение дела должно иметь 
разумные сроки», — подчеркнул Юрисс.

Следующее заседание по делу Лембергса 
назначено на 19 августа. По мнению Юрисса, 
если Лембергсу не удастся найти нового 
защитника, суд все равно должен состо-
яться, иначе процесс будет необоснованно 
затянут. 

Симона Шьядите
BNN

Согласно поданной в Сейм Бюро по предотвращению и борьбе с коррупцией (KNAB) инициативой, запрет занимать 
оплачиваемые должности в обществах может относиться не только к депутатам Сейма, но и к руководителям само-
управлений и ближайшим к ним должностным лицам. После принятия этих изменений к закону, которые уже сейчас 
имеют поддержку партий коалиции, и они определенно будут приняты, некоторым руководителям самоуправлений 
придётся значительно затянуть пояса.  

Руководителям самоуправлений может быть запрещено получать деньги в обществах

О собенно болезненно это может коснуться и 
ограниченного в исполнении обязанностей 
в должности руководителя самоуправления 
Айвара Лембергса, который до сих пор за 
вроде как работу в обществах получал астро-

номические суммы. В результате потери этих источников 
щедрых дополнительных доходов, которые измеряются во 
много крат большими суммами, чем полученная заработная 
плата на основной работе – в городской думе, у А. Лембергса 
могут возникнуть большие трудности в избавлении от долго-
вых обязательств в несколько миллионов. 

Как на прошлой неделе детально было рассказано в пере-
даче Латвийского телевидения «Панораме», чтобы депутаты 
защищали интересы всего общества, а не только интересы 
конкретных групп, Юридическая комиссия Сейма в настоя-
щее время оценивает логический и обоснованный замысел 
– запретить депутатам получать вознаграждения за рабо-
ту в обществах. В свою очередь KNAB хотел бы, чтобы этот 
запрет относился не только к слугам народа в парламенте. 
Слуги народа – это по сути и есть избранные в самоуправле-
ния депутаты, и особое требование – запретить заниматься 
дополнительной деятельностью и зарабатывать иногда подо-
зрительно огромные суммы за консультации и руководство 
обществами именно руководителям самоуправлений и их 
ближайшим соратникам – заместителям и исполнительным 
директорам.  В Вентспилсе все уже долгие годы являются 
членами одной политической силы «Латвии и Вентспилсу», 
а также лицами, находящимися под влиянием А. Лембергса.  

Вполне вероятно, что такие нормы будут приняты. Следует 
также учитывать тот факт, что правящей партией больше не 
является Союз зелёных и крестьян, который такую инициа-
тиву закопал бы уже на корню. Именно зелёные и крестья-
не, которые называют себя «чемпионами хороших дел» и 
подарили в честь 100-летия Латвии изуродованную налого-
вую реформу, раньше доминировали в большей части само-
управлений, а также руководят последним бастионом – сою-
зом самоуправлений, препятствуя конструктивной работе 
действующего правительства.  

В результате принятия таких норм, самое резкое падение 
испытает, например, отстранённый от исполнения обязанно-
стей и погрязший в долгах А. Лембергс. Он в прошлом году 
почти 100 тысяч евро получил от общества «Агентство раз-
вития Вентспилса». Как известно, в этом агентстве довольно 
большие суммы в качестве членских взносов платили имен-
но принадлежащие Вентспилсскому самоуправлению пред-
приятия. Ежегодно у него как у президента агентства и члена 
правления эта сумма одинакова. Если бы журналисты не 
раскрыли факты о подозрительном, имеющемся на бумаге 
и не существующем в реальной жизни «Агентстве развития 
бизнеса», то доходы А. Лембергса были бы на примерно 200 
тысяч евро больше. В предыдущие года это, возможно фик-
тивное агентство, обеспечивало ему значительные доходы, 
например, в 2016 году они составили 187 819 евро. В про-
шлом году общие доходы А. Лембергса достигли 705 тысяч 
евро, однако только благодаря проданным на сумму 307 144 
евро акциям «Latvijas kuģniecība». Иначе его доходы от при-

вычных более полмиллиона снизились бы «только» до 333 
тысяч евро. Долговые обязательства – более 15 млн. евро, 
однако их, видимо, какое-то время можно не возвращать, так 
как, как утверждает А. Лембергс, он должен своим детям. 

Ситуацию точно описала исследователь «Providus» Ивета 
Кажока.  «Мне кажется, что вопрос о том, в какой степе-
ни общества могут быть использованы как посредники для 
того, чтобы по сути оплачивать должностных лиц или откры-
то покупать какие-то конкретные решения, чрезвычайно про-
блематичен. Я думаю, что если такие ограничения будут 
установлены для депутатов Сейма, то и в отношении к пред-
седателям самоуправлений, которые получают заработную 
плату, являясь штатными должностными лицами, такие огра-
ничения также должны быть».   

Правда, рассмотрение поправок к этому закону было отло-
жено, так как предложение KNAB было слишком обширным, 
чтобы депутаты уже сейчас могли бы принять решение. Как 
подчеркнуло LTV, предложение KNAB относилось бы не толь-
ко к руководителям, заместителям и исполнительным дирек-
торам самоуправлений, но и к руководителям волостных 
управ, а также к членам советов государственных предприя-
тий и другим должностным лицам. “О председателях дум нет 
и речи – они действительно всех себя должны отдавать рабо-
те и получать за это зарплату только там, где они избраны. Но 
там есть много других групп должностных лиц, по поводу кото-
рых KNAB был не готов дать пояснения», - указала председа-
тель Юридической комиссии Сейма Юта Стрике. 

О том, насколько широкому кругу должностных лиц запре-
тить зарабатывать и получать щедрую заработную плату в 
обществах, депутаты парламента будут судить на следую-
щем заседании комиссии. Провести её планируется в июле. 
Сейм на заседания летом собирается только в исключитель-
ных случаях, поэтому ожидается, что поправки к закону могут 
быть приняты только к осени. 
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Вентспилсский 
«Тобаго» – остров, 
открытый миру

Б удучи всё это 
время в долж-
ности руководи-
теля агентства, 
Ивета убеди-

лась, что задуманное в боль-
шей мере сбылось, хотя 
потребовало много труда и 
выносливости, чем перво-
начально предполагалось. 
Достижения подтвердили 
и коллеги из Курземской 
туристической ассоциации 
(КТА), которые высоко оце-
нили тот факт, что в про-
шлом году она как гид и 
предприниматель внесла 
«большой вклад в развитие 
туризма в Курземе» и поэ-
тому заслуживает награды 
“Lielais Jēkabs” («Большой 
Екаб»). Такие награды в 
нескольких номинациях КТА 
присуждает с 2004 года, и 
среди профессионалов 
отрасли они оцениваются 
достаточно серьёзно, хотя 
вручение наград, как и при-
нято среди свободомысля-
щих и богатых на выдумку 
людей, происходит на весе-

лой и аттрактивной цере-
монии. Такие мероприятия 
каждую осень проводятся в 
одном из больших городов 
Курземе. 

ОТ СЕРОСТИ К 
МНОГОЦВЕТИЮ 

Вспоминая начало пути 
к своему «Тобаго», Ивета 
отмечает, что оставаться 
рядом с таким близким её 
уму и сердцу туризмом ей 
казалось правильным выбо-
ром и после распада совет-
ской системы, к тому же, 
«в то время ничего лучше 
я делать и не умела». 
Трудности, как и у многих 
других в то время, созда-
вали в большей степени 
непрогнозируемые постсо-
ветские условия, и она удов-
летворена тем, что тури-
стическая отрасль сумела 
адекватно реагировать на 
глобальные изменения и в 
Вентспилсе, и в Курземе, и в 
Латвии в целом.  

Самоуправление города Вентспилса, не обеспечив пропорциональное участие депутатов 
оппозиции в решении всех вопросов, которые рассматриваются в комиссиях, советах, 
правлениях и рабочих группах, не обеспечило соблюдение принципа меньшинства, 
вытекающего из принципа демократического устройства, и таким образом допустило 
нарушение норм Конституции, к такому выводу пришёл Административный районный суд 
Лиепайского дома суда. 

Вентспилсской городской думы и депутатами Вентспилсской 
городской думы присвоенные им в результате выборов ман-
даты самовольно передали ими же созданным, представля-
емым и руководимым комиссиям и советам, одновременно 
исключив любое участие депутатов оппозиции в работе этих 
институций». 

В самоуправление избраны 13 депутатов, созданы 4 
постоянных комитета и 26 комиссий. Однако в комисси-
ях, у которых важная роль в подготовке проектов решений 

По сравнению с предыдущим 
годом грузооборот в 
Вентспилсском порту 
увеличился. У Риги и Лиепаи 
дела идут несколько хуже

Юрисс: уход адвоката 
Лембергса – не повод 
затягивать судебный процесс

СУД ДОЛЖЕН  
ПРОДОЛЖАТЬ  
РАССМОТРЕНИЕ ДЕЛА 
В ЛЮБОМ СЛУЧАЕ

Прокурор отметил, что 
после заявления о том, что 
Крастиньш покинет судеб-
ный процесс, были отмене-
ны заседания, запланиро-
ванные на 26 и 27 июня. 
По его мнению, этого не 
должно было произойти. «У 
Лембергса есть право искать 
другого защитника, если это 
необходимо. По этому пово-
ду у нас нет претензий, одна-
ко мы против того, что это 
делается за счет времени, 
требующегося на рассмотре-
ние дела».

Юрисс подчеркнул, что в 
настоящий момент в деле 
Лембергса есть защитни-
ки, которые способны пол-
ноценно заниматься его 
рассмотрением.

«Мы видим, что в уго-
ловном процессе у него 
[Лембергса] есть защитник, 
который с самого начала уча-
ствовал в дебатах», — отме-
тил прокурор. Это Ирина 
Кауке. «Адвокат проявляла 
себя в таких вопросах, кото-
рые указывают на то, что 
она участвовала в дискусси-
ях по всем вопросам дела. 
Так что говорить, что она 
[лишь] фрагментарно что-то 
делала, совершенно безос-
новательно, поскольку это 
противоречит фактическим 
обстоятельствам», — пояс-
нил свою позицию Юрисс.

«То, что он [Крастиньш] 

заболел, на наш взгляд, ни 
коим образом не сужает и не 
изменяет обязанностей суда 
заниматься рассмотрением 
данного дела с нынешним 
адвокатским составом», — 
подчеркнул прокурор.

Следует также доба-
вить, что Лембергсу дан 
срок до 31 июля найти на 
место Крастиньша нового 
защитника.

«[По мнению] прокуро-
ров, суд [на поиск нового 
адвоката] может дать любой 
срок, но он не должен вли-
ять на количество заседа-
ний. То, что он ищет еще 
одного адвоката, не долж-
но ограничивать [рассмо-
трение уголовного процес-
са]. У Лембергса достаточно 
адвокатов, он имеет право 
параллельно искать и треть-
его, но нельзя по этой при-
чине откладывать судебный 
процесс», — прокомменти-
ровал Юрисс.

Он также отметил, что 
выделение государствен-
ного адвоката Лембегсу 
было бы неверным шагом, 
поскольку это еще больше 
затянет судебный процесс. 
«Государственные обвини-
тели использовали для деба-
тов 84 судебных заседаний. 
Логично, что новый адвокат 
должен будет с ними озна-
комиться. Это может занять 
более 100 рабочих дней, 
что было бы совершенно 
неразумно».

В Вентспилсском порту за пять месяцев этого года в 
целом перевалено 10,022 млн тонн грузов, что позволя-
ет всё еще сохранять положительную динамику роста 
грузооборота в отношении прошлого года – на 19,6% 
больше, чем в подобный период в прошлом году. Кроме 
того, что важно, во время последнего месяца рост соот-
ношения удалось увеличить, так как ранее соотношение 
с прошлым годом ежемесячно понемногу уменьшалось 
и месяц назад оно упало почти до 17%.

ПОЛОЖИТЕЛЬНО, 
НО – СКРОМНО 

В латвийских пор-
тах в целом за этот пери-
од времени перевалено 
27,508 млн тонн грузов, 
что на 1,6% больше, чем 
за соответствующий пери-
од в прошлом году, сви-
детельствуют обобщенные 
Министерством сообще-
ния данные. Больше всего 
– 13,547 млн. тонн – пере-
гружено в Рижском порту, 
однако это на 7,9% меньше, 
чем в прошлом году. Спад 
наблюдается в Лиепайском 
порту: перевалено 1,41 млн 
тонн или на 3,4% меньше, 
чем в прошлом году.

Больше всего перевале-
но сыпучих грузов – 15,666 
млн тонн (+6,6%), в том 
числе количество пере-
валенного угля составля-
ет 8,195 млн тонн (+4,4%), 
химических сыпучих грузов 
– 991 700 тонн (-13,6%), 
древесной щепы – 900 400 
тонн (+30%). Наливных гру-
зов перевалено 6,294 млн 
тонн (-7,9%). Большую 
часть составляют нефте-
продукты – 5,872 млн тонн 
(-8,5%). Генеральных гру-
зов перевалено 5,592 млн 
тонн (+0,2%). В грузовых 
контейнерах перегруже-

но 2,047 млн тонн (+0,6%), 
лесоматериалов – 1,938 
млн тонн (+4,1%), а грузов 
«roll on/roll off» – 1,41 млн 
тонн (-3,4%).

В случае с Вентс-
пилсским портом эти 
цифры отличаются на 
общем фоне государства. 
Объём наливных грузов 
достиг 1,026 млн тонн, что 
в течение последних 24 
месяцев – третий лучший 
показатель (в этом году 
лучше было только в фев-
рале – 1,163 млн тонн). 
Сыпучих грузов перевале-
но 686 тысяч тонн, одна-
ко это худший показатель 
с октября прошлого года. 
Объём генеральных грузов 
достиг 213 тысяч тонн, и 
это в среднем аналогично 
объёму в разрезе года. В 
мае в Вентспилсский порт 
вошло 131 судно (меньше 
было только в апреле – 
120 судов, больше всего 
в марте – 155 судов). В 
целом эти цифры следует 
оценивать положительно, 
но в то же время – скромно 
и с осторожностью, на что 
уже ранее указывали рабо-
тающие в Вентспилсском 
порту предприятия.  
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Мэры самоуправлений 
больше не смогут 
«подрабатывать» в обществах

Американский 
подход вентспилсских 
фотографов

«Шутки» искусственного 
интеллекта угрожают 
человечеству

Пусть отдых  
детей будет 
безопасным!

То, что по состоянию здоровья из рассмотрения уголов-
ного дела Айварса Лембергса ушел один из его адвока-
тов Раймондс Крастиньш, не оправдание тому, что сейчас 
заседания не проводятся. В деле участвуют и другие адво-
каты, которые знают ход уголовного дела, прокомменти-
ровал порталу BNN прокурор по делу обвиняемого в тяж-
ких преступлениях Лембергса Юрис Юрисс.
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Суд: Вентспилсская городская дума  
допустила нарушение конституционных норм 

Островок для само-
стоятельной работы в 
виде туристического 
агентства «Тобаго» 
гид Вентспилсского 
экскурсионного бюро 
Ивета Риване вместе с 
коллегой Ритой создала 
четверть века назад. 
С несколько роман-
тической надеждой и 
уверенностью, что они 
как молодые предприниматели смогут чувство-
вать себя на нём активными, креативными и, 
перефразируя слова поэтессы Мары Залите об 
этом далёком острове в Карибском море, – даже 
счастливыми и свободными.   

самоуправления и рассмотрении таких вопросов, которые 
не входят в компетенцию комитетов, работают только 10 
депутатов.  Каждый из них назначен по меньшей мере в три 
комиссии. В то время как для Айвиса Ландманиса, Ивара 
Ландманиса и Гирта Валдиса Кристовскиса не нашлось 
места ни в одной комиссии, совете и правлении или рабо-
чей группе. Это, в свою очередь означает, что они «с бла-
гословения» депутатов позиции 

Н и для одного вентспилчанина не секрет, что 
в Вентспилсской городской думе первую – и 
порой единственную скрипку играют члены пар-
тии «Латвии и Вентспилсу». В Вентспилсской 
городской думе у оппозиции нет возможностей 

участвовать в принятии многих действительно важных реше-
ний. Как указал на заседании суда один из подателей иска 
Айвис Ландманис: «Большинство Вентспилсской городской 
думы от “Латвии и Вентспилсу» вместе с администрацией  Окончание на 3 стр.

Здесь же, в «Тобаго», где 
чувствуется дыхание мира. 
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